
ای دریغ از تو اگر چون گل نرقصی با نسیم
ای دریغ از من اگر مستم نسازد آفتاب

ای دریغ از ما اگر کامی نگیریم از بهار

گر نکوبی شیشــه غم را به سنگ
هفت رنگش می شود هفتاد رنگ

فریـدون مشیـــری





نوروز در فرهنگ ایران زمین به تغییر اعداد تقویم محدود نمی شود، بلکه فرصتی دوباره برای بازنگری و 
بهبود مسیر زندگی فردی و اجتماعی، بهره برداری شایسته تر از نعمت های الهی، تقویت روحیهٔ دیگرخواهی 

و گرامی داشتن دوبارهٔ ارزش ها و آغاز مسیر تازهٔ نیل به آرمان های عالی انسانی است.

سال ۱۳۹۹ سالی پر از تحول و اتفاقات جذاب برای گروه باران بود:

خ داد که می توانیم به دلیل نظام مند بودن این تغییرات، از آن به »تحول  تغییراتی بنادین در شرکت آفتاب ر
در پروسهٔ ساخت پروژه ها« یاد کنیم.

»باران هوم« با جسارتی در خور نام و آوازهٔ برند باران، اولین قدم های محکم را برای ورود به بازار طراحی و 
دکوراسیون داخلی برداشت.

ج از  »ستاره« چشم به افق های تازه ای برای گسترش بازار دوخته و قدم هایی مؤثر برای ورود به بازارهای خار
مشهد برداشت.

»سایه« نیز بستری تحول آفرین در دل ساختار اجرایی اش فراهم کرد و برندهایی همچون »سایبان« از دل 
ایده های بلندپروازانهٔ آن برای ورود به بازارهایی بزرگ درآمدند.

و »آسمان« به نمایندگی از هلدینگ باران خود را برای ورود به بازار بزرگ بورس ایران آماده می کند.

سازمان موفق سازمانی است که با تغییر و تحولات محیط سازگار باشد. سازمان موفق تر سازمانی است 
که در تحول، پیشرو باشد؛ یعنی پیش از آن که محیط به سازمان فشار بیاورد، خودِ سازمان تغییر کند. از 

این روست که در سال ۱۳۹۹ آغوش خود را به روی تحولات گشودیم. فکر کردیم، مشورت کردیم و تصمیم 
گرفتیم.

سال ۱۴۰۰ با امیدهایش، با خبرهای تازه اش و با تمام هیاهو و نشاطش، پیش روی ماست. سالی که 
خ داد. می تواند بهترین سال زندگی ما باشد و زیباترین اتفاق ها در آن ر

به همهٔ مدیران و کارکنان سخت کوش و پر اشتیاق »گروه باران« خداقوت می گویم. راهی سخت را با کمک 
شما طی کردیم و راهی هم چنان سخت، ولی جذاب را پیش رو داریم.

امیدوارم که حال دل تان همیشه خوش باشد و پر امید باشید. 

هشام مقدسی
مدیرعامل هلدینگ باران
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هلدینگ پرونده 

تحول به سبک باران

سرمقاله

نخستین بهار آوند و شادباش نوروز

آفتاب پرونده 

تحول در حوزه ساخت

یادداشت

پیام مدیرعامل هلدینگ

پرونده ستاره 

گفتگو با مهندس حامد مقدسی

تایم لاین 

روایت های باران در سال ۱۳۹۹

خانواده باران 

دوستـانِ هم قایـقی

۲۶

۰۶

۵۶

۰۳

۴۴

۰۸

۷۸



سرمقاله

سرمقاله، بهاریه، یا کلماتی برای پایان این سال 
ِ  آوند و  سخت، گرامیداشت نخستین بهار

شادباش نوروز به همکاران ارجمند
مدیر روابط عمومی و ارتباطات برند

6
آریــــن انـزان پـــور
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سال ۱۴۰۰ پانزدهمین سال فعالیت »گروه باران« است.

این روزها که بهار در قامت شکوفه های رنگارنگ، بر سر انگشتان درختان خودنمایی می کند و هوا، 
همچون هر سال، شوق زندگی را دوباره در زیر پوست جریان می دهد، باران، پس از ۱۵ سال فعالیت 

، تناور و با شاخه  هایی سبز است. متوالی و درخشان، درختی ریشه دار

گفتگو، آئین توانگری یک جامعه است.

- تلاش داشته و دارد در مقام یک تسهیل گر  آوند - از ابتدای شکل گیری ایده و انتشار تا به امروز
ارتباطات درون  سازمانی، بستری برای گفت وگو باشد. در واقع آوند با انعکاس صداهای متفاوت، سعی در 

ح موضوعات و مسائل سازمانی و در ادامه، شنیدن پاسخ ها و حل تعارضات دارد.  شکل دهی فضای طر
اگر یکی از اهداف غایی و نهایی یک واحد روابط عمومی و ارتباطات برند پویا و ایده آل را ایجاد »همدلی 

سازمانی« تصور کنیم، قطعا آوند بستری است برای ایجاد مفاهمه و هم دلی.

آوند ]وَ[ در لغت به معنای برهان، حجت و دلیل بوده و در زیست شناسی، به لوله هایی در گیاهان که 
آب یا شیره را از ریشه به برگ ها انتقال می دهند اطلاق می شود. در باران، پرسنل، آوندهای انتقال دهنده 

ارزش های برند از درون سازمان به صحن جامعه هستند. اگر سبزینگی در شاخ و برگ درخت این برند 
وجود دارد، از سلامت نفس آوند های سازمانی و پرسنل آن حکایت دارد.

باران، اگر اعتباری دارد، اعتبارش را از زنان و مردانی گرفته  که ایده ها، خلاقیت و تلاششان را در کارشان 
تزریق می کنند. آن ها برهان های موفقیت برند هستند. پرسنل باران، نبض حیات باران بوده و مجله آوند 

آینه ای است تمام قد برای نمایش این نبض؛ که فقط راوی حرف های مدیران سازمان نباشد، بلکه پای 
صحبت تمام همکاران و پرسنل باران بنشیند و زمینه ای برای تداعی ایده ها و اندیشه ها را فراهم آورد.

سال ۱۳۹۹ سال پر فراز و نشیبی برای گروه باران بود. از کلنجار با ویروس کرونا و چالش تحمل ماسک در 
ساعات طولانی کار و بحران شرایط شغلی کشور تا ورود 88 نفر جدید به گروه باران. از ساختارمند شدن 

شرکت آسمان تا رسمیت یافتن شرکت باران هوم. از رونمایی سایت جدید باران تا راه اندازی دفتر تهران 
باران. از شکل گیری هویت پروژه باران ۵ تا تغییرات اساسی در ساختار شرکت آفتاب. از تولد آوند تا آغاز 

رویکرد جدید گروه باران در ساختار مدیریتی و تمرین رفتار جدید سازمانی.

، آغاز سال جدید و زایش طبیعت را به فال  اکنون که در پایان این سال پر فراز و نشیب ایستاده ایم، بهار
نیک گرفته و آن را نقطه عطف و رستاخیزی برای آغاز تکاپو و تلاش بدانیم. امید که در سال پیش رو، 
با همراهی مدیران و توامان هم گام با کلیه پرسنل هلدینگ باران، شاهد به ثمر نشستن این فراز و 

نشیب ها و سبز شدن جوانه های تازه ی بلوغ تحول و فرهنگ سازمانی جدید در باران باشیم.

اکنون، آوند، کودکی ست ده ماهه که قامتش، استخوان و روحش، قوام یافته است. خرسندم که پس 
از طی دوران آزمون و با محک زدن کارکرد، آن را با سر و شکلی تازه و در ساختاری جدید به شما همکاران 

عزیزم تقدیم می داریم.

۲

۱

۳

۴

در این شماره، از تحول در »هلدینگ باران« نوشتیم و ماجراهایی که در حوزۀ تحول ساخت در 
خ داده است؛ و نیز از ستاره نوشتیم و نگاهش به موضوع تعالی سازمانی در باران و  شرکت »آفتاب« ر

چشم اندازهایی که پیش رو دارد. در شماره های آتی در سال ۱۴۰۰ پرونده هایی مفصل دربارۀ شرکت های 
»سایه« و »باران هوم« و »آسمان« خواهیم داشت و ماجراهایشان را روایت می کنیم.

۵



فروردین

روایت 
بـاران 

در سال 
۱۳۹۹

تحول به سبک باران

ن
یـــــ

م لا
یـــــ

تا

هرچند سال ۱۳۹۸ را با فعالیت های اجرایی مانند جشن روز دندان پزشک، 
ارکستر ملی ویژه ایران، اولین تداِکس پزشکی ایران، کنگرۀ درمان های 
پیشرفتۀ اندودنتیکس، اولین نمایشگاه فرصت های سرمایه گذاری و 

اقتصاد شهری مشهد، سومین تداِکس امید مشهد و حمایت از رویداد 
برندینگ وصال پشت سر گذاشته بودیم و برنامه های بیشتری برای سال 

۱۳۹۹ در نظر گرفته بودیم، اما ویروس کرونا ما را از مشارکت در  رویدادهای 
مختلف محروم ساخت و در عوض تمرکز را بر بازطراحی ساختار هلدینگ بنا 
نهادیم. این تغییر نگرش و تحول به انجام بسیاری از این برنامه های اجرایی 

می ارزید، چرا که بنیان باران را از نو ساختیم. 

در ادامه به مرور تمام فعالیت های سال ۱۳۹۹ که هر کدام بخشی از این 
تحول را به دوش  کشیدند، پرداخته ایم.

مقابله با خطر کرونا 

گروه باران نیز مانند هر کسب وکار دیگری 
که امکان ریموت کردن وظایف را نداشت، 

اقدامات لازم را برای پیشگیری از انتقال 
و شیوع این ویروس اجرا کرد و بر رعایت 

، پروژه ها و  پروتکل های بهداشتی در دفاتر
ج های باران نظارت و حساسیت داشت. بر

فـــروردیـــن
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نصب چیلرهای باران ۳

در یکی از روزهای داغ تابستان بود که عملیات 
نفس گیر و مرد افکنِ جابه جایی چیلرهای 

ج مسکونی باران ۳ انجام  عظیم پروژۀ هتل بر
شد. این چیلرها با بهره گیری از پیشرفته ترین 

تکنولوژی تأسیسات دنیا، برای فراهم آوردن 
ج  سرمایش و گرمایش دلپذیر در واحدهای بر

باران تهیه شدند.

جلوه های نوری در باران ۴

هرکدام از پروژه های باران ویژگی های خاص 
خودش را دارد. باران ۴ هم ویژگی های 

منحصربه فردی، چه از لحاظ معماری و چه 
از لحاظ کاربرد فناوری دارد. اجرای نورپردازی 

ج باران ۴ را با طراحی یک مسابقه به اجرا  بر
گذاشتیم. مسابقه ای که به دریافت رزومه 

از هنرمندان، معماران، مهندسان و طراحان 
حقیقی و حقوقی بسیاری انجامید.

مسابقۀ معماری محدود

ایدۀ اجرای مسابقه برای رسیدن به 
بهترین ها، به مذاق مان خوش آمد و برای 

معماری پروژه های جدید هم مسابقۀ محدود 
معماری با دعوت از معماران برجسته و 
گروه های تخصصی معماری انجام شد و 

ایده های جدیدی روی میز کار گروه باران قرار 
گرفت. در همین شماره به تفصیل در مورد 

این مسابقۀ محدود نوشته ایم.

تــیـــــــــــــــــــــرخــــــــــــــرداداردیبـهشت

 کمپین »به هوای هم«
برای تهیه و توزیع بسته های معیشتی

شیوع کرونا، کسب وکارهای زیادی را تعطیل 
کرد و بسیاری از خانواده ها را با مشکل 

تهیۀ مایحتاج زندگی روبرو کرد. در همین 
راستا، گروه باران با همکاری بنیاد لبخند 

کودک، بسته هایی شامل اقلام مهم زندگی 
را با رعایت پروتکل های بهداشتی به دست 

خانواده های نیازمند رساند.

تولد نشریۀ آوند

آوند حاصل ایده ای بود که سال ها به دنبال 
اجرای آن در سازمان بودیم. رسالتی که 

برایش در نظر گرفتیم، در میان گذاشتن 
حرف ها و ایده های باران با همکاران بود؛ با 

این حساسیت که یک طرفه و راوی صرف 
حرف های مدیران نباشد، بلکه پای صحبت 

تمام همکاران و پرسنل باران بنشیند و 
تداعی ایده ها و اندیشه ها باشد.



ج های باران هوش مصنوعی در بر

هوش مصنوعی، حوزۀ جذابی از تکنولوژی 
است که در بسیاری سیستم ها و ماشین ها 

مورد استفاده قرار می گیرد و روزبه روز 
گسترده تر می شود. ورود این تکنولوژی به 

پروژه های باران با پروژۀ »خوانش پلاک خودرو 
« بود. ماجراها ادامه دارد. از روی تصویر

مدیران مخابرات در باران

حضور مدیران مخابرات استان در باران، با 
هدف همکاری و تعامل در بهبود پروژه ها 

صورت گرفت. جلسه ای که به امضای 
تفاهم نامه رسید و بنا شد از جدیدترین 
تکنولوژی شرکت مخابرات با نام تجاری 
»تانوما« در واحدهای مسکونی  باران ۳ 

استفاده شود.

VIP تغییرات ساختاری در پروژۀ باران

در این ماه بود که یک سری تغییرات در سازه 
و مدل معماری باران ۳ ایجاد شد. پروژه را به 

معمار جدید سپردیم و آمادۀ رسیدن خبرهای 
تازه و هیجان انگیز از این پروژه شدیم.

در امان از کرونا

اولین مرحله از آزمایش های دوره ای چکاپ 
در تیرماه و برای تمام پرسنل شرکت های 

مختلف گروه باران، در راستای حفظ و 
مراقبت از سرمایه های انسانی انجام شد. 

این آزمایش ها به صورت دوره ای و برای حفظ 
سلامتی خانواده باران در نظر گرفته شده اند.

خ نشان می دهد باران ۳ ر

ج باران۳  در این ماه بود که داربست های بر
را بازگشایی و از نمای پروژه به طور کامل 

رونمایی کردیم. نمایی که خبر می دهد از سرّ 
درون و از این جهت از حساسیت زیادی 

برخوردار است و همواره بخش بزرگی از توجه 
شرکت آفتاب و گروه باران را به خود اختصاص 

داده.

شوروم های جدید

ج های باران از آن کارهایی است  شوروم های بر
که منحصر به گروه باران است و برای نمایش 
توانمندی های گروه در معماری و دکوراسیون 

داخلی راه اندازی شده اند. شوروم های جدید 
ج های باران ۳ و ۴ به همت شرکت های  بر

ستاره و باران هوم و هم افزایی سایر 
بخش های سازمان راه اندازی شدند.
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انتقال دفاتر اداری شرکت سایه

دفاتر اداری شرکت سایه به باران۴ منتقل 
شدند. دفاتری که شرکت آفتاب در حال 

تکمیل و تجهیز آن ها بود و به این ترتیب 
بود که سایه و آفتاب، هر دو ساکن باران۴ و 

همسایۀ هم شدند.

گسترش رویکرد تجاری باران هوم

باران هوم نگاه خود را در حوزۀ مارکتینگ و 
نفوذ در بازار گسترش داد و بازارهای جدیدی 

را فراروی خود دید. برندی تازه که در حال 
شکل گیری است و  فعالیت خود را در قالب 

یک شرکت مستقل گسترش می دهد.

تأیید ایمنی باران ۳

در این زمان، باران ۳ میزبان اعضای کارگروه ایمن سازی اماکن پر خطر و ناایمن بود. بازدیدی که 
ج باران ۳ انجام شد و در نهایت رضایت اعضای کارگروه را به دنبال داشت. برای تأیید ایمنی بر

کارگروه ایمن سازی اماکن شهر مشهد، در راستای صیانت از حقوق عامهٔ شهروندان تشکیل 
شده است. این کارگروه که با حضور معاون خدمات شهری شهرداری مشهد، دادستانی، 

شهرداران مناطق مختلف شهری و کارشناسانی خبره از نظام مهندسی ساختمان، سازمان راه و 
شهرسازی و آتش نشانی تشکیل شده است، از پروژه های شاخص شهر مشهد بازدید می کنند و 

وضعیت ایمنی آنها را ارزیابی می کنند.

تحولات باران ۴

بعد از اینکه ساختار و چارت سازمانی شرکت 
آفتاب تغییر کرد، پروژۀ باران ۴ هم دچار 

تغییرات و تحولات شد و سرعت بیشتری 
پیدا کرد. از جمله تغییرات آن، انتصاب مدیر 

پروژۀ جدید و به روز شدن ساختار نیروی 
انسانی و همچنین بازطراحی ورودی کارگاهی و 

تغییراتی در پروژه بود.

تحولات در شرکت آفتاب

تحولات به شرکت آفتاب هم رسید؛ 
مدیرعامل تغییر کرد، ساختار تشکیلاتی 
جدیدی شکل گرفت و چارت سازمانی با 

رویکردی نوین و پروژه محور ابلاغ شد. این 
تحولات در راستای چابک تر کردن شرکت 

آفتاب در حوزۀ عملیاتی ایجاد شد.

مــــــــــــــــرداد



شوروم باران ۳ در پنت هاوس 

شوروم طبقه 22 باران ۳، پنت هاوسی ۷۰۰ 
مترمربعی است که نمایی کامل از شهر 

مشهد را در قاب پنجره هایش دارد. این 
شوروم نمونه ای از هم افزایی تمام واحدها و 

شرکت های زیرمجموعۀ هلدینگ باران است.

تعریف پروژۀ باران ۵

پروژۀ باران ۵ از دل همان مسابقه محدود 
معماری که خردادماه برگزار کرده بودیم بیرون 

ح پروژه وارد فاز مطالعاتی شد تا به  آمد. طر
زودی شاهد آغاز پنجمین پروژۀ گروه باران 

باشیم.

استقرار روابط عمومی در هلدینگ

سال ۱۳۹۹ به نیمه رسیده بود که تغییرات 
ساختاری هلدینگ به واحد روابط عمومی 

رسید. دفتر روابط عمومی از شرکت ستاره به 
هلدینگ مرکزی انتقال یافت و پس از آن، به 

واحد »روابط عمومی و ارتباطات برند« تغییر 
نام پیدا کرد و روی دو حوزۀ ارتباطات داخلی و 

برون سازمانی تمرکز کرد.

اولین خبرها از بورس

شهریورماه بود که ایدۀ ورود آسمان به بورس 
شکل گرفت و پس از آن اقدامات لازم برای 

مهیا کردن این ورود انجام شد. در مطلبی 
دیگر در همین شماره، به تفصیل دربارۀ این 

ماجرا نوشته ایم.

بازدید ایمنی باران ۱

در این زمان، اعضای کارگروه ایمن سازی 
ج باران ۱ بازدید  اماکن پر خطر و ناایمن از بر

کرده و ایمنی این مجموعه را تأیید کردند.

شــــــهریـــور
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آغاز تحولات معماری هلدینگ باران

در ادامۀ تحولات سازمانی که آغاز کرده 
بودیم، به تحولات در هلدینگ رسیدیم. دکتر 

اولا به عنوان مشاور مدیرعامل هلدینگ 
باران معرفی شد و بحث های تحول و تعالی 

سازمانی در مسیر تازه ای قرار گرفت.

کمپین مهر بارانی

هرچند مدرسه ها تعطیل شده بودند، اما 
، همچنان ضروری ترین کالا در  لوازم التحریر

سبد نیازمندی های دانش آموزان بود که باید 
تأمین می شد. با کمک »بنیاد لبخند کودک« 
و هم یاری همکاران در شرکت های مختلف، 

بسته های لوازم التحریر را آماده و توزیع کردیم.

زنگ مهر در باران

در آستانۀ ماه مهر و آغاز مدارس بودیم؛ 
مهری که با سال های پیش تفاوت داشت 

و آن هم تغییر شیوۀ آموزش دانش آموزان 
بود. در سال تحصیلی ۹۹ برای خرید تبلت 

برای آموزش کودکان با بنیاد کودک هم راهی 
کردیم.

ع به کار استارتاپ سایبان شرو

این استارتاپ که از دل شرکت سایه بیرون 
آمده، در حوزۀ ارایۀ خدمات یکپارچۀ حفاظتی 

و امنیتی و بهره گیری از تکنولوژی های 
نوین در هوشمندسازی حفاظت فیزیکی و 

مانیتورینگ، فعالیت می کند.

صبحانۀ کاری با کارآفرینان

این نشست به بهانۀ روز جهانی کودک و با 
هدف معرفی خدمات »بنیاد کودک« برگزار 

شد. دو برند »باران« و »درسا« مراسم مشترکی 
ترتیب دادند که مهمانان آن کارآفرینان، 

مدیران صنایع و صاحبین کسب و کارهای 
شاخص شهر بودند.

مـــهــــــــــــــــــر



رونمایی از سایت جدید

هم زمان با رندترین تاریخ دهۀ نود، یعنی 
۹۹/۹/۹، باران هم از وب سایت جدیدش 

رونمایی کرد. وب سایت باران به آدرس 
Baran.ir برای معرفی بهتر گروه باران 

راه اندازی شده است. در یادداشتی دیگر  در 
همین شماره، روایت ماجرا بخوانید.

معارفۀ مدیرعامل باران هوم

، استارتاپ باران هوم که از  در آخرین روز پاییز
دل شرکت ستاره بیرون آمده و در ماه های 

ج از  گذشته توانسته بود قراردادهایی خار
مجموعۀ باران منعقد کند، به شرکتی مجزا با 

نام تجاری »شرکت توسعه تجارت افق بیکران 
پارس« تبدیل شد.

ثبت برندهای باران

ثبت برند، یکی از ملزومات مهم 
سازمان هاست تا از هویت خود حفاظت 

کنند. به همین دلیل برندهای گوناگون باران 
ج مسکونی باران،  مانند باران، Baran، بر

باران هوم و ... به همت شرکت ستاره و واحد 
روابط عمومی در مرکز مالکیت معنوی قوۀ 

قضاییه ثبت شدند.

هوش مصنوعی در سامانه های مانیتورینگ

هوش مصنوعی حوزه ای جدید در پیشرفت 
تکنولوژی است و همانطور که از نامش 

پیداست، هوشمند است و می تواند بسیاری 
از فعالیت های انسانی را با دقتی بیشتر 

انجام دهد. ورود این تکنولوژی به سیستم 
مانیتورینگ باران، یک گام بلند بود.

بازدید مدیران بانک صادرات

بازدید مدیر شعب بانک صادرات استان 
خراسان رضوی در راستای گسترش 

همکاری ها و تعاملات انجام گرفت. این بازدید 
از پروژه های گروه باران به منظور هموارسازی 
مسیر همکاری با یکی از بزرگ ترین بنگاه های 

اقتصادی کشور صورت گرفت.

آذر آبــــــــــــــــــــان
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یلدایی با دل های گرم در کنار همکاران باران

، برای قدردانی  در آخرین لحظه های پاییز
از زحمات همکاران پرتلاش مان در تمامی 

واحدها و شرکت های گروه، به سراغ  ایشان 
رفته و ضمن تبریک شب یلدا و آرزوی دلی 

گرم، تلاش و کوشش این همکاران گرانقدر 
که همواره برای رشد و بالندگی هرچه بیشتر 

ج نهادیم. باران در تکاپو هستند را ار

رونمایی از سامانه مناقصات باران

در این ماه، از سامانه آنلاین مناقصه های 
گروه باران به همت واحد روابط عمومی 

tender.baran. و ارتباطات برند به آدرس
ir رونمایی شد تا مدیریت مجموعه 

مناقصه های گروه باران به بهترین شکل 
ممکن انجام شود.

معارفۀ مدیرعامل شرکت آسمان

در ادامۀ تحولات گروه باران، »شرکت آسمان 
بیکران هشتم توس« به طور رسمی به میدان 
آمد و با معارفۀ مدیرعامل آن، دکتر علی آبادی، 

برگ تازه ای از فعالیت های هلدینگ باران 
آغاز شد.

برگزاری مناقصۀ خرید سرور

ج  این مناقصه به منظور خرید سرور برای بر
باران ۳ و در محل شرکت سایه برگزار شد. در 

این مناقصه 8 شرکت حضور داشتند که ۳ 
شرکت با ارایۀ پایین ترین قیمت، برای بررسی 

زوایای همکاری انتخاب شدند.

دیدار با کادر درمان شهر در شب یلدا

در شب یلدای امسال، به مناسبتِ تقارنِ 
، به دیدارِ قهرمانانِ  شبِ یلدا و روز پرستار

فداکار شهرمان، کادرِ پُرتلاش درمان در 
بخش های کویید۱۹ در چند بیمارستانِ 

شهر مشهد رفتیم تا ضمن عرضِ خداقوت، 
لحظاتی شاد برایشان رقم بزنیم و با اجرای 

ح لبخندی در این  موسیقی و برنامه های مفر
شبِ طولانی بر لبانشان بنشانیم.

دی



گرامی داشت بانوان بارانی

۱۵ بهمن ماه، گروه باران سراغ شرکت ها و 
واحدهای مختلف سازمان رفت و به مناسبت 

بزرگداشت روز زن، ضمن عرض تبریک و 
خداقوت، سپاسی بیکران از کلیهٔ بانوان 

تلاشگر و سخت کوش خود داشت.

بازدید مدیران عامل بانک ملی استان

مدیر امور شعب استان بانک ملی ایران به 
ج  همراه مدیران این بانک، از پروژهٔ هتل بر

مسکونی باران۳ بازدید کردند و با دستاوردها  
و قابلیت های گروه باران آشنا شدند.

تدوین و ابلاغ نظام نامه ها

در ادامه تحولات در معماری سازمان 
باران، نظام نامه ها و بیانیه های مأموریت 

شرکت های مختلف هلدینگ باران، با تلاش 
واحد برنامه ریزی هلدینگ باران، تدوین و به 

شرکت ها ابلاغ شد.

همدلی یلدایی بارانی ها

با همراهی »بنیاد لبخند کودک« و »آجیل 
و تنقلات برادران حسینی«، پک های ویژهٔ 

یلدایی شامل ارزاق عمومی، میوه و آجیل و 
شکلات برای کودکان، بسته بندی شد و در 

شب زیبای یلدا در مناطق کم برخوردار شهر 
توزیع شد.

تمهیدات بازیافتی در باران

به همت واحد روابط عمومی باکس های 
بازیافت در واحدهای مختلف سازمان توزیع 

شد. »بازیافت را از محل کارمان شروع کنیم«؛ 
ج شده  این شعاری که روی این باکس ها در
و همکاران را تشویق می کند که بازیافت را از 
محل کار و پشت میزهایشان شروع کنند و 

سازمان باران را بیش از پیش به یک سازمان 
سبز و حامی محیط زیست تبدیل کنند.

ع به کار واحد سرمایه های انسانی شرو

در زمستان امسال، واحد »سرمایه های 
انسانی« در هلدینگ باران مستقر شد 

تا نگاهی تازه به حمایت و حراست از 
سرمایه های انسانی ارزشمند گروه باران در 

داخل هلدینگ شکل بگیرد.

بهمن
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هدایای نوروزی ۱۴۰۰

ههمچون روال هر ساله، بستۀ هدایای 
نوروزی، شامل گل دان و سررسید و دفتر 

یادداشت )و همچنین همین مجله ای که 
می خوانید( تقدیم همکاران باران شد.

رونمایی از اینستاگرام جدید

 baranholding.ir این صفحه با آی دی
با نگاهی به مباحث هلدینگی و ساختار 

سازمانی گروه باران راه اندازی شده است و 
به این ترتیب فعالیت صفحات مجازی باران 

هدفمندتر خواهد شد.

ج ها سر در جدید در هتل بر

طراحی سر درها و فضاهای داخلی مجموعه 
ج های باران به لوگوها و هویت بصری  هتل بر

جدید به سرانجام رسیده و در آستانه تغییر 
قرار گرفتند.

نشست های آموزشی مدیران

پس از استقرار واحد سرمایه های سازمانی 
در گروه باران، سلسله نشست های آموزشی 

برای مدیران شرکت های مختلف زیرمجموعهٔ 
گروه باران تدارک دیده شد و بسته های کتاب 

بین مدیران سازمان توزیع شد.

اسفند



خبــرهای تـــــازه
18در بهمن و اسفندماه

بازدید مدیران بانک ملی استان از 
پروژه های گروه باران

نشست های آموزشی 
مدیران گروه باران

باران در بهمن ماه میزبان مدیران بانک ملی استان خراسان رضوی بود. 

آقای دکتر حمید صفای نیکو، مدیر امور شعب استان خراسان رضوی بانک 
ج مسکونی  ملی ایران به همراه معاونین و مدیران این بانک، از پروژهٔ هتل بر

باران۳ بازدید کردند و با دستاوردها و امکانات و قابلیت های مهندسی و 
برندینگ گروه باران آشنا شدند.

این بازدید در راستای گسترش همکاری ها و تعاملات گروه باران با بانک ملی 
ایران و آشنایی مدیران عالی استانی بانک با ظرفیت های یکی از بنگاه های 

نام دار اقتصادی شرق کشور انجام شد و ساختارهای همکاری فی مابین توسط 
مدیران بانک ملی و مدیران هلدینگ باران بررسی شد.

پس از استقرار واحد سرمایه های سازمانی در گروه باران، سلسله 
نشست های آموزشی برای مدیران شرکت های مختلف زیرمجموعهٔ گروه 

باران تدارک دیده شده است.

دومین دوره از این نشست ها با موضوع »استراتژی های رهبری« در 
تاریخ ۱۹ اسفندماه برگزار شد. مدرس این دوره آقای دکتر هاشمی، 

دانش آموختهٔ دکترا از دانشگاه LTU سوئد است.

اهتمام والای گروه باران به تحول آفرینیِ کلان در سال های پیشِ رو، 
مستلزمِ هم پیوندیِ ساختار مدیریتی با دانش و نگرشِ به روز در تناسبِ 

با این اهداف عالی است.
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 بهمن ماه، هم زمان با ولادت با سعادت حضرت گرامیداشت بانوان باران
فاطمه )س( و روز بزرگداشت مقام زن، گروه باران 

سراغ شرکت ها و واحدهای مختلف سازمان رفت و 
، ضمن عرض تبریک  به مناسبت بزرگداشت این روز
و خداقوت، سپاسی بیکران از کلیهٔ بانوان تلاشگر و 

سخت کوش خود داشت. هدایای کوچکی نیز به بانوان 
بارانی تقدیم شد.

قاب هایی از دیدار با بانوان باران در شرکت ها و 
واحدهای مختلف را پیش رویتان می گذاریم.
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اخذ ایزوها توسط شرکت آسمان

در پی ابلاغ ساختار جدید نظام نامۀ شرکت آسمان و شروع به کار رسمی این شرکت و در راستای بهینه کردن تحولات شرکت برای ورود به بازارهای جدید، شرکت 
»آسمان بی کران هشتم طوس« موفق به اخذ گواهینامه های رسمی و بین المللی از مؤسسه TUV-International گردید.

این گواهینامه ها شامل ISO 9001:2015 و ISO 14001:2015 و ISO 45001:2018 هستند.
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ای این گواهینامه یکی از معتبرترین 
استانداردهای سیستم 

مدیریت کیفیت در دنیا است. 
این استاندارد به دنبال ایجاد 

سیستمی است که کیفیت را در 
سراسر سازمان مدیریت کند. این 

استاندارد نسخه های مختلفی 
دارد که یکی از به روزترین آنها 

نسخه ۲۰۱۵ است. در این نسخه 
که شرکت آسمان موفق به اخذ 

آن شده است، نگرش و تفکر 
مدیریت ریسک، مدیریت دانش، 

برنامه ریزی استراتژیک و تحلیل 
محیط های سازمانی و موارد دیگر 

به استاندارد اضافه شده است.

هدف اصلی از پیاده سازی و 
استقرار ایزو ۱۴۰۰۱ در شرکت 

آسمان، توجه ویژه گروه باران به 
رعایت الزامات زیست محیطی 
است. سازمان های دارای ایزو 

۱۴۰۰۱ از مزایای رقابتی برای جلب 
اطمینان مشتریان و همچنین 

مزیت هماهنگی با قوانین ملی و 
بین المللی برخوردار هستند.

این استاندارد ایزو در زمینهٔ 
مدیریت سیستم های ایمنی و 

بهداشت شغلی است که در 
سال ۲۰۱۸ تدوین شده است. 
پیاده سازی سیستم مدیریت 

ایمنی و بهداشت حرفه ای، 
یک تصمیم استراتژیک توسط 

هلدینگ باران و شرکت آسمان 
برای تضمین این موضوع است 

پرسنل در فضای ایمن تر و با 
سلامتی بیشتر فعالیت کنند.



توزیع باکس های آغـاز به کـار بـاران در پایتـخـت
بازیافت

ج از شهر مشهد و  گروه باران با هدف تمرکز روی موضوع پروژه های خار
همچنین ساخت ارتباطات پویاتر با سرمایه گذاران و ذی نفعان برند در 

پایتخت، دفتر تهران را راه اندازی کرده است.

هلدینگ باران به دنبال تعریف ساختارهایی در حوزهٔ ساخت و خدمات 
بهره برداری در دفتر تهران است، ولی این دفتر فعلا با تمرکز بر روی موضوعات 

تقویت بازار فروش و مارکتینگ فعالیت می کند.

با توجه به گسترش فعالیت های گروه باران و گسترده گی ارتباطات شرکت های 
مختلف هلدینگ باران، نیاز به راه اندازی دفتری در پایتخت مدتی بود که 

احساس می شد. این دفتر در آخرین ماه های سال ۱۳۹۹ راه اندازی شده است.

هم زمان با انتشار و توزیع شماره بهمن ماه مجلهٔ آوند، سطل های 
بازیافت نیز بین همکاران شرکت های مختلف گروه باران توزیع شد.

»بازیافت را از محل کارمان شروع کنیم«؛ این شعاری است که روی این 
ج شده و همکاران را تشویق می کند که بازیافت را از محل کار  باکس ها در

و پشت میزهایشان شروع کنند و سازمان باران را بیش از پیش به یک 
سازمان سبز و حامی محیط زیست تبدیل کنند.

توزیع باکس های بازیافت در راستای استاندارد ایزو ۴۵۰۰۱ و سیاست های 
کلان هلدینگ باران در حفظ محیط زیست و به همت واحد روابط عمومی 

و ارتباطات برند گروه باران انجام شده است.
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سامان یافتن واحد سرمایه های 
انسانی در گروه باران

جلوه های تازهٔ بصری 
در پروژهٔ باران ۴

در جهان متلاطم امروزی شرکت های پیشرو بیش از هر زمان دیگری به 
اهمیت و توجه به کارکنان خود پی برده اند. از آنجا که توانایی و مهارت افراد به 
عملکرد بهتر و بهره وری سازمان کمک می کند، انجام هرگونه هزینه در آموزش 
و توسعهٔ ایشان، نوعی سرمایه گذاری بلندمدت محسوب می شود که سازمان 
 رقابتی 

ً
تا مدت ها می تواند از نتایج آن بهره مند شود. در محیط متغیر و شدیدا

امروزی تنها با کمک نیروی انسانی خلاق و نوآور است که می توان به مزیت 
رقابتی دست یافت. 

در نتیجه سازمان ها باید به سازمان هایی پویا و یادگیرنده تبدیل شوند تا 
کارکنانشان با توانایی هایی که از خود بروز می دهند، قابلیت انطباق با تغییرات 

را در عرصهٔ رقابت داشته باشند. 

با توجه به اهمیت این موضوع در هلدینگ باران، از ابتدای زمستان امسال 
واحد سرمایه های انسانی گروه باران پایه گذاری شد و یکی از اجزای بسیار مهم 

ساختار سازمانی در هلدینگ شکل گرفت. 

غ التحصیل  مدیریت این واحد بر عهدهٔ دکتر سید مجتبی هاشمیان است. فار
دکترای مدیریت از دانشگاه فردوسی مشهد و دارای سوابق اجرایی و مدیریتی 

در حوزهٔ منابع انسانی در شرکت های مختلف دولتی و خصوصی.

در آستانهٔ نوروز زیباسازی دیوارهای پیرامونی پروژهٔ باران ۴ در حاشیۀ 
بلوار صارمی اجرا شد و جلوه ای تازه به پروژه بخشید.

بنرهای گرافیکی جدید به منظور ایجاد آرامش بصری بیشتر محیطی 
طراحی شدند و فضای کارگاهی پروژهٔ باران ۴ را از نقطه ای خاکستری 

ج کرده و سیما و منظر شهری زیباتری را به ارمغان  در منظر شهری خار
آورده اند.



معرفی پورتال 
اینترنتی جدید باران

مروری بر ساختار و امکانات
سـایت جـدید baran.ir و زیرپـورتال های آن

یــادداشـــــت

استراتژیست محتوامحسن برجی

ماجرای پرتال جدید گروه باران از ابتدای سال 
ع شد. بحث های تحول به تازگی در  ۱۳۹۹ شرو

داخل سازمان باران به راه افتاده بود و ساختار 
سایت قبلی baran.ir جوابگوی نیازهای نوظهور 

هلدینگ نبود. گروه های تازه ای از ذی نفعان 
مرتبط با برند باران در حال شکل گرفتن بودند و 

مناسبات ارتباطی با ذی نفعان قدیمی نیز دچار 
تغییر و تحول شده بود. این شرایط سبب شد 

تا واحد روابط عمومی و ارتباطات برند گروه باران 
به فکر بازطراحی وب سایت baran.ir بیفتد. 
ایدهٔ محوری در طراحی سایت جدید این بود 

که سایت باید به اصلی ترین رسانهٔ گروه باران 
تبدیل شود؛ رسانه ای که برای گروه های مختلف 
مخاطبین مرتبط با هلدینگ باران محتوا و حرف 

برای گفتن داشته باشد.

baran.ir ارزش دامین

باران دات آی آر آدرس اینترنتی با ارزشی است. 
. گروه باران  دامینی کوتاه و گویا و مؤثر

دامین های متعدد دیگری را هم در اختیار دارد، 
ولی baran دات ir برند اصلی باران در فضای وب 

است.

تحلیل نیازها

قبل از هر چیز واحد روابط عمومی به این فکر 
افتاد که ماجرای تحول در وب سایت را تحلیل 

کند. به این منظور مشاوری برای سایت انتخاب 
شد و کارگروهی برای تحلیل نیازها در سایت 

جدید اینترنتی باران تشکیل شد و جلساتی به 
صورت منظم برگزار شد. خروجی این جلسات، 

سند تحلیلی سایت بود و پیمانکار مربوط به 
اجرای UI سایت کارش را آغاز کرد.

روایت های باران

در وب سایت، داستان برند روایت می شود. 
باران روایتِ شیوایی برای گفتن دارد و این 

روایت نیاز است که با ساختاری مناسب در 
سایت ارایه شود. یکی از سرفصل هایی که در 

فرایند دوباره سازی )Re-design( وب سایت 
مورد توجه قرار گرفت این بود که ماجرای برند 

باران و حرفی که می خواهد بزند و حس و پیامی 
که می خواهد منتقل کند، به شکلی شیوا و رسا 

ارایه شود. داستانِ برند باید در تار و پود ساختار 
فنی و محتوایی و گرافیکی وب سایت بنشیند و 

مخاطب را با خود همراه کند.

پوسته ای برای سایت

در پروسهٔ پیاده سازی سایت جدید، ضرورت 
وحدت رویهٔ گرافیکی طراحی پروژه بر اساس 

دفترچهٔ برند و هویت بصری جدید باران، مورد 
توجه جدی بود. موضوعی که در سایت قبلی 

باران مورد غفلت قرار گرفته بود.

با سفارش طراحی اختصاصی UI توسط یک 
فرد متخصص و کاربلد، هویت گرافیکی پورتال 

باران روح تازه ای گرفت و دارای اسلوب و امضای 
طراحی اختصاصی شد.

نه همین لباسِ زیباست…

ماجرای سایت باران تنها به یک پوستهٔ زیبا 
منتهی نمی شود. اجرای کدنویسی سایت 

نیز بر اساس آخرین متدها و ترندهای 
طراحی وب در دنیا الگوبرداری شد. پس از 
اجرای صفحات اصلی سایت، ادامهٔ پروژه 
روی یکی از منعطف ترین و محبوب ترین 

سامانه های مدیریت محتوا پیگیری شد: 
وردپرس. انعطاف پذیری بالا، هم راه بودن با 

جدیدترین ترندها و تکنولوژی های طراحی وب 
و قابلیت های گسترده در توسعه و راهبری 
وب سایت، این سامانه را به محبوب قلوب 

اهالی وب در دنیا تبدیل کرده است و بسیاری 
از برندهای خوش نام در بازطراحی پروژه ها از این 

هستهٔ قدرتمند استفاده می کنند.

زیرپورتال ها

علاوه بر سایت اصلی، پورتال باران دارای 
چندین زیرپورتال است. زیرپورتال های باران، 

سامانه های مستقلی هستند که اجزای مختلفی 
از زنجیرهٔ شرکت های تابعهٔ برند و حوزه های 

فعالیت برند را پوشش می دهند.

اگر بخواهیم نگاهی کلی به زیرپورتال های 
برند باران داشته باشیم، سامانه های زیر را در 

چشم انداز آتی سایت می بینیم:
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baran.ir سایت اصلی باران روی آدرس   
   سایت انگلیسی

   سایت عربی
   سایت واحد روابط عمومی و ارتباطات برند

   سایت شرکت آفتاب
   سایت شرکت ستاره
   سایت شرکت سایه

   سایت شرکت باران هوم
   سایت شرکت سایبان

   سامانهٔ آنلاین مناقصات گروه باران
   سایت مجلهٔ آوند
   مجلهٔ آنلاین باران

و دیگر سامانه ها. 

سایت های اختصاصی شرکت ها

در پورتال جدید باران، شرکت های تابعهٔ 
هلدینگ، سایت های اختصاصی با آدرس هایی 

به صورت ساب دامین دارند؛ به عنوان مثال 
 aftab.baran.ir ،آدرس سایت شرکت آفتاب

است. در عین حال به منظور افزایش توانمندی 
برندینگ اختصاصی شرکت ها در سپهر آنلاین، 
هر شرکت یک آدرس اینترنتی مستقل نیز دارد.

آدرس دامین های اختصاصی شرکت ها به 
صورت یکپارچه عمدتا روی قلمرو سطح بالای 

company ثبت شده اند:

   aseman.company
   aftab.company
   setareh.company
   sayeh.company
   baranhome.ir

آیندهٔ وب سایت باران

ماجرای توسعهٔ وب سایت baran.ir و 
ساب دامین های زیرمجموعهٔ آن در سال ۱۳۹۹ 

تمام نمی شود. در سال ۱۴۰۰ اجزای تازه ای از 
زنجیرهٔ اتفاقات آنلاین باران به تدریج رونمایی 

می شوند.



، از آن تجربه های نابی است که تا  ملاقات و مصاحبت با افراد تأثیرگذار
سال ها بعد می تواند جرقه ای برای نوشتن باشد. گاهی همین جرقه های 

کوچک منجر به رویدادهایی به بزرگی واژه  »تحول« می شوند. داستان 
پیوستن »دکتر رضا عندلیب« به باران نیز چنین روایتی است. ایشان 

روایت می کنند که از بدو ورود به گروه باران، به سرمایه های انسانی باران 
با عینک متفاوتی نگاه کردند؛ عینکی که می دید کدام فرد برای چه کاری 

ساخته شده است! و نقطه آغاز تحول همین جاست؛ جایی که دوستانی 
ما را ترک می کنند و یاران جدیدتری به کشتی در حال حرکت و اصیلِ باران 

اضافه می شوند. 

آفتــــابِ 
بـــر  تحـــول 
ـــاران ـــرِ ب بسـ
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مشــاور  مدیـرعامـل هلـدینـگ باران در حـوزه مهنـدسی و ساخــت
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مأموریت اینجانب در 
هلدینگ، ایجاد تحول و تغییر 
در الگوی مهندسی، کارسپاری 
و اجرای پروژه ها است.

خیلی خوشحالیم از اینکه وقت خود را در اختیار »آوند« گذاشتید. علاقه مندیم با شما بیشتر آشنا 
شویم. درباره خودتان، تحصیلات و تجربه هایتان برایمان توضیح دهید. 

در باران چه مأموریتی به عهدهٔ شما گذاشته شد؟

سلام. رضا عندلیب هستم. کارشناسی خود را در رشته مهندسی عمران از دانشگاه صنعتی شریف گرفتم و 
پس از آن بدون شرکت در آزمون کارشناسی ارشد و با استفاده از سهمیهٔ استعدادهای درخشان به ادامهٔ 

تحصیل در مقطع کارشناسی ارشد در گرایش سازه در همان دانشگاه پرداختم. در سال ۱۳۹۱ با کسب رتبهٔ ۱ 
آزمون نیمه متمرکز دکتری، تحصیل خود را در مقطع دکتری در گرایش مهندسی و مدیریت ساخت در دانشگاه 

تهران پیگیری نمودم و در سال ۱۳۹۷ دانش آموختهٔ این رشته گردیدم. از دورهٔ تحصیل در مقطع کارشناسی 
فعالیت حرفه ای را آغاز نمودم و به واسطهٔ مسیری که طی کرده ام، در شاخه های مختلفی از مهندسی عمران 

تجربه اندوختم. حدود ۱۳ سال است که مشغول به کار هستم. در این مدت، حدود ۷ سال در بخش های 
بزرگ دولتی و نیمه دولتی و حدود ۶ سال در بخش خصوصی مشغول به کار بودم. تجربهٔ حضور در پروژه های 

کلان ملی را دارم؛ من جمله مدیریت مهندسی پروژهٔ آزادراه حرم تا حرم، قطعهٔ قم-گرمسار به طول ۱۵2 کیلومتر 
یا مطالعات بهینه سازی انبوه سازی مسکن در پروژه 2۰ هزار واحدی پرند. از تجربیاتم در بخش خصوصی، 

تأسیس و راهبرد معاونت مهندسی و ساخت گروه ساختمانی میکا در تهران است که اکنون یکی از سه گروه 
برجسته در صنعت ساختمان های لوکس مسکونی در تهران است. یک سال و چهار ماه است که در سمت 

مشاور مدیرعامل محترم هلدینگ باران در زمینهٔ مهندسی و ساخت مشغول به کار هستم.

مأموریت اینجانب در هلدینگ، ایجاد تحول و تغییر در الگوی مهندسی، کارسپاری و ساخت پروژه ها و پس 
از آن نظارت مستمر بر راهبری کلان پروژه ها از منظر ساخت است. گروه باران در دههٔ گذشته با بحران های 

متعددی در زمینه های اداری، حاکمیتی، ضابطه ها، مسائل شهرداری و همین طور بحران های مالی و 
ریسک های ذی نفعان مواجه بوده است. با اندک درنگی در ریسک ها و بحران های طی شده، می توان متوجه 

شد که معاونت مهندسی و ساخت باران در تمام این سال ها، وضعیت باثباتی را نداشته و همواره در آماجِ 
طوفانی از مشکلات، مسیر را طی نموده است. عزیزان دلسوز زیادی در مجموعهٔ متولی مهندسی و ساخت 

در طی سالیان حضور مؤثر داشته اند که برآیند زحمات شان در این سال ها، گنجینهٔ تجارب ارزشمندی را در 
این زمینه تشکیل داده است؛ اما به دلیل ریسک های محیطی متعددی که در این مدت بروز پیدا کرده است، 
هیچ گاه از بدو تولد سازمان فرصت بازنگری و تغییرات ساختاری جدی به اندازهٔ زمان حاضر مهیا نبوده است. 

به ویژه بایستی از زحمات آقای مهندس سپانلو نیز تشکر ویژه نمود که نخستین گام ها را در زمینهٔ نگاه 
فرایندی به موضوع ساخت در این مجموعه برداشته اند. با این حال آنچه در بدو ورود با آن روبرو بودم، 

مجموعه ای از آشفتگی ها و کلاف های پیچیده ای از مسائل  داخلی یا مرتبط با ذی نفعان خارجی بود که عدم 
، مشکلات را تشدید می کرد.  ، منعطف و یکپارچه برای تسهیل امور وجود رویکرد ریسک پذیر

گام اول در مسیر پیشرو، شناسایی بضاعت موجود سازمان و تلاش برای به کارگیری حداکثری همکاران 
دلسوز بود که این گام تدریجا طی شد. در گام بعد روابط آسیب دیدهٔ فی مابین ذی نفعان، پیمانکاران، مشاوران 

و پرسنل مجموعه نیاز به بازنگری و احیای جدی داشت؛ که این مرحله نیز تا حد مطلوبی محقق شد. تغییر 
در سبک مدیریت نیروی انسانی فرایندی تدریجی است. چرا که ممکن است برخی از پرسنل، بخشی از 

انگیزه های کاری خود را از دست بدهند و در نهایت چالش های مختلفی برای پروژه های در حال اجرا اتفاق 
بیفتد. از سویی نیاز است در جذب نیروهای جدید هم جانب احتیاط را رعایت کرد. حجم زیادی از فرایند تغییر 

در آفتاب طی یک سال گذشته انجام شده و مابقی مسیر در چند ماه آینده تا حد مطلوبی محقق می شود. 
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علاوه بر انجام ده ها 
مصاحبهٔ شغلی با 
اشخاص توانمند 
ج از  و مستعد خار
مجموعه، استعدادهای 
نهفتهٔ مجموعه نیز 
شناسایی و به کار گرفته 
شدند.

درباره تغییرات در بدنهٔ شرکت آفتاب، برایمان بیشتر توضیح دهید.

شاید بهتر باشد که بحث شیرین تغییرات را در این نقطه رها نکنیم و دربارٔ تحولات در هلدینگ 
باران و شرکت آفتاب گفتگو کنیم!

در حوزه های مختلف، مشاوران مهندسی جدید مشغول به کار شدند. در حوزهٔ پیمانکاران نیز تغییراتی 
ایجاد شد. از طرفی تلاش کردیم نظام کارسپاری )روش برون سپاری پروژه ها( را تغییر دهیم. در این مسیر 

چندین قرارداد بزرگ منعقد شد. من جمله قرارداد اجرای تاسیسات مکانیکی و برق و تامین و اجرای نما و 
تأمین کالاهای تأسیساتی در پروژه باران۴. این وضعیت یک جهش پیشرفت فیزیکی را در پروژهٔ باران۴ ایجاد 

کرد. جای خوشحالی است که پیشرفت فیزیکی پروژهٔ باران۴ در سال جاری به صورت ماهیانه چندین برابر 
پیشرفت دوره ای نسبت به سال های پیش بوده است.

در پروژهٔ باران۳ نیز وضع به همین منوال بود و اکثریت مشکلات مهندسی و اجرایی که عمدتا مرتبط با 
ذی نفعان خارجی پروژه بودند شناسایی و رفع گردید. امیدوارم که در سه ماه آینده بتوانیم این پروژه را به 

مرحلهٔ تحویل و بهره برداری برسانیم. در این زمینه نیز بایستی از تلاش های شبانه روزی پرسنل پروژه و 
به خصوص آقای مهندس متبسم تشکر ویژه نمود. 

در طی این مدت، راهبری کلان در حد تحلیل، طراحی و پیاده سازی سیستم، همچنین جذب نیروی انسانی 
، همکاران اجرایی که به تیم ما اضافه شدند، نقش مؤثری را ایفا کردند.  به من محول شده بود. در این مسیر

مهندس علوی نژاد به عنوان مدیرعامل شرکت آفتاب منصوب شدند و امور اجرایی را به عهده گرفتند. 
معاونت مهندسی به دکتر ابراهیمی، مدیریت پروژهٔ باران۳ به مهندس متبسم و مدیریت پروژهٔ باران۴ به 

مهندس کریمی سپرده شد. در فرآیند جذب این نیروها ده ها مصاحبهٔ شغلی با اشخاص توانمند و مستعد 
انجام گرفت و افرادی که به عنوان استعداد نهفته در مجموعه حضور داشتند، شناسایی و ارتقا یافتند. 
ساختار پیشبرد پروژه ها به تدریج به ساختار پروژه محور سوق داده شد و حوزهٔ نفوذ، تأثیر و پاسخ گویی 

مدیران پروژه افزایش داده شد. از طرف دیگر وظایف ستادی شرکت آفتاب محدود تر شد. ساختار بوروکرات و 
وظیفه ای شرکت به ساختار پروژه محور تغییر شکل داد. تعداد پرسنل مرکزی و ستادی نسبت به سالیان قبل 

در بخش های تخصصی کاهش یافت، اما درون پروژه ها نفرات جدیدی جذب گردیدند. 

خ داد این بود که در حوزهٔ پیمانکاران و مشاوران، افق از شهر مشهد  یک تغییر جدی که در این میان ر
بزرگ تر گشت و هم اکنون سه مهندس مشاور سطح یک از تهران در پروژه های باران مشغول به کار هستند. 

همینطور پیمانکار نمای باران۴ از تهران انتخاب شده است. گستره فعالیت مهندسی و ساخت از مشهد 
به ایران توسعه یافت. این مواردی که عرض کردم، سرفصل های تغییر و تحولاتی است که به کمک مدیران 

اجرایی و حمایتی که از سوی مدیران بالادست وجود داشته، از یک سال و نیم پیش در گروه مهندسی و 
ساخت باران که با نام »آفتاب« فعالیت می کند، رقم خورده است.

مجموعهٔ باران با سوابق ارزشمندی که دارد و مسیر پیچیده ای که پشت سر گذاشته است، در نقطه ای قرار گرفت که باید وارد 
فاز بلوغ می شد. سازمان ها معمولا یک فاز تولد دارند که حدود ۵ تا ۱۰ سال طول می کشد. دهه دوم، دورهٔ رشد، توسعه و بلوغ 
است که بایستی رویه های سازمان در این بازهٔ زمانی متحول و دامنهٔ فعالیت های آن گسترده تر شود. به نظرم در زمان درستی، 

آقایان مهندس هشام مقدسی و مهندس حامد مقدسی که بنیان گذاران اصلی سازمان باران هستند، این نیاز را احساس کردند 
که بایستی ادبیات ساختاری مجموعه را تغییر داد. حدود دو سال قبل نطفهٔ این ایده که باید به سمت تغییر و تحول برویم، در 
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ورود شما به باران و آشنایی تان با هلدینگ چطور اتفاق افتاد؟

من در تهران در زمینهٔ ساختمان های لوکس مسکونی چندین سال است که در تعدادی از مجموعه های ساختمانی فعالیت داشته ام. از طرفی آقای 
مهندس حامد مقدسی به دلیل نگرانی هایی که در رابطه با مهندسی و ساخت پروژه های باران داشتند، جستجوی میدانی در پروژه های شاخص و 

پیمانکاران بزرگ تهران و دوستانشان را پیگیری می نمودند. از طریق دوستان به هم معرفی شدیم و برای بازدید از پروژه ها به مشهد دعوت شدم. از 
پروژه ها بازدید کردم و به این نتیجه رسیدم که پتانسیل تغییر در زمان کوتاه در سازمان باران وجود دارد. بستر کار آماده بود، بایستی مهره ها بازچینی 
می شدند و روابط مجدد تعریف می شد. حس می کردم در زمانی کم امکان تغییر و تحول در باران وجود دارد و می توانم در این زمینه منشأ خیر باشم. 

در نهایت همکاری مشاوره ای شکل گرفت. از دی ماه ۱۳۹8 همکاری ام را با گروه باران با عنوان شغلی »مشاور مدیرعامل هلدینگ در زمینه مهندسی و 
ساخت« آغاز کردم.

ذهن آنان شکل گرفت. شروع این ماجرا از مهم ترین رُکن زنجیرهٔ ارزش 
باران رقم خورد. در گروه های ساختمانی مهم ترین رُکن زنجیرهٔ ارزش، 

مهندسی و ساخت است که سهم عمدهٔ تولید ارزش را بر عهده دارد. 
این توفیق را داشتم که در این برهه به مجموعه اضافه شوم و توانستم 

بخشی از ماجرای تغییر و تحول در هلدینگ و شرکت آفتاب باشم. در 
ادامهٔ ورود ما به موضوع تحول در حوزهٔ مهندسی ساخت، نیازهای 

دیگری حس شد. این دغدغه به صورت جدی مورد توجه قرار گرفت که 
تغییر و تحول نباید فقط به بخش مهندسی و ساخت محدود شود، 

دیگر بخش های سازمان همچون پشتیبانی، مالی، حقوقی، ستادی و 
آنچه که قرار است ساخت از آنها خدمت بگیرد و به آنها بدهد بایستی 

مورد بازنگری جدی قرار می گرفتند. از اردیبهشت ماه امسال نیاز به تغییر 
جدی در هلدینگ توسط همه حس شد. مدیران ارشد به این جمع بندی 

رسیدند که ایجاد تغییر و تحول ساختاری در بدنهٔ هلدینگ امری گریزناپذیر 
است. اضافه شدن آقای دکتر اولا به عنوان مدیرعامل هلدینگ و تیم 

زیرمجموعهٔ ایشان، آغاز این مسیر بود.

این تحول خیلی امیدبخش است؛ هم برای پرسنل و هم برای ذی نفعان 
خارجی. این موضوع را در رفتار مشاوران و پیمانکاران باران حس می کنیم. 

کمی قبل تر از این اتفاقات برخی از مشتریان نسبت به زمان اتمام پروژه ها، 
کیفیت و... نارضایتی داشتند. اما حالا پس از این خانه تکانیِ اساسی، 

چشم اندازهای امیدوارکننده برایشان پدیدار شده است. ماجرای تحول 
نتیجه ای بود که به مرور کل سازمان به آن رسید. از ساخت شروع شد و به 

بقیه ارکان سازمان تسری پیدا کرد.



با توجه مسیر پر پیچ وخمی که در مدت زمان نه چندان 
طولانی اتفاق افتاد، چه آینده ای را برای باران متصور هستید؟

این و نظم و تحول نیاز به چه موارد و بسترهایی دارد؟

نظرتان را دربارهٔ ورود باران به حوزهٔ بورس بفرمایید. چه 
چشم اندازی برای حضور هلدینگ در این حوزه می بینید؟

به واسطهٔ شغلم که مشاوره و راه اندازی گروه های ساختمانی است، 
با گروه های متعدد و فعالان زیادی در ارتباط هستم. »باران« یکی از 
مستعدترین گروه هایی است که می شناسم. به نظرم اگر دو یا سه 

پیش شرط را رعایت کند، می تواند به در بازه ای ۱۰ ساله حتی به یکی از 
۳ گروه برتر ایران تبدیل شود. 

 چند ویژگی هست که باران آنها را به صورت مجتمع دارد:
اول اینکه سعی و خطاهای متعددی کرده و تجربهٔ سازمانیِ قابل 

 قبولی دارد.
دوم اینکه بسیار خلاقانه حرکت کرده و کارهایی را انجام داده که 
به ندرت گروه های ساختمانی دیگر انجام داده اند. مهم ترین آنها 
در زمینه های سرویس دهی و خدمات هتلینگ و نحوهٔ تعامل با 

مشتریان است. همین طور قراردادهای باران با مشتریان، نوآورانه 
 است. 

سوم شخص آقای مقدسی است که انرژی و پتانسیلی که در ایشان 
 می بینم، در کمتر رهبر سازمانی تابه حال دیده ام.

اجتماع این سه موضوع باعث حرکت بزرگی می شود. این موضوعات 
نقاط قوت سازمان باران است، ولی نقاط ضعفی هم وجود دارد که اگر 

به آنها توجه نشود، این مسیر کند می شود.

به نظر من یکی از نکات مغفولی که کمتر در باران مورد توجه قرار 
گرفته و در ۱۰ سال دوم و در دورهٔ بلوغ بایستی بیشتر به به آن 

متمایل بود، »نظم سازمانی« است که مقدمهٔ آن، »نظم فردی« است. 
این موضوع باید شعار سازمان شود و در ارکان و اجزای سازمان 

رسوخ پیدا کند. 

مدیران تأثیرگذار در تمام سطوح باید منظم شوند و پرسنل شان 
را منظم کنند. سازمان نیز باید منظم شود؛ چه در تعهدش به 

مشتریان، چه در تعهدش به پیمانکاران!

این نظم، هم نظم رفتاری است، هم نظم مالی و هم نظم تعاملی. 
وقتی می گویم نظم، منظورم مفهوم عامِ نظم است. به شخصه این 

موضوع را پاشنهٔ آشیل سازمان می بینم. اگر ارادهٔ جمعی برای حرکت 
به سمت آن وجود نداشته باشد، تحقق آنچه که گفتم، امکان پذیر 

نیست. ولی اگر همه به این موضوع توجه داشته باشند، به نظرم 
باران به جایگاه بالایی می رسد.

در تحول های مرتبط با رفتار سازمانی چند اقدام باید انجام شود: 

گام اول به نظر من بسترسازی فرهنگی درون سازمانی است؛ 
چه در بعد شخصی و چه در بعد سازمانی. بسترسازی فرهنگی و 
ح کردن دائمی یک مسئله بسیار مهم است.  گفتگو کردن. مطر

روان شناسان می گویند وقتی می خواهید یک رذیلت اخلاقی را 
حذف کنید، دائم به خودتان یادآوری کنید. 

برای مثال می توان جلسات ویژه ای پیرامون نظم طراحی کرد. 
وقت بگذاریم و صحبت کنیم و میزگردهایی تشکیل دهیم. 

بخش »تعالی سازمانی« که در حال شکل گیری است یا بخش 
»سرمایه های انسانی« سازمان می توانند متولی این موضوع 

باشند. این مورد بُعد فردی هم دارد. نظم را به خودمان، به 
همکاران مان و به مدیران مان یادآوری کنیم.

این موضوع بُعد سازمانی هم دارد. سازمان باید متعهدتر با 
قراردادهایش رفتار کند. به تاریخ هایمان متعهد باشیم. این 

متعهد بودن صرفا کلام نیست و باید زیرساخت های لازم برای 
متعهد بودن را ایجاد کنیم.

گام دوم، »نظام جریمه و پاداش« است. یعنی نظامی طراحی کنیم 
که افراد در قبال نظم شان، پاداش بگیرند. از مفهوم عام پاداش 
صحبت می کنم. در کنار پاداش، نظام جریمه هم موضوع دیگری 

است.

گام سوم، طراحی نظام های کنترلی و اتوماسیون و ابزارهایی 
است که بستری باشد برای هویدا شدن بی نظمی ها. نظام هایی 

که بی نظمی را عیان بکنند و داد بزنند، در مسیر ترقی پا 
گذاشته اند. هرچه گزارش ها شفاف تر باشد، تأخیر در پروژه ها 

بیشتر ملموس می شود.

امور مالی در حوزهٔ تخصصی من نیست. ولی نکته ای که هست 
این است که لازمهٔ ورود به بازارهای مالی، شفافیت و نظم مالی 

است. شما نمی توانید سرمایه گذار جذب کنید، ولی به او گزارش 
شفاف ندهید.

گزارش شفاف لازمه اش نظم سازمانی است. این موضوع، یعنی 

لازمهٔ ورود به بازارهای مالی، شفافیت و نظم مالی است. شما 
نمی توانید سرمایه گذار جذب کنید، ولی به او گزارش شفاف 
ندهید.
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ح نشده، بفرمایید. ع دیگری هست که در صحبت ها مطر اگر موضو

حالا که صحبت »آوند« به میان آمد، نظرتان را دربارهٔ این مجله و آینده  ای که برایش متصور هستید بگویید. 

باید تشکر ویژه ای از آقای مهندس حامد مقدسی بکنم. به نظرم 
بنیان گذار ماجرای تغییر در سازمان باران ایشان بودند. با اینکه 

ایشان مدیریت شرکت »ستاره« را بر عهده دارند و متولی مارکتینگ و 
فروش باران هستند، ولی سردمدار تغییر در هلدینگ و ساختارهای 
ساخت باران هستند. یکی از بهترین بخش هایی که به نظرم تا امروز 

»آوند« را اتفاق مثبتی در سازمان می بینم. فکر می کنم اگر غنای 
بیشتری به مطالب ببخشیم و فیلتراسیونی صورت بگیرد که مطالب 

کنترل شده تر عرضه شود، می توان مجله را به کل جامعه ای که به 
نوعی در ارتباط با برند باران هستند، تسری داد و بین آنها توزیع 

کرد. می توان مجله  ای که الان در ۵۰۰ نسخه توزیع می شود را در ۳۰۰۰ 
نسخه عرضه کرد و دامنهٔ مخاطبینش را گسترش داد. 

به نظرم می توان مجله را به مالکین و سرمایه گذاران و خریداران 
واحدهای باران هم عرضه کرد و فکر می کنم اقدام مؤثری است. خوب 

است که خریداران بدانند فلسفهٔ ساخت در باران چیست. فلسفهٔ 
فروش چیست. گروه باران از چه تکنیک ها و اجزایی در ساخت 

ج ها چه چالش ها و موضوعاتی دارد.  استفاده می کند. بهره برداری بر
خواندن این دست از مطالب به آنها اطمینان خاطر می دهد و با 

در باران رشد کرده، بخش مارکتینگ و فروش و شرکت ستاره است. 
»روابط عمومی گروه باران« و »مجلهٔ آوند« را هم می توان زاییدهٔ همین 

بخش دید. مجلهٔ »آوند« یک اتفاق ویژه است که نظیر آن را در هیچ کدام 
از گروه های ساختمانی معتبر در تهران ندیده ام. انتشار این مجله 

نشان  دهندهٔ تفکر سیستمی و رو به جلوی باران است.

مختصات پیچیدهٔ کار باران آشنا می شوند.

اگر در هر شماره به یک تکنولوژی اختصاصی پرداخته شود، محصول و 

ح شود  سرویسی را معرفی کنیم، موضوع دکوراسیون و طراحی داخلی مطر

ح شود، می توان  و در کنار آن مطالبی نیز برای سبک زندگی خانواده ها مطر

مجله ای منتشر کرد که نهضت تازه ای در صنعت ساختمان ایران ایجاد کند. 

البته برای رسیدن به این هدف نیاز است که مطالب مجله کنترل شده تر 

باشند و از غنای محتوایی و جذابیت بیشتری برخوردار باشند. 

به طور کلی باران بسیار نوآورانه و خلاقانه حرکت کرده و انتشار مجلهٔ آوند 

هم یکی از مصادیق کارهای نوآورانهٔ باران است. در بخش دولتی بعضا 

چنین نشریاتی منتشر می شود، ولی در بخش خصوصی این اتفاق خیلی 

کم افتاده است.

ورود باران به بورس را امری مثبت می بینم. نظم 
سازمانی را می توان پیش نیاز ورود به بازار سرمایه 

دانست.

در مجموع بسیار به آینده ای که در حال رقم 
خوردن هست، خوشبینم. قطعا سه سال 

پیش رو، سال های بسیار پر تغییری خواهند 
بود و بسیاری از رویه های فعلی تغییر پیدا 

می کنند. تغییر هم هزینه دارد، هم صبر 
می خواهد، هم باعث تحولات بسیاری در نیروهای 

انسانی می شود. لازم است افراد در خودشان، 
انعطاف پذیری لازم برای تغییر را ایجاد کنند. اگر به 

سازمان باران علاقه مندیم و می خواهیم سازمان 
رشد کند، باید صبر را در خودمان نهادینه کنیم و 

صبورانه تر رفتار کنیم. در شرایط دورهٔ گذار هستیم 
و هیچ چیزی پایدار نیست.

در سطح بالادست، باید بدانیم که تغییرات زمان بر 
هستند و وسط تغییر ناامید نشویم. اگر متولیِ 
تغییر در پروژه ای هستیم، انتظار نداشته باشم 
در زمان کوتاه به بازخورد برسیم. نباید ناامیدی 

نسبت به طرحی که در حال اجراست به وجود 
بیاید و باعث شود که کارها نصف ونیمه رها شوند. 

قبل از هر اقدام اجرایی باید به اندازهٔ کافی فکر 
کنیم، ولی اگر تصمیمی گرفته شد، برگشت به 

ح نشود. این داستان توصیهٔ قرآن  نقطهٔ اول مطر
هم هست: »مشورت کنید و اگر تصمیم گرفتید، 

به خدا توکل کنید و جلو بروید«. 

در سه ماه اولی که وارد سازمان باران شدم، تمام 
توان خودم روی مطالعه و شناسایی گذاشتم و 
ح واره های را روی کاغذ پیاده می کردم. پس از  طر

مطالعهٔ کافی، مرحله تغییرات عملیات آغاز شد و 
در بازهٔ زمانی ۱۰ ماه تغییرات اتفاق افتاد. به نظرم 

همین اتفاق باید در هلدینگ تکرار شود و مرحله 
به مرحله خانه های تغییر و تحول کنار هم چیده 

شود. از تغییر و تحول نترسیم. اگر به نقطه ای 
رسیدیم که نیاز به تغییر را احساس کردیم و اقدام 

کردیم، تا انتها همان مسیر را پیش برویم. ناامید 
نشویم و افراد تأثیرگذاری که با ما در این کشتی 

حضور دارند، پاروها را رها نکنند.



آسمان
به بورس رسید

پـرونـده ای پیـرامـون ورود شرکـت آسمـان به سـازمـان بـورس

یــادداشـــــت

فرانک باباپور
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اگر تا چند ماه پیش ممکن بود کسی پیدا شود که بورس را نشناسد، حالا دیگر چنین کسی پیدا نمی شود و نه تنها 
کسی نیست که بورس را نشناسد، بلکه کم پیدا می شوند کسانی که وارد این بازار نشده و حداقل در عرضه های 

اولیه سرمایه گذاری نکرده باشند. پس احتمالا معنای گزارهٔ خبریِ »شرکت آسمان به نمایندگی از هلدینگ باران، نزد 
سازمان بورس و اوراق بهادار تهران ثبت شد« را اغلب افراد متوجه خواهند شد؛ نه با جزئیات و دقت کامل، اما به 

ع مطلع باشند. اندازه ای هست که از اهمیت موضو

ع پرداخته بودیم، اما آن زمان »آسمان در راه بورس« بود و حالا به مقصد نزدیک  در شماره های قبلی آوند به این موضو
ع بنویسیم و از جزئیات ماجرا و اهمیت  شده است! به همین دلیل لازم دیدیم مطلبی مفصل تر پیرامون این موضو

ع بیشتر بگوییم. حالا که شرکت »آسمان« به یکی از اهداف مهمش رسیده، خداقوتی عرض کنیم خدمت همهٔ  موضو
دست اندرکاران. 

لوده به شبهاتی شده باشد و آن اعتبار پیشین را از دست داده باشد، اما  شاید نام بورس ایران در مدتی که گذشت آ
، همچنان از اهمیت بالایی برخوردار است. ورود به بازار بورس اعتباری را برای شرکت به  ورود یک شرکت به این بازار

همراه دارد، چرا که هر شرکتی نمی تواند تمام مراحل ثبت را با موفقیت سپری کند و نامش را به لیست شرکت های 
حاضر در سازمان بورس اضافه کند.

بورس همان جایی است که سهام یک شرکت خرید و فروش می شود. این شرکت ها با نام نمادی که 
دارند شناخته می شوند و سرمایه گذاران نیز به خرید و فروش سهام این نمادها می پردازند. قیمت هر 

سهم یک شرکت بلافاصله پس از ورود به بورس و بر اساس ارزش بنیادی آن شرکت تعیین می شود و 
در بدو ورود به شکل »عرضهٔ اولیه« به اطلاع سرمایه داران می رسد تا سهام آن شرکت را خریداری کنند.

نماد شرکت های تازه وارد پس از عرضۀ قسمتی از سهام آنها در عرضهٔ اولیه و به فروش رسیدن آن، مدتی 
متوقف می شود تا سهام خریداران به آن ها تعلق گیرد. بعد از گذشت مدت زمانِ »توقف نماد«، دوباره 

، به خرید و فروش گذاشته می شود. از آن پس دارندگان  باز می شود و مانند دیگر نمادهای فعال در بازار
سهام این شرکت می توانند تمام یا مقداری از سهام خود را بفروشند و متقاضیان خرید هم می توانند بر 

اساس قیمت هایی که فروشندگان تعیین کرده اند، مقدار سهام مورد تقاضایشان را بخرند.

پس از این مرحله است که قیمت هر نماد بسته به قیمت های عرضه شده یا مورد تقاضا تغییر می کند؛ 
یا به عبارتی قیمت سهام شرکت را »عرضه و تقاضا« مشخص می کند. بنابراین واضح است که اگر قیمت 
تقاضا افزایش یابد و فروشندگان به قیمت های پایین رضایت فروش ندهند، قیمت هر سهم این نماد 

به مرور افزایش می یابد. صد البته که این موضوع به ارزشمندی آن نماد هم بستگی دارد که به »ارزش 
ذاتی سهم« شناخته می شود.
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بگذارید اهداف یک شرکت حقوقی برای ورود به بازار بورس را بررسی کنیم تا اهمیت و مزایای این  و

موضوع را بهتر درک کنیم. واضح است که اولین هدف برای ورود به بورس، جذب پس اندازها و تجمیع 
ح های بزرگ اقتصادی به کار گرفت.  منابع مالی خُردِ مردم است تا بتوان آن ها را جهت تأمین مالی طر

نتیجۀ آن، گسترش و پیشرفت شرکت خواهد بود. 

البته ورود شرکت ها به بورس مزایای دیگری هم در پی دارد. یعنی تنها هدف یک شرکت برای ورود به 
بورس، جمع آوری سرمایه های خُرد مردم نیست. از دیگر مزایای ورود به بازار بورس می توان این موارد را 

نام برد:

   سهولت تأمین مالی شرکت ها از طریق بورس
   افزایش نقدشوندگی سهام و کاهش هزینهٔ سرمایه

   برخورداری از مشوق های دولت و بورس، مانند معافیت مالیاتی
   تعیین قیمت سهام و اوراق بهادار شرکت

   سهولت در تغییر ترکیب سهام داران و انتقال پذیری مالکیت
   افزایش اعتبار داخلی و بین المللی

   آشنایی جامعه با واحدهای اقتصادی و ابزار بازاریابی محصولات شرکت
   تسهیل وثیقه گذاری سهام توسط سهام داران

   سهولت تأمین مالی از سامانهٔ بانکی؛ در مقایسه با شرکت های غیربورسی
   ارزیابی بهتر عملکرد مدیریت شرکت

   ارتقای سیستم های اطلاعات حسابداری و کنترل های داخلی شرکت به تبع استقرار نظام راهبری شرکتی
   امکان استفاده از مشارکت عمومی در توسعهٔ شرکت

   استفاده از معیاری مناسب برای مقایسهٔ شرکت با سایر شرکت ها در صنعت مشابه و نیز در مقایسه 
     با وضعیت کل صنایع در بین شرکت های پذیرفته شده در بورس

   بهبود ساختار مالی و اقتصادی شرکت، در نتیجهٔ رعایت الزامات پذیرش اوراق بهادار
ح های واگذاری اوراق بهادار    ایجاد انگیزه در کارکنان از طریق طر

   بهبود سلامت شرکت با رعایت مقررات بورس و حسابرسی مستقل
   افزایش قدرت چانه زنی شرکت ها
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حال که با مزایا و اهداف پیشِ روی شرکت آسمان در ورود به بازار بورس آشنا شده اید، بد نیست به  د
جایگاه آسمان در بازار بورس هم بپردازیم. هر شرکت برای ورود به بورس باید شرایطی داشته باشد و 

برای تأیید هرکدام، نیازمند مدارک مستند است. شرکت آسمان نیز به نمایندگی از هلدینگ باران تمام 
اقدامات عملیاتی را پشت سر گذاشته و در همین راستا قراردادی با شرکت »تأمین سرمایه امین« منعقد 

کرده تا در این مسیر مشاور و همراه آسمان باشد.

تمام مدارک مورد نیاز برای ورود شرکت آسمان به بورس، در اختیار شرکت »تأمین سرمایه امین« قرار 
گرفت تا مورد بررسی قرار گیرد. مرحلهٔ بعد، تدوین و ارایهٔ »امیدنامه شرکت« بود که چکیده ای است از 

موضوع فعالیت شرکت، تاریخچه ای از شرکت، محل فعالیت، اطلاعات ثبتی، برنامه های آتی، پروژه های 
در دست اجرا، پروژه های تکمیل شده، پیش بینی بودجه و پیش بینی سودآوری شرکت در ۵ سال آینده. 

سندهای مرتبط با مأموریت شرکت، به علاوۀ اسامی سهام داران، مدیران و ساختار نیروی انسانی نیز در 
ج می شود.  امیدنامه در
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این امیدنامه بعد از ورود هر شرکت به بورس در اختیار عموم قرار می گیرد تا پیش از سرمایه گذاری، 
مطالعه کنند و با شرکتی که قرار است سهام آن را بخرند، بیشتر آشنا شوند. امیدنامۀ آسمان هنوز در 

مراحل تکمیلی است که پس از آن، ابتدا به سازمان بورس ارایه خواهد شد و پس از تأیید ورود شرکت به 
بازار سرمایه، در اختیار عموم مردم قرار می گیرد.

پس از طی این مراحل »آسمان« می تواند به صورت کاملا رسمی وارد بازار بورس ایران شود و هر کس 
بخواهد می تواند عضوی از سهام داران این شرکت شود. 

اینطور که پیداست، شرکت آسمان که با نام رسمی »آسمان بیکران هشتم توس« در صنعت ساختمان 
فعال است، در بین شرکت های مشابه در این صنعت از جایگاه خوبی برخوردار است. به طوری که از نظر 

دارایی رتبهٔ ۷، از نظر سوددهی رتبهٔ ۱۵ و از منظر سرمایه رتبهٔ 2۳ را داراست. با توجه به برنامهٔ افزایش 
سرمایه، رتبه شرکت آسمان به ۱۶ ارتقا پیدا خواهد کرد. این مقایسه بین ۳۴ شرکت برتر بورس در زمینهٔ 

انبوه سازی انجام شده است و رتبهٔ آسمان، آن هم در بدو ورود، قابل توجه است.

قرار گرفتن نام »آسمان« در بین شرکت های بورسی، جدا از اعتبار و مزایایی که برای شرکت به دنبال 
خواهد داشت، در جهت برندینگ نیز مؤثر خواهد بود. شرکت »آسمان بیکران هشتم توس« به 

نمایندگی از »گروه باران«، گذشته از عنوانی که تا به امروز به آن شناخته می شد و یک شرکت بومی در 
شهر مشهد و استان خراسان بود، حالا در سطح کشوری شناخته می شود و تعداد بیشتری از مردم 

می توانند در آن سرمایه گذاری کنند. این موضوع، قدم برداشتن در مسیر توسعه و ساخت وساز بیشتر را 
هموارتر خواهد کرد. 



سطح هلدینگ باران و شرکت های تابعهٔ آن بود. هرچند تا هویت یابی، 
تعریف دقیقِ جایگاه و بازنماییِ نقش واقعیِ این واحد و عملکرد 
در تراز مطلوب و مورد انتظار از آن، قطعا فاصله داریم؛ با این حال 

این تنها آغاز مسیری است که اینجانب به عنوان مسئول این حوزه 
امیدوارم با همراهی سایر مدیران و همکاران عزیز در جهت تحقق 

حداکثریِ آن گام برداریم.

به عنوان یک اِنگارهٔ ذهنیِ پیش فرض باید پذیرفت که هرچند مفهوم 
رشد سازمان که ناظر به ارتقاء کمیت های سازمانی و حضور پررنگ تر 

در بازار است، بیشتر تابع عوامل محیطی خواهد بود، با این حال 
رشدی از جنس توسعه که بازنمودِ ارتقاء قابلیت ها و شایستگی های 

سازمانی است تنها با ارجاع به عوامل درون سازمانی و از جمله 
سرمایه های انسانیِ سازمان قابلیت تحقق خواهد داشت. این جا 

است که نقش راهبردی حوزهٔ سرمایه های انسانی، با وضوح بیشتری 
قابلیت شناسایی و تبیین پیدا می کند. تلاش در جهت ارتقا و بهبود 

کیفیت سرمایه های انسانی با چنین رویکردی، ماهیتی راهبردی و 
بنیادین پیدا می کند و در صورت پدیداریِ واقعیِ نقش آن، می تواند به 

نحو بی بدیلی زمینه ساز تحقق اهداف کلان سازمان باشد و همزمان 
موجبات رضایت سایر ذی نفعان سازمانی را نیز فراهم آورد.

در این راستا، قطعا در سال جدید تلاش های مضاعفی برای استقرار 
نظام مند فعالیت های مرتبط با حوزهٔ سرمایه های انسانی در امور 

کارمندیابی و استخدام، مدیریت عملکرد، آموزش و توسعه و جبران 
خدمات و نگهداشت کارکنان می بایست انجام پذیرد. با بهره گیری 

از راهبریِ مدیران ارشد، مشاورتِ مشاوران سازمان و همراهی سایر 
همکاران مان در بخش های مختلف، این مهم امکان پذیر خواهد بود. 

 ، بر این باورم که به عنوان یک ملزوم مسلم و مقدم، حُسن نظر
اعتماد و همراهی سایر همکاران در جای جای سازمان در جهت تحقق 

مطلوبیت های مورد نظرِ حوزهٔ سرمایه های انسانی بسیار مؤثر و 
گره گشا خواهد بود. مشتاقانه دست خود را برای همراهیِ بیشتر به 

سوی همکاران خود دراز کرده و مشتاقانه پذیرا و شنوای نقطه نظرات 
و پیشنهادات ایشان در مجموعه هستم.

از بذل اعتماد مدیران ارشد سازمان که اینجانب را واجد صلاحیت 
جهت تصدی مسئولیت اجرایی این حوزه تشخیص دادند 

سپاسگزارم و آرزوی توفیقات روزافزون برای مجموعهٔ باران و به روزی 
برای همکاران بزرگوار خود را دارم.

آغاز سال جدید در فرهنگ ایرانی، همواره به عنوان نمادی از 
نوشوندگی، تجدید حیات و توأم بودن با تحول واقعی معنایابی شده 

است. گروه باران، این بار در هنگامه ای آغاز سال جدید را همراهی 
، توأمان، در حال تجربهٔ تحولاتی بنیادین است؛  می کند که خود نیز

تحولاتی که می توان انتظار داشت نویددهندهٔ طلیعهٔ موفقیت های 
آتی برای این برند خوش نام باشد.

یکی از تصمیمات مهمی که با تدبیر مدیران ارشد مجموعه در این 
مقطع حساس زمانی رنگ و بوی اجرایی شدن به خود گرفت، تصمیم 

در رابطه با تعریف و مستقر شدن »واحد سرمایه های انسانی« در 

بهــار تحـول و 
سرمــــایه های 

انســانی

غ التحصیل کارشناسی مهندسی عمران، فار
دکترای مدیریت از دانشگاه فردوسی مشهد،

برگزیدهٔ بنیاد ملی نخبگان و مدرس دانشگاه.
ح های مختلف پژوهشی در حوزهٔ منابع انسانی برای  مجری طر

سازمان های مختلف در بخش خصوصی و دولتی.
از زمستان ۱۳۹۹ به عنوان مدیر واحد سرمایه های انسانی در 

هلدینگ باران مشغول به فعالیت شده است.

یــادداشــــت

سیــــد مجــتبــــی هـاشمــــیان

مدیر سرمایه های انسانی گروه باران
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یت تغییر به  هدیه کتاب مدیر
مدیران گروه باران
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دانشکدهٔ کسب وکار دانشگاه هاروارد به عنوان یکی از پیش روترین مراجع گ
علمیِ جهان در حوزهٔ کسب وکار و رشتهٔ مدیریت، چند دهه است مجله ای 

با رویکردی کاربردی منتشر می کند: مجلهٔ »هاروارد بیزینس ریویو« - 
Harvard Business Review

این مجلهٔ ارزشمند، تجارب مدیران و پژوهشگران برتر دنیا در شرکت های 
بزرگ دنیا را با نگاهی مسأله محور منعکس می کند. 

بهره گیری از رویکرد کاربردی در تولید محتوا، فراروی از چارچوب کلیشه های 
صرفا آکادمیک و کاربست نگاهی مسأله محور در پرداختن به مسائلِ 

دنیای معاصرِ کاری، باعث شده تا این مجله از جانب فعالین عرصهٔ بازار و 
صنایع مختلف در جهان جدی گرفته شده و مورد اقبال واقع شود. شاهد 

این مدعا، ترجمهٔ هم زمان مقالات این مجله به ده ها زبان زندهٔ دنیاست که 
حاکی از مُتنفذ بودنِ رویکردهای علمی و کاربردی این مجله در جهان است. 

، اقدام به ترجمه و  اخیرا یکی از مؤسسات داخلیِ فعال در صنعت نشر
گردآوریِ مقالات منتخب این مجله در قالب کتاب های جداگانه نموده 

است. از آن جایی که گروه باران، در مقطعی حساس و در حال گذار به 
مرحله ای از تحولات مهم سازمانی است، واحد سرمایه های انسانی گروه 

باران، کتابی با عنوان »مدیریت تغییر« از دانشگاه هاروارد را که مشتمل بر 
ده عنوان مقالهٔ برگزیده از این انتشارات است را برای مدیران سازمان که 

بیش از همه در تحولات سازمانی نقش تعیین کننده دارند، تهیه و تقدیم 
نموده است. 

در آستانهٔ ورود به سال جدید که قطعا توأم با تجربهٔ تحول های بزرگ تری در 
گروه خواهد بود، این امیدواری وجود دارد که فراهم آوریِ فرصت مطالعاتی 

از این دست، در مسیر ارتقای دانشِ معطوف به عملِ سرمایه های انسانی 
در گروه باران، کمک کننده و راهگشا باشد.

در ادامه این روند می بایست در قالب ساز و کارهای دقیق تری در ذیل 
برنامه های دانش افزاییِ مدیران و کارکنان، این مسیر را ادامه دهیم.



استراتژی، اهداف و برنامه های گروه باران 
در حوزه فناوری اطلاعات و هوشمندسازی
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یــادداشـــــت

 SAP ERP فرصت مشارکت چهار ساله در استقرار ماژول های
باعث شد تجربهٔ مناسبی از یکپارچه سازی سیستم های عملیاتی 

و مدیریتی کسب کنم. این روزها با حمایت و پشتیبانی مدیران 
ارشد گروه باران و توان مندی بالای همکارانم در حوزه های 

مختلف، در قالب یک کار گروهی هدفمند، در مسیر دستیابی به 
اهداف تعریف شده در حوزهٔ فناوری اطلاعات و هوشمندسازی 

فرایندها در سازمان باران هستیم.

، اهداف  این واحد در راستای تحقق چشم انداز
و برنامه های هلدینگ باران در مسیر نیل به 

 Digital( هدف تحول دیجیتال کسب و کار
Transformation( راه اندازی شده است. این 

واحد تحقق اهداف را در سه گام اساسی ذیل در 
برنامه کاری خود قرار داده:

۱- دیجیتالی کردن )استقرار سیستم های 
نرم افزاری و تجهیزات سخت افزاری(: در این 

مرحله با ایجاد زیرساخت های نرم افزاری و 
سخت افزاری متناسب با نیاز جاری و آتی، 

کسب وکار انجام امور جاری توسط سیستم های 
نرم افزاری و تجهیزات سخت افزاری انجام 

می شود.

۲- دیجیتالی شدن )تفکر سیستمی کارکنان و 
فرآیند محوری نرم افزارها(: مرحله دیجیتالی شدن 

با آموزش تفکر سیستمی و فرایندی کارکنان و 
نیز بهینه سازی فرآیندهای کسب وکار با مطالعه 

و یادگیری، در صنایع و کسب وکارهای مشابه 
 Best( داخلی و خارجی، تدوین بهترین راهکار

Practice( به عنوان فرآیند سیستمی

غ دیجیتال کسب و کار )تفکر استراتژیک  ۳- بلو
و نوآوری(: بلوغ دیجیتال رسیدن به اطلاعاتی 

است که جامعه تأثیرپذیر و تأثیر گذار آن، فراتر 
از کسب و کارهای مرتبط و مشتریان خواهد 

بود. در واقع یک سیستم هوشمند، یادگیرنده 
و پایدار است که نقش قابل توجهی در پایداری 

کسب و کار دربرگیرنده خود دارد.

علــی اکبـــر سیـــف پــور
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همـه چیـز تحلیــل 
و فایــل بنــدی 

خواهـد شد!
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سوال بعدی این است که »تحول دیجیتال« 
یعنی چه؟ از آنجایی که تحول دیجیتال 

، تابع به کارگیری فناوری های جدید  کسب وکار
در حوزه اطلاعات است، تحول دیجیتال به 

معنی تبدیل شدن از یک چیز به یک چیز دیگر 
نیست، بلکه پایش مستمر شاخص های 

مرتبط با کارایی و اثربخشی فناوری های به کار 
رفته، راهی جهت تجدید اهداف و تحول 

مستمر کسب و کار خواهد بود. در حال حاضر 
برنامه های عملیاتی در دو گام نخست تحول در 

مرحله انجام است. در ادامه به جزییات بیشتری 
از آن می پردازیم. 

از آنجایی که هلدینگ باران یک سازمان 
دانش محور است، برنامه ریزی برای تحول 

دیجیتالی این مجموعه ضرورت دارد. این نوع 
برنامه ریزی مزیت های رقابتی در کسب و کار را 
فراهم می کند. معماری سیستم های اطلاعاتی 

باران نیز با شناخت و تحلیل نیازمندی هایی که 
هم اکنون و در آینده دارد، نیازمند فراهم کردن 

بستر فرآیندهای سیستمی جامع، چابک و با 
قابلیت اطمینان بالا است. این مقوله علاوه بر 

صرفه جویی در منابع - از جمله زمان - خلاقیت، 
بهره وری و بهبود مستمر فرآیندهای کسب و 

، توان مدیران و کارکنان را افزایش می دهد.  کار

۱. جامع سازی و یکپارچه سازی سیستم های عملیاتی

در این فاز سیستم های عملیاتی هلدینگ باران و شرکت های تابعه 
مورد ارزیابی قرار گرفته و سیستم های با ارزش افزوده، طی فرآیند 

یکپارچه ای، سیستم های اطلاعاتی را به حد مطلوب نیازمندی های 
هلدینگ باران ارتقاء می دهد و سیستم های فاقد ارزش افزوده، 

متناسب با استانداردها و قابلیت های تعریف شده جایگزین خواهند 
شد.

از برنامه های جاری این فاز می توان به استقرار سیستم های مدیریت 
سرمایه های انسانی شامل نرم افزارهای تشکیلات سازمانی،پرسنلی 

و کارگزینی، حضور و غیاب، جذب و استخدام، ابزار فرم ساز و مدیریت 
فرآیند و پورتال پرسنلی اشاره کرد. استقرار این سیستم ها هم اکنون 

در هلدینگ باران و شرکت های تابعه آغاز شده است. 

۲. استقرار سیستم مدیریت فرآیندهای کسب و کار

با هدف توسعه فرآیندمحور سیستم های اطلاعاتی و پاسخ گویی 
به موقع و مؤثر به نیازهای مجموعه باران، سیستم مدیریت 

فرآیندهای کسب وکار BPMS تحت استاندارد BPMN 2.۰ با قابلیت 
برون سپاری فرآیندهای تحلیل شده، هدف گذاری شده است.  در حال 

حاضر فرآیندهای اصلی کسب و کار و مرتبط با سرمایه های انسانی در 
مرحله تحلیل و استانداردسازی برای طراحی و پیاده سازی در دستور 

کار قرار دارند.

۳. طراحی و پیاده سازی سیستم های اطلاعات مدیریت

با تحقق درصد قابل توجهی از برنامه جامع سازی و یکپارچه سازی 
سیستم های عملیاتی و نیز راه اندازی سیستم مدیریت فرآیندهای 

، فاز طراحی و توسعه انبار اطلاعات مدیریت، امکان پذیر  کسب و کار
خواهد شد. 



چو باران که 
بر همه بارَد

گزارشی مختصر از فعالیت های 
گروه باران در حوزهٔ مسئولیت 

اجتماعی طی سال ۱۳۹۹

یــادداشـــــت

فـــرانـک باباپــــــور
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حوزهٔ مسئولیت اجتماعی سازمان )Corporate Social Responsibility( که به اختصار CSR نامیده 
می شود، یکی از اصطلاحات مهم سازمانی است که به تازگی بسیار شنیده و به آن پرداخته می شود. 

این حوزه در کنار اخلاق کسب و کار عنوان شده و از این جهت مورد توجه سازمان ها قرار گرفته است؛ 
به اندازه ای که اگر سازمانی به این حوزه بپردازد، اخلاق مدار است و در غیر این صورت، به بی اخلاقی 

سازمانی متهم می شود. 

این اخلاق اجتماعی در سه سطح مورد توجه قرار می گیرد: 

در سطح اول »مسئولیت اجتماعیِ اقتصادی« مد نظر است که مشخصا برای هر سازمان حیاتی و 
مورد توجه است. چنانچه سازمانی در گرداندن چرخهٔ اقتصادی سهیم نباشد، پس وجودش چه 

اهمیتی دارد؟

در سطح دوم به »رعایت قوانین اجتماعی« پرداخته می شود. همان قوانین وضع شده توسط 
قانون گذاران کشور که هر سازمانی ملزم به رعایت آن هاست. به عنوان مثال، پرداخت پایهٔ حقوق 

مصوب به کارکنان، یکی از قانون هایی است که سازمان ها ملزم به رعایتش هستند.

در سطح سوم نیز به »رعایت اخلاق« می پردازد. به عبارتی سازمان ها گذشته از دو الزام دیگری 
که دارند، تلاش می کنند اصول اخلاقی مربوط به جامعه را نیز مد نظر قرار داده و آن ها را رعایت 

کنند. پیشِ چشم ترین مثالی که می توان برای این سطح از مسئولیت های اجتماعی زد، کمک به 
مؤسسات خیریه و شرکت در برنامه های خیرخواهانه است. همچنین می توان این سطح را مهم ترین 

بخش از برندسازی یک سازمان دانست و هرچه یک سازمان در این حوزه فعال تر باشد و نقش 
بهتری ایفا کند، در ثبت ذهنیت مثبت از برند خود در ذهن مخاطبان، موفق تر خواهد بود.

باران نیز مانند هر سازمان دیگری، به این بخش از مسئولیت های اجتماعی خود توجه داشته و در 
سالی که گذشت، گام هایی در حد توان، در این مسیر برداشته است. هرچند شیوع کرونا به خودیِ 

خود یک عامل بازدارنده در انجام فعالیت های گروهی و جمعی بود و اتفاقا تأثیرش را بر فعالیت های 
دیگرمان گذاشته بود، اما اهمیت حضور در حوزهٔ مسئولیت اجتماعی، دقیقا در بازهٔ شیوع کرونا 

بیشتر از هر زمان دیگری احساس می شد. 

گروه باران خود را معاف از انجام این مسئولیت ها ندانست و فعالیت هایش در این حوزه را با 
کلیدواژهٔ محوریِ #به_هوای_هم پی گرفت. می توان گفت سال ۱۳۹۹ سال قدم گذاشتن جدی گروه 

باران در حوزهٔ مسئولیت های اجتماعی با نگاه به موضوعات حمایت گری اجتماعی بود و تلاش کرد در 
حد توان در این مسیر قدم بردارد و اقدامات مثبتی انجام دهد.

ح مختصری از فعالیت های گروه باران در حوزهٔ مسئولیت اجتماعی را در سالی که  در ادامه شر
گذشت مرور می کنیم.



همان موقع ها بود که کرونا بار و بندیلش را 
در ایران پهن می کرد و و به اندازهٔ کافی در بین 

مردم شهرهای مختلف ایران پخش شده 
بود و کسب وکارهای زیادی تعطیل شدند. در 

اولین مواجهه با بحران کرونا، بسیاری از مردم 
منبع درآمدی شان را از دست دادند و چه زمانی 
الزام آورتر از این، برای توزیع بسته های معیشتی 

؟! بین خانواده های کم درآمد شهر

اسفند ۱۳۹8
توزیع بسته معیشتی

بهار آمد و شکوفه ها باز شدند، اما حال 
دل مان بِه نشد! چرا که هنوز کرونا بود و هنوز 

مشاغل زیادی در تعطیلی به سر می بردند و 
هنوز خانواده هایی بودند که در تأمین مایحتاج 

زندگی، ناتوان باشند.

فروردین ۱۳۹۹
ادامهٔ روند توزیع بسته های معیشتی

یکی از مشکلاتی که کرونا با خودش آورد، جز 
تعطیلی کسب وکارها، تعطیلی مدارس بود. 

البته مدارس کاملا تعطیل نشدند، بلکه شیوهٔ 
آموزشی آن ها از حضوری به آموزش مجازی 

تغییر یافت. به همین دلیل دانش آموزان برای 
دسترسی به اینترنت و نصب اپلیکیشن، نیاز 

به گوشی های هوشمند داشتند. گروه باران 
در همراهی با بنیاد کودک که وظیفهٔ پیگیری 

آموزش کودکان کم برخوردار ایران زمین را 
مسؤولیت خود می داند، برای تهیه و خریداری 

تبلت پا پیش گذاشت.

مهر ۱۳۹۹
 کمک هزینهٔ خرید تبلت برای کودکان

 بنیاد کودک
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هرچند مدرسه ها تعطیل شدند و معلم و 
همکلاسی ها به اپلیکیشن شاد مهاجرت 

، همچنان ضروری ترین  کردند؛ اما لوازم التحریر
کالا در سبد نیازمندی های دانش آموزان بود که 

باید تأمین میشد. گروه باران به جز تأمین هزینهٔ 
خرید تبلت، این بستهٔ حیاتی برای آموزش را از 
یاد نبرده بود و در همان ماه، به خرید و توزیع 

بسته های لوازم التحریر اقدام کرد.

مهر ۱۳۹۹
مهر بارانی و توزیع بسته های لوازم التحریر

سالی که گذشت، سال کرونا بود. موضوعی که تمام اقشار جامعه را درگیر کرده بود و بیشترین 
درگیری را با کادر درمان داشت. گروهی که از جان خود گذشته بودند تا جلوی پیش تازی این ویروس 

را بگیرند. گروه باران، با همراهی آجیل برادران حسینی و بنیاد لبخند کودک، شب یلدا را بهانه کرد تا 
فداکاری این قهرمانان را پاس دارد و از زحمات شان قدردانی کند.

همزمان نیز به توزیع بسته های معیشتی بین خانواده های نیازمند پرداخت تا تعداد بیشتری از مردم 
جامعه، شب یلدا را جشن بگیرند و دل هایشان گرم باشد.

دی ۱۳۹۹ 
توزیع بسته های تبریک شب یلدا برای کادر قهرمان درمان شهر و بسته های معیشتی



گفت وگو با مهندس حامد مقدسی در یکی از 
صبح های زمستانی مشهد در دفتر  شرکت ستاره 

در بلوار خیام برگزار شد. اهمیت این گفت وگو آنجا 
خود را نشان می دهد که دو سرفصل مهم را در دل 

خود به همراه داشت. نخست نقش ایشان به عنوان 
مدیرعامل شرکت بازاریابی و تبلیغات گروه و اهمیت 

این مسئولیت در بحث های تحول در هلدینگ باران؛ 
ع تحول و  ، نگاه ایشان به موضو و از سویی دیگر

تعالی سازمانی در مقام یکی از بنیان گذاران برند باران.

بـاران نیـاز به 
گفتـگوی مـؤثر 

درون سـازمانی 
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سیستم ما در بحث 
مدیریت منابع انسانی 
ضعف دارد.

سازمان باران در بازه زمانی فعالیت خود طبیعتا با گروه های ذی نفع زیادی در ارتباط بوده. در ماجرای 
تحول در معماری هلدینگ باران، شناسایی ذی نفعان چه جایگاهی داشته و رابطه سازمان باران با این 

گروه ها در تحولات جدید چه تغییراتی خواهد داشت؟

طبیعتا کلیدی ترین گروه ذی نفعان هر بنگاهی، مشتریان هستند. گروه ذی نفع بعدی، مالکین 
)سهامداران باران( هستند. پرسنل و تیم باران از دیگر ذی نفعان هستند. تأمین کنندگان و فروشندگان 
اقلام تأمینی سازمان در سطوح مختلف، دسته دیگری از ذی نفعان هستند. ذی نفعان دیگری هم مرتبط 

با سازمان وجود دارند، مانند بانک ها یا مؤسساتی که کار تأمین مالی انجام می دهند.

می توانم صادقانه بگویم علیرغم صحبت های فراوانی که پیرامون موضوع مهم تحول در داخل سازمان 
باران جریان دارد، ولی تحول از زاویهٔ نگاه به ذی نفعان تا الان تحلیل نشده. تحول را بیشتر حول اصلاح 

رویه ها و سازمان مدیریت باران دیده ایم. 

البته اگر موضوع تحول به درستی انجام شود، به بهبود رفتار ما با ذی نفعان مختلف منجر خواهد شد. 
چون وقتی کارایی کل بنگاه ارتقا پیدا می کند، طبیعتا کارکردهایش هم در بخش های مختلف و در ارتباط 

با ذی نفعان مختلف بهبود پیدا می کند. ولی به طور مشهود حساسیتی از این دست که مثلا ما باید کاری 
کنیم که مشتری ها از ما خیلی راضی تر باشند، در بحث های تحول تا الان خیلی جریان نداشته.

در مورد پرسنل باران به عنوان یکی از مهم ترین ذی نفعان سازمان همیشه این دغدغه را داشتیم که 
سیستم ما در بحث مدیریت منابع انسانی ضعف دارد. شاید یکی از جوان ترین و دیرپاترین نقش ها 

در سازمان ما، بعد از ۱۳-۱۴ سال که از عمر سازمان باران می گذرد، نقش »منابع انسانی« است. طبیعتا 
اگر قدمت منابع انسانی به اندازهٔ قدمت سازمان فروش می بود، می شد حدس زد که این سیستم فهم 

خوبی نسبت به اولویت های انسانی دارد، ولی واقعیت این است که این قدمت وجود ندارد. 

به تازگی آقای دکتر هاشمیان که نیروی جوانی هستند، با پافشاری مدیران سازمان روی اهمیت موضوع 
منابع انسانی جذب شدند و با عنوان »مدیر سرمایه های انسانی گروه باران« مشغول به کار شده اند. 

نسبت به اثربخشی تلاش های ایشان خوشبینیم و امیدواریم که هرچه زودتر بتوانند با به مشارکت 
گرفتن همهٔ سازمان و ارایهٔ برنامه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت، این نقش را به شکوفایی 

برسانند.

اگر یکی از ذی نفعان سازمان را سرمایه های انسانی سازمان باران بدانیم، تاکنون نگاهی نامنسجم به 
حقوق آنها داشتیم.

در مورد گروه ذی نفع پیمانکاران و تأمین کنندگان موضوع خیلی پیچیده نیست. این گروه عمدتا 
مسئله شان این است که چطور گروه باران به تعهداتش عمل می کند. 

در عین حال واحد »روابط عمومی و ارتباطات برند« یکی از وظایفش این است که به مدیریت ارتباط با 
گروه های مختلف ذی نفع در سازمان باران توجه داشته باشد.

در مورد مالکین برند، سیستم ما به صورت تک مالک است و موضوع خیلی پیچیده ای نیست. مالک 
برند آقای مهندس هشام مقدسی است و طبیعتا حقوق ایشان رعایت می شود. ولی اگر گروه باران 

بخواهد وارد بورس شود و با برنامه هایی که در دست اقدام است، درصدی از مالکیتش را در آینده ای 
نزدیک تقسیم کند، طبیعتا نگاهی جدی باید به سهامداران و حقوق آنها داشته باشد.



در رابطه با ماهیت تحول در شرکت ستاره توضیح بیشتری به 
همکاران و خوانندگان آوند ارایه کنید. شرکت ستاره در ماجرای 

تحول در ساختارهای هلدینگ چه جایگاهی دارد و در چه 
بخش هایی دچار تغییر می شود؟ این تغییرات، چه فرصت های 
جدیدی را در اختیار شرکت ستاره قرار می دهد و چه موضوعات 

جدیدی را باز می کند؟

مخاطرات احتمالی تحولات در هلدینگ باران و فعالیت های 
جاری آن چیست؟

تحولی که در شرکت ستاره داریم، تحول کیفی است. شرکت 
ستاره، به همراه شرکت سایه، قدیمی ترین شرکت های 

تأسیس شده در گروه باران هستند. بیشترین تعداد بقای بر 
نقش از نظر سنی در شرکت ستاره است. همکارانی داریم که ۱۰ 

سال یا ۹ سال است در کنار ما هستند. چون بقای بر نقش و 
بقای نقش مدیریتی در این مدت در شرکت ستاره وجود داشته، 

یک سری نظامات در شرکت شکل گرفته که تا امروز جواب 
نیازهای سازمان را داده اند.

البته از نظر من شرکت ستاره می تواند موفق تر و اثربخش تر عمل 
کند، ولی حقیقتا فعلا سازمان نیازی به پیچیده تر کردن ماجرای 

فعالیت شرکت ستاره ندارد. وقتی از تحول در شرکت ستاره 
صحبت می کنیم، از »تحول کَمّی« در ساختار و مدل و تعداد 

نیروی انسانی صحبت نمی کنیم، بلکه از »تحول کیفی« صحبت 
می کنیم. مثلا در سال گذشته ما بعد از یک دهه، پلتفرم سامانهٔ 
نرم افزاری CRM را ارتقا دادیم و سامانهٔ قدرتمند شرکت همکاران 

سیستم را در شرکت مستقر کردیم. پلتفرمی بسیار قوی، با 
طبقه بندی بسیار دقیق از مشتریان و امنیت فوق العاده بالا. 

و استفاده 
ّ
همچنین از پلتفرم های مکملی مانند گوگل کلندار و ترل

می کنیم که در این سامانه یکپارچه شده اند. 

تعداد نیروهای کلوزر )مذاکره کننده هایی که توافق ها را به نتیجه 
می رسانند( را در شرکت ستاره افزایش دادم و بعد از مدت ها که 
با 2 نفر نیروی کلوزر کار می کردیم، این نیروها را به ۴ نفر افزایش 

دادم. 

امسال وقت زیادی روی آموزش نیروها گذاشتیم. امسال اکثر 
همکاران ما در شرکت ستاره دوره های آموزشی مرتبط را به صورت 

مجازی گذراندند. ۴ نفر از همکاران ما دورهٔ فروشندهٔ حرفه ای 
ماهان را طی کردند. خانم مرتضوی )سرپرست تیم فروش( در 

قلی 
ُ
حال شرکت در دورهٔ مدیر فروش حرفه ای است. خانم رحیم ا

)کارشناس شبکه های اجتماعی( دورهٔ تخصصی دیجیتال 
مارکتینگ را طی می کند و سایر همکاران نیز در حال گذراندن 

دوره های مرتبط با حوزهٔ کاری شان هستند.

تحولی که در شرکت ستاره تا الان داشتیم، بهبود زیرساخت ها و 

مخاطرهٔ جدی ای نداریم. مخاطره  ای که حس می کنم در جریان 
تحول هلدینگ باران ممکن است پیش بیاید این است 
که مسیر را گم کنیم. یعنی وحدت نظر بین مدیران عامل 

سازمان حول موضوع تحول وجود نداشته باشد یا از بین 
برود. به هر حال هدف از تحول در هلدینگ باران، افزایش 

کارایی مدیریت و ارتقای توان سازمان دهی و برنامه ریزی 
سازمان است. یکی از موضوعاتی که سازمان ما از آن رنج 

می برد، عدم وجود ساختار هدفمند برنامه ریزی است؛ 
ح استراتژیک، همهٔ قوای سازمان  ساختاری که حول یک طر

هم سو شوند و اهداف سازمان را محقق کنند.

با توجه به هوشمندی زیادی که آقای مهندس هشام 
مقدسی و دیگر مدیران مؤثر باران دارند، معتقدم در طی این 

مسیر پیچیده دچار انحراف های شدید نمی شویم. احتمال 
اینکه اشتباهات موضوعی انجام دهیم زیاد است. احتمال 

دارد حتی در برخی موارد سازمان برای تعیین اولویت ها خیلی 

بهبود عملکردها و توان مندسازی نیروها بوده است.

یکی دیگر از اقدامات تحول آفرین ما در شرکت ستاره، 
کمک به شکل گیری ساختار باران هوم در دو سال گذشته 

است. این موضوع منجر به این شد که شوروم های زیباتر و 
تعیین کننده تری در پروژه های باران داشته باشیم. راه اندازی 

این شوروم ها، علیرغم دشواری های اجرایی راه اندازی آنها، 
تأثیر خیلی زیادی روی قضاوت مشتری نسبت به عملکرد ما 

می گذارند و منجر به فروش با ارزش بالاتر می شوند. 

در شرکت ستاره موضوع جدیدی را تحت عنوان 
»استیجینگ« )Staging( به حوزه های کاری مان اضافه کردیم. 

این موضوع یکی دیگر از زمینه های همکاری مشترک ستاره 
و شرکت تازه تأسیس باران هوم است. »استیجینگ« به 

این معناست که وقتی واحدهایی به شکل های مختلف به 
دست مان می رسد )مثلا از طریق تهاتر یا تحویل از شرکت 

آفتاب(، آنها را به گونه ای آماده ارایه به مشتری می کنیم که با 
ارزش بالاتر و در زمان کوتاه تری فروخته شوند.

یکی دیگر از برنامه های آینده ما در شرکت ستاره، ایدهٔ »باران 
تراست« است. باران تراست ایده ای منحصر به فرد است که 

در آینده از آن بیشتر صحبت می کنیم. 
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همسو نباشد، ولی در این موضوع که 
عقیدهٔ همهٔ مدیران سازمان بر این است 

که سازمان به سمت تعالی و بهبود مستمر 
و هدفمند حرکت کند، شکی ندارم.

معتقدم تنها راهی که می شود برای 
خ دادن خطا در این مسیر  پیشگیری از ر

انجام داد این است که ظرفیت های گفتگو 
در سازمان بیشتر شود و از ظرفیت های 

گفتگو حمایت شود تا به فهم مشترکی از 
تحول در سازمان برسیم.

مدتی پیش به مدیران ارشد هلدینگ، 
من جمله آقای مهندس معمارزاده و 

دیگران، توصیه کردم که آقای دکتر امید 
هاشمی را دعوت کنند. ایشان می توانست 

این امکان را فراهم کند که در سطح مدیران 
عالی سازمان باران، گفتگوهای مؤثر راه 
بیفتد و مهارت های گفتگو و بحث های 

مؤثر بین مدیران تقویت شود. از خلال این 
گفتگوها، یک نگاه مشترک حول تحولات 
شکل می گیرد. به دلیلی که نمی دانم، این 

توصیه خیلی جدی گرفته نشد و ظاهرا سراغ 
راه حل جایگزین دیگری هم نرفته اند.

جای خالی کانسپت تجاری 
باران در سطح کشور دیده 
می شود؛ مشخصا در 
شهرهای تهران، کیش و شیراز 
بازار مناسبی برای باران وجود 
دارد.

بخشی از تحولات در معماری سازمان باران، معطوف به نیروی انسانی است. افرادی که در 
داخل سازمان احتمالا جایگاهی متناسب با توان شان ندارند و توان مندی آنها مورد غفلت 

، راهبردهای ستاره برای بروز توانمندی نیروی انسانی چیست؟ قرار گرفته. از این منظر

یکی از موضوعاتی که در سندهای تحول در معماری هلدینگ باران به نظر می رسد این 
است که افق دید گروه باران از شهر مشهد فراتر می رود. در واقع این طور به نظر می رسد 

که سازمان باران علاوه بر اینکه در انتخاب پیمانکاران و مشاورین پروژه ها، نگاهش را به 
پایتخت و کل ایران گسترش داده است، در حوزه مارکتینگ و عرضه خدمات هم بازارهای 

بزرگ تری را می بیند. این تعبیر درست است؟

در شرکت ستاره مشخصا بحث آموزش ها را در پیش گرفتیم. طرحی را در شرکت ستاره به 
اطلاع همکاران رسانده ام مبنی بر اینکه هزینه های توان مندسازی فردی همکاران، در قالب 
شرکت در دوره های آموزشی یا تهیه کتاب های آموزشی و تخصصی و… را بر عهده می گیریم. 

در ستاره هیچ محدودیتی برای بودجهٔ آموزش پرسنل نداریم. 

در بحث نگهداشت و جبران خدمات و تقدیر از شایستگی های پرسنل در شرکت ستاره 
ح های ترفیعات گروه باران را در شرکت  کارهای خوبی انجام شده. ما یکی از قدیمی ترین طر

ح های  ستاره داریم و همکاران ما بابت دستاوردهای متمایزشان، تقدیر می شوند. طر
ترفیعی و تشویقی در ستاره به یک استاندارد شغلی تبدیل شده است. البته جا دارد که این 
ح ها بهبود پیدا کند و در تلاش هستیم که همهٔ همکارانی که شایستگی پاداش دارند، از  طر

منافع آن منتفع شوند.

بله. یکی از اهداف گروه باران در بحث های تحول، آماده تر کردن سازمان برای گسترش و 
توسعهٔ بازار است. جای خالی کانسپت تجاری باران در سطح کشور دیده می شود و مشخصا 

در شهرهای تهران، کیش و شیراز که روی بازارهای آنها تحقیق کرده ایم، بازار مناسبی برای 
باران وجود دارد.

در شرکت ستاره در حال بهبود پلتفرم ها هستم. کارهایی مثل بهبود ساختار CRM یا 
. هدف ما این است که در صورتی  توانمند کردن نیروی انسانی و ارتقای فرایندهای گردش کار

که پروژه ای در تهران یا شیراز یا کیش تعریف شد، به سرعت سازمان بازاریابی و فروش مان 
را در آن شهرها تکثیر کنیم و متمرکز شویم. در حال حاضر و در انتهای سال ۱۳۹۹ بیش از 

خ دهد. هر زمان دیگری خوش بینم که این اتفاق ر

یکی دیگر از اهدافی که در سال گذشته دنبال کردیم، تشویق اعتماد به نفس و ارتقای 
مهارت کار تیمی در پرسنل شرکت بوده، به گونه ای که کار از قائم بودن به فردی معین 

ج شود. این موضوع، محور گفتگوهای دائمی ما در شرکت ستاره است و این اتفاق  خار
خ داده است. امروز اگر به هر دلیلی به مدت طولانی - مثلا یک یا دو ماه - به  تا حد زیادی ر

عنوان مدیر شرکت ستاره در کنار تیم نباشم، می توانم ادعا کنم که خللی در فرایندهای 
جاری شرکت پیش نخواهد آمد. نقش های اصلی در شرکت با برنامه ریزی مستمر و آموزش 

، به استقلال کافی دست پیدا کرده اند. از طریق برخی شاخص ها، نقش  و تفویض اختیار



تکمیل کننده را در فرایندهای جاری شرکت 
انجام می دهم. 

یکی دیگر از رویکردهایی که ذیل تفویض 
نقش ها در شرکت ستاره اتفاق افتاده این 

است که دسترسی افقی یا ماتریسی به 
سایر عناصر سازمان یا بخش هایی که در 
کل هلدینگ باران وجود دارد را در شرکت 

ستاره به وجود آورده ام. امروز همهٔ مدیران و 
کارشناسان ما در صورت لزوم با هر ذی نفعی 
در شرکت سایه یا آفتاب یا باران هوم یا دفتر 

مرکزی هلدینگ، می توانند ارتباط مستقیم برقرار 
کنند و با حفظ ساختار سلسله مراتبی، کارشان 

را در سازمان راه می اندازند یا نیازهای سازمان را 
پاسخ می دهند.

همهٔ این موارد نشانه هایی از این موضوع است 
که شرکت ستاره بیش از هر مجموعهٔ دیگری 

در باران آمادگی دارد که با سیاست توسعهٔ بازار 
در شهرهای دیگر همراه شود. مبتنی بر همین 

پیش فرض ها آقای مهندس هشام مقدسی، 
مدیر عالی هلدینگ، حدود دو ماه پیش 

، راه اندازی  دستور دادند که شرکت ستاره تجهیز
و سازمان دهی دفتر تهران را شروع کند. در 

کنار زحماتی که آقای دکتر عندلیب در تهران 
کشیدند، اقدامات خوبی را برای راه اندازی دفتر 
تهران انجام داده ایم. امیدوارم این اقدامات در 

نزدیک ترین فرصت منجر به تعریف پروژه ای 
ارزنده و در خور شأن گروه باران در تهران شود.

در ادبیات سازمانی، ۱۰ سال اول فعالیت سازمان ها را دوره تولد و شکل گیری سازمان 
غ سازمانی. نطفهٔ ادبیات تغییر ساختار در باران از  می دانند و ۱۰ سال بعدی را دوره رشد و بلو

چه زمانی شکل گرفت؟

در اجزای زیرمجموعه زنجیره ارزش گروه باران، کدام ارکان بیشتر دستخوش تغییرات 
ساختاری می شوند؟ شرکت ستاره به عنوان رکن مارکتینگ و برندینگ و فروش گروه باران 

چگونه خود را با تحولات جدید وفق می دهد؟

در یک بازهٔ زمانی به طرز عمیقی احساس شد که توسعهٔ مأموریت های گروه باران و 
توسعهٔ این سبک از تجارت امکان پذیر نخواهد بود، مگر اینکه تحولی در سازمان دهی و 

خ دهد. محرک هایی برای این موضوع وجود داشت. من جمله اینکه  برنامه ریزی های گروه ر
در بخش های مختلف گروه باران احساس می کردیم از استانداردهایی که ابتدا تعریف کرده 

ج ها و ارزش دهی به  بودیم، دور می شویم. مثلا استانداردهایمان در حوزهٔ نگهداری از هتل بر
مشتری ها؛ یا حساسیت هایی که در مدیریت ارتباط با مشتریان از ابتدای کار در نظر گرفته 

بودیم، کاهش پیدا کرده بود؛ یا آن طور که باید نمی توانستیم سرعت اجرای پروژه هایمان را 
حفظ کنیم که بتواند ما را نسبت به مشتریان مان متعهد نگه دارد؛ یا پیگیری روندهایی که 

منجر به اخذ تأییدیه ها و مجوزهای قانونی می شود، پویایی لازم را نداشت. 

مجموعهٔ این مسائل این دغدغه را به وجود آورد که سازمان باران می بایست دست به 
تحول در درون خودش بزند. این تحول ابتدا تحول در نگرش ها است و بعد تحول در 

ساختار انسانی و توانمند کردن بدنهٔ ساختار انسانی.

برای اینکه تحول در گروه باران امکان پذیر باشد، یکی از استراتژیک ترین اقدامات، تفکیک 
کردن دو حوزهٔ کلان ما بود، یعنی تفکیک نقش های مدیریتی از نقش های مالکیتی. این 

تفکیک یکی از اولین گام ها است.

در حوزهٔ مدیریت، باید به سمت مدیریت علمی بر پایهٔ استانداردهایی که در حوزه مدیریت 
وجود دارد برویم.

در بحث تغییرات در ساختارهای سازمان، دو موضوع وجود دارد. یکی مربوط به تحول در 
ساختارهایی است که همین الان وجود دارند و دوم نیاز به ساختارهایی است که در جریان 

تحول باید به وجود بیایند. 

ساختارهایی که در حال حاضر در هلدینگ باران وجود دارند، شرکت های عملیاتی هستند 
که در حال حاضر در حال فعالیت هستند. شرکت »سایه« به عنوان مثال نیازمند این 

است که به هر طریقی که شده، به استاندارد اولیهٔ باران در حوزهٔ خدمات هتلینگ برگردد 
ج ها، به عالی ترین نقطه ای که متصور است  و وجههٔ برند باران را در حوزه بهره برداری بر

برساند. راه هایش هم مشخص است؛ مانند افزایش توانمندسازی نیروی انسانی. بها دادن 
به مسئلهٔ برنامه ریزی. در اختیار قرار دادن ابزارهای لازم در محیط کار به نیروها. آموزش 

. افزایش سطح رضایت مندی پرسنل و در مجموع افزایش کارایی مدیریت در  مستمر
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هرکدام از شرکت های باران.

در شرکت آفتاب سیر تحول شروع شده است که البته هنوز 
در میانهٔ مسیر است. در شرکت آفتاب به طور کلی ساختار 

مدیریت پروژه ارتقای چشم گیری پیدا خواهد کرد. نیاز است که 
مدل های کنترل پروژه ارتقا پیدا کنند. از نرم افزارهای مدل سازی 

و شبیه سازی و شکست کار استفاده کنند. توان راهبری شرکت 
باید افزایش پیدا کند و راه حل رفع تعارضاتی که در داخل ساختار 

خ می دهد در نظر گرفته شود.  به خاطر طبیعت کار پروژه ای ر
همچنین هماهنگی بیشتری بین آفتاب و باران هوم باید به وجود 

بیاید. طی تقسیم نقش اساسی در حوزهٔ دکوراسیون داخلی در 
خ دهد  پروژه های باران، بناست که طراحی در شرکت باران هوم ر

و اجرا در شرکت آفتاب. بنابراین هماهنگی بین این دو نقش 
در سازمان خیلی مهم است و رسیدن به راه حل هایی که اجرا را 

ساده تر کند اهمیت دارد. ساختار جدید طوری برنامه ریزی شده 
که باران هوم قادر باشد که حداکثر رضایت مشتریان را کسب کند 
و توأمان کمترین خلل در روند اجرای دکوراسیون در مدیریت کل 

پروژه به وجود بیاید.

در حوزهٔ فعالیت شرکت ستاره، ما هم طبیعتا بحث توانمندسازی 
را به طور جدی در برنامهٔ کاری داریم. امسال اکثر همکاران را درگیر 

موضوع یادگیری کردیم که از طریق آموزش های مجازی بتوانند 
مهارت هایشان را بهبود بدهند.

در مجموع خودمان را آمادهٔ تدارک پروژه های جدید در آیندهٔ 
نزدیک می کنیم. سهم قابل قبولی از آپارتمان های باران طی 

سالیان گذشته و مشخصا همین امسال فروخته شده و نسبت 
به سایر سازمان کمی کار ما این روزها سبک تر شده است. کار 

ما به لحاظ حجم کمی سبک تر شده، ولی به لحاظ نحوهٔ اجرا 
پیچیده تر شده است؛ چون باید واحدهایی که باقی مانده اند 

را در شرایطی که هیجانات بازار ملک کاسته شده، بر اساس 
شاخص های فروش سازمان عرضه کنیم.

 باران در ۳ سال آینده خود را در چه جایگاهی می بیند؟
در چشم انداز ۱۰ ساله چه جایگاهی برای خود در بین گروه های 

برتر حوزه ساخت و بهره برداری متصور است؟

در ۳ سال آینده بیشترین تحول را در حوزهٔ نیروی انسانی 
می بینم. به سازمانی تبدیل خواهیم شد که بهترین نخبگان را 
در شهر و حتی در کشور جذب می کند. همیشه گفتگویی دارم 

با دوستان بارانی که »باران باید باشگاه نخبه ها باشد«؛ یعنی پر 
استعدادترین افراد جذب سازمان ما شوند.

یکی از آرزوهای من این است که یکی از بالاترین حقوق ها را در 
سطح شهر یا کشور در همهٔ جایگاه ها در باران پرداخت کنیم. 

یعنی نیروهایی داشته باشیم که در عین اینکه به شغل ها و 
نقش های سازمانی شان علاقه مندند، در قیاس با هم رده های 

خودشان درآمد بالاتری هم داشته باشند.

به طور کلی تحول باران در سال های آتی را در این حوزه ها می بینم: 
افزایش کارایی مدیریت. بهبود بهره وری در عملکرد کلی سازمان. 

شکل گیری یک سازمان قدرتمند که آماده است از پس هر 
دشواری بربیاید.

بدون شک در سال های پیش رو یکی از موفق ترین گروه های 
ج  ساختمانی ایران خواهیم شد. ان شاءالله ساخت بلندترین بر

مسکونی ایران را شروع می کنیم. فکر می کنم بُرجی به ارتفاع ۷۰ تا 
۱۰۰ طبقه. برای تحقق این رؤیا باید بسیار سخت کوش بود و تلاش 

کرد، اما آن را رؤیایی دور از انتظار نمی بینم. 



نقاط قوت گروه باران چیست؟

نقاط ضعف گروه باران چیست؟ چه موضوعاتی را تا الان کمتر 
مورد توجه قرار داده و نیاز به اصلاح دارد؟

گروه باران، گروه ریسک پذیر و جسوری است. این موضوع باعث 
شده که همیشه بتواند از موانع رد شود.

نقطهٔ قوت دیگر ما خلاقیت است. خلاقیت جزئی از فرهنگ 
سازمانی ماست و سبب شده که بتوانیم به راه حل های ابتکاری 

برای مسائل پیش رویمان برسیم.

ویژگی مثبت دیگر باران، جوان گرایی است. میل زیادی به 
استفاده از نیروهای پر انرژی و پر توان در ساختارهای اجرایی و 

عملیاتی باران هست. از طرفی این نگاه را داریم که در ساختارهای 
هیأت مدیره ای شرکت ها، از افراد باتجربه و خبره استفاده کنیم. 

از نقاط قوت دیگر ما، بکر بودن ایده اصلی فعالیت گروه باران 
ج های مسکونی )Residential Hotels( کانسپتی  است. هتل بر

کاملا متناسب با نیاز امروز و فردای بازار است.

امیدواری و میل به مبارزه و تلاش برای موفقیت، از دیگر نقاط 
قوت باران است. بلندپروازی امیدوارانه، جزئی از ژنتیک سازمانی 

گروه باران است.

از نظر من، بزرگ ترین نقطهٔ ضعف سازمان ما، ضعف قوای 
مدیریتی است. این موضوع نیاز به تبیین دارد. برای یک ساختار 

مدیریتی قدرتمند، می بایست همه از بنیان، به روش علمی 
مدیریت باور داشته باشیم. 

وقتی از روش های علمی مدیریت صحبت می کنیم، صحبت 
از Best Practices در حوزه های مدیریتی در تمام دنیاست. 

سال هاست که تجارب شرکت های مختلف دنیا در قالب 
کتاب ها، مقالات و تئوری های مختلف مدیریتی گردآوری می شود 
و شرکت های بزرگ دنیا از موفقیت ها و شکست های آنها الهام 

می گیرند. می توان گفت در طول نیم قرن گذشته موضوعی کلان 
به نام »دانش مدیریت« شکل گرفته که اگر به آن توجه نداشته 

خ داده  باشیم، ما هم بدون شک از اشتباهات هم سانی که ر
صدمه می خوریم. 

احساس می کنم این باور هنوز به یک ارزشِ محوری در سازمان باران 
تبدیل نشده است. چون اگر این چنین بود، احتمالا باید به کثرت 

در محیط های گفتگویی در سازمان، از تئوری ها و مدل های مدیریتی 
صحبت می شد؛ و نمی شود. 

اخیرا صحبت هایی حول طراحی برنامهٔ استراتژیک باران هست؛ 
ح تحول در نظر گرفته شده است. ولی  برنامه ای که در دلش طر

می بینم که اگر نسبت به کلیت این برنامه امید وجود دارد، اما کمتر 
فردی در سازمان به معنای دقیق کلمه حول این موضوع تحقیق 

می کند. اساسا یادگیرندگی و آموزش تجربه های موفق مدیریتی دنیا 
در سازمان ما هنوز یک ارزش محوری نیست. کسی این دانش را انکار 

نمی کند؛ ولی وقتی از ارزش محوری صحبت می کنیم، یعنی انرژی، قوا 
و توان تیم، درگیرِ مرور و یاد گرفتن این تجربه های موفق نیست. این 

ماجرا می تواند مجموعهٔ ما را که یک مجموعهٔ روبه رشد است، در آینده 
تهدید کند.

در عین حال تلاش های خوبی در حال انجام است. آمدن دکتر اولا به 
عنوان اولین مدیرعامل هلدینگ باران، بارقهٔ این امید را ایجاد می کند 

که ایشان پرچم دار این مسئله در سازمان بشوند.

یکی دیگر از موضوعات کلیدی که بارها روی آن تأکید کرده ام، ضرورت 
افزایش مهارت های ارتباطی و تعاملی در سطح مدیران ارشد سازمان 

است. افزایش مهارت های ارتباطی و تعاملی، یعنی توان برقراری ارتباط 
، توان انجام گفتگوهای مؤثر درون سازمانی، ارتباطات خیرخواهانه  مؤثر

توأم با میل به هم دلی و ساختن و رشد دادن. اگر این مهارت ها در 
سطح مدیران ارشد سازمان تبدیل به ارزش شود و همکاران در این 

زمینه توانمند شوند، ما با یک سازمان هم بسته، هماهنگ و با کارایی 
بسیار بالا مواجه می شویم. اعتقاد دارم این موضوع می تواند به یکی از 

اولویت های سازمان در سال آینده تبدیل شود.

یکی  دیگر از نقاط ضعف سازمان ما که امید زیادی به ترمیم آن 
به وجود آمده، ضعف کلی ساختار مدیریت مالی سازمان است. 

مدیریت مالی این توان را برای کل سیستم به وجود می آورد که 
استفادهٔ بهینه تری از منابع مالی در زمان های مناسب داشته باشد. 

توزیع درست منابع در مواردی که قابلیت های کلیدی بنگاه است، 
بودجه ریزی هدف مند، استفاده از راه حل های موازیِ تأمین مالی برای 

کاهش هزینه های تأمین مالی در سازمان، کاهش هزینهٔ پول و تلاش 
برای اینکه متوسط هزینهٔ پول را در سازمان پایین بیاوریم، قابل اجرا 

کردن برنامه ها بر پایهٔ امید به بودجه ریزیِ با برنامه. 

در سال های گذشته بابت ضعف در چنین مواردی، فرصت های مهمی 
را از دست داده ایم. امید می رود در ادامهٔ مسیر موفق تر عمل کنیم.
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ع سرمایه های انسانی در گروه باران در چه جایگاهی است؟ بفرمایید که موضو

گاهی است، چون اگر  اعتقاد دارم توجه درستی به منابع انسانی سازمان در شرکت های مختلف نمی شود. البته این عدم توجه ناشی از عدم آ
سازمان ما باور به این موضوع داشته باشد که با توانمندسازی و ایجاد انگیزه و قدردانی از نیروها می تواند بدون نیاز به افزایش تعداد پرسنل یا 

افزایش خیلی زیاد هزینه ها، می تواند کارایی سازمان را بهبود ببخشد، حتما به مسئلهٔ ارتقای توانمندی های پرسنل یا پیاده سازی یک نظام پویای 
جبران خدمت، توجه جدی خواهد داشت. دغدغه ها، علایق و خانواده های پرسنل باران باید یکی از دغدغه های جدی گروه باران باشد.

اگر به چنین بلوغی برسیم، بدون شک سازمان ما یک سازمان رو به تعالی و شکست ناپذیر خواهد شد. این ماجرا مستلزم تلاش زیاد و پیگیرانهٔ 
همکاران ما در حوزهٔ منابع انسانی است. انباشت زیادی از ایده های خوب و کارهای انجام نشده در این قسمت وجود دارد.

یکی دیگر از چالش های ما در باران این است که در برخی از جایگاه های کلیدی سازمان، بقای کوتاه آدم ها در نقش ها را داریم. اگر بتوانیم با 
شایسته سالاری و حمایت درست از نیروها بقای بر نقش ها را افزایش دهیم، می توانیم انتظار داشته باشیم که رویه هایی قابل اتکاتری شکل 

بگیرند.

در شرکت های متعالی نیروی انسانی با کیفیت، کلیدی ترین مزیت رقابتی بنگاه است. این موضوع بیشتر یک نگرش است تا بیانیه. اینکه 
باور کنیم بزرگ ترین مزیتی که بنگاه می تواند خلق کند، ایجاد یک سازمان موفق و شکست ناپذیر است که نیروهایش آماده هستند تحت هر 

شرایطی رؤیاهای سازمان را محقق کنند و شرکت را به یک سازمان بسیار سودآور تبدیل کنند و در نهایت همهٔ ذی نفعان شرکت -من جمله 
نیروی انسانی شرکت- از نتایج فعالیت شرکت منتفع شوند.

نظم سازمانی را در باران چگونه می بینید؟ نظم مالی - نظم 
در تعامل و قرارداد با مشتریان - نظم در تعامل و قراردادها با 

پیمانکاران - نظم سیستمی.

نظم مفهومی نسبی است. اگر به بی ثباتی و بی نظمی که در 
خ داده نگاه کنیم، سازمان باران  چند سال اخیر در کشور ر

در مجموع سازمان منضبطی است. گروه باران موفق شده 
علیرغم بحران ها و عوامل تهدیدکنندهٔ بیرونی، اولویت های 
خودش را درست تشخیص دهد، تقسیم کار درستی انجام 
دهد، به راه حل های اصولی برسد و در نهایت به تعهداتش 

عمل کند.

اگر بر پایهٔ قابلیت های درونیِ سازمان بخواهم اظهارنظر کنم و انتظاری که 
از جایگاه ما در بازار می رود را بررسی کنم، معتقدم که باید بتوانیم با ارتقای 

توانمندی های سازمانی و بهبود عملکرد مدیریت و افزایش کارایی عمومی 
سازمان، در انجام تعهدات مان منصبط تر باشیم و جایگاه باران را ارتقا 

دهیم.

باید تلاش کنیم تا جایی که ممکن است و با برنامه ریزی مناسب، عوامل 
تأخیر در پروژه ها را کاهش دهیم و صرفا بشود استدلال کرد که تأخیر در 

پروژه ها مرتبط با متغیرهای بیرونی هستند.

بدون شک ما در عملکرد عمومی مان می توانیم منظم تر باشیم. 



، زمان بر  یکی از چالش های سازمان های در حال تغییر
بودن خروجی برخی از تغییرات است. این زمان، گاهی باعث 

می شود که مدیران از نتایج مورد انتظار ناامید شوند. 
راهکارهای پیشنهادی جنابعالی برای بهینه کردن این 

تغییرات ساختاری و رفع چالش ها چیست؟

، آوند را در بستر تحولات هلدینگ باران  به عنوان سؤال آخر
در چه جایگاهی می بینید و چگونه می تواند مؤثرتر باشد؟

توانمندی های تکمیل کننده و ساختارمند است. تفکر سیستمی یکی از ویژگی های 
تمدن جدید است و بزرگ ترین شرکت های دنیا امروزه بر پایهٔ تفکر سیستمی اداره 
می شوند. قاعدتا گروه باران نیز گریزی از این ندارد که علیرغم دشواری هایی که این 

کار خواهد داشت، اعتقادش به این امر را حفظ کند.

گروه باران باید بپذیرد که در برخی مواقع عمل سیستمی زمان بر است. به طور کلی 
اساس تغییر در سازمان زمان بر است. اما تغییرات سازمانی اصیل و مانا هستند، 

ماندگاری بیشتری دارند و منجر به شکل گیری یک فرهنگ می شوند. فرهنگ در 
نهایت تضمین کنندهٔ بقای یک بنگاه در بلندمدت است.

مدیرانی که به کار سیستمی باور دارند، افراد پذیراتری هستند، نگاه انسانی تری 
دارند و در مجموع افراد شادتری هستند. تفکر سیستمی در سازمان مثل یک 

هویت مشترک است و در نهایت منجر به این خواهد شد که افراد آمادگی بیشتری 
برای هم دلی، همراهی و خیر رساندن در کار داشته باشند.

بدون شک چنین سازمانی را هیچ تهدیدی نمی تواند از پای دربیاورد. چنین سازمانی 
مثل کوه در برابر دشواری ها مقاومت می کند و می تواند به سمت تعالی حرکت کند.

این موارد البته شروط لازم هستند. به طور کلی روزآمد بودن، یادگیرندگی، باور به 
رؤیاها و آرمان های یک مجموعه و تلاش و سخت کوشی، مجموعه ویژگی هایی 

است که در پیوند با باور به تفکر سیستمی، می تواند تضمین کنندهٔ رشد و بقای یک 
سازمان باشد.

باید به تفکر سیستمی باور داشته باشیم. 

بدون شک کار سیستمی نیاز به صبر و تحمل دارد. ممکن 
است مدل حل مسئلهٔ سازمان در برخی زمینه ها نیاز به زمان 

بیشتری داشته باشد. بعضی از کارها را اگر یک فرد معین دست 
بگیرد ممکن است بتواند زودتر از ساختار سازمانی به سرانجام 

برساند، اما در نهایت تفکر سیستمی دستاوردهایی دارد که این 
دستاوردها منحصربه فرد هستند. کارهای بزرگ و پیچیده را فقط 

یک سیستم می تواند انجام دهد. در رویکرد سیستمی خطا به 
حداقل ممکن کاهش پیدا می کند، در حالی که در رویکردهای 

فردی احتمال خطا بسیار زیاد است. یک فرد در برخی موارد 
تحت تأثیر حالات، روحیات و احساساتش ممکن است شرایط 

مناسب برای اتخاذ تصمیم درست را نداشته باشد، ولی سیستم 
، باورها، عقاید و  این مشکلات را ندارد. سیستم متشکل از افکار

آوند به عنوان یک تسهیل گرِ درون سازمانی، نقشی حیاتی در 
گروه باران دارد. دیر یا زود باید این اتفاق می افتاد. امیدوارم 
صحبت هایی که انجام دادم را همکاران باران در این شماره 

ح شده در این  از مجله بخوانند و پیرامون موضوعات مطر
گفتگو از آنها فیدبک بگیرم. خود همین موضوع خیلی اهمیت 

دارد. آوند در واقع بستری شده برای گفتگو و حل تعارضات 
درون سازمانی. قطعا بستری است برای ایجاد مفاهمه و هم دلی. 

اینها مهارت هایی هستند که سازمان برای رشد خودش به آنها 
احتیاج دارد. ما نمی توانیم یک شرکت بزرگِ چندزمینه ای شویم، 

مگر اینکه مهارت های انسانی مان را ارتقا دهیم.

همیشه حسرت می خورم که چطور شرکت هایی در نقاط مختلف 
دنیا با ملیت های مختلف حول یک برند شکل می گیرند و 

فعالیت تکمیل کننده انجام می دهند، در حالی که ممکن است 
زبان شان برای گفتگو با هم فرق داشته باشد. این همان چیزی 

است که از آن به عنوان یک هویت مشترک یا فرهنگ سازمانی یاد می کنیم. 

بدون شک آوند محمل خوبی است برای گفتگو. امیدوارم مجله شماره به 
شماره خواندنی تر شود. هوشمندانه تر به نقش خودش که تسهیل گری روابط 

درون سازمانی است، بپردازد. زمینه ای برای نقد و بررسی تفکرات مختلف در 
سازمان فراهم کند. تریبونی شود برای هر کسی که احساس می کند حرفی برای 

گفتن دارد و با حرف ها و ایده هایش می تواند در سازمان نقش مؤثرتری ایفا کند. 

خود موضوع انتشار مجلهٔ آوند یک نشانه است از اینکه سازمان باران در حال 
ورود به دور جدیدی از عمر خودش است؛ دور تازه ای که شایستگی، ارزش بنیادی 

سازمان است. 

گاهی می بینم که محتواهای مجله خیلی محافظه کارانه تهیه می شود. مثلا وقتی 
می گوییم روز تعهد است، می توانیم دقیق تر نسبت به این موضوع صحبت کنیم 
که آیا واقعا تیم باران این احساس را دارد که گروه نسبت به او متعهد است یا نه؟ 

و اگر این احساس را ندارد، چطوری می شود اصلاحش کرد؟

اگر بخواهید به تعهد ژورنالیستی خود عمل کنید، باید به ایجاد فضای گفتگو در 
سازمان کمک کنید.
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پرسنل به صورت مستقیم یا غیرمستقیم متضرر خواهند شد.

شما همکار عزیز که در حال مطالعهٔ این متن هستید، به صورت 
مستقیم یا غیر مستقیم، در به نتیجه رسیدن فروش مؤثر هستید!

زمانی که جلسهٔ بازدید و میزبانی یک مشتری در پروژه های باران برگزار 
می شود، اولویت ها دستخوش تغییر شده و هدف ما و همکاران مان 

به سمت بهتر برگزار شدن جلسه با مشتری معطوف می شود. 

به عنوان مثال، شما یکی از همکاران واحد اجرایی در یکی از پروژه های 
باران هستید و قصد استفاده از آسانسور را دارید.  همزمان مشتری 

)مهمان( در محل پروژه حضور می یابد. همکاران حراست از شما 
می خواهند که دقایقی تأمل کنید تا آسانسور در اختیار مهمان قرار 

بگیرد؛ یا همکار باران در یکی از بخش های اجرایی، اداری و... هستید و 
ج از وقت اداری،  به خاطر طولانی تر شدن جلسهٔ پِرزِنت در ساعت خار

شما هم ناچار به طولانی تر کردن ساعت کاری تان هستید؛ و اتفاق های 
. باید بدانید که شما هم در حال ایفای نقش به عنوان  مشابه دیگر

یکی از همان حلقه های زنجیر هستید که منافع این همکاری و انتفاع 
سازمان، در کوتاه مدت یا طولانی مدت به خودتان و همکاران تان باز 

می گردد.

هرچند که بنده و همکارانم در شرکت ستاره بیشترین ارتباط، تعامل 
و ارایهٔ تکریم را با مشتریان باران داریم، اما یقین داشته باشید که شما  
هم به صورت مستقیم و غیرمستقیم در کمک به تکمیل این پروسه، 

تأثیرگذار هستید.

برای زحماتی که در این راستا می کشید و حس زیبای همکاری و 
مشتری مداری تان، از شما سپاسگزاریم. می دانیم که شما هم  مثل ما 

معتقد هستید که »مشتریان، فرشتگانِ رزق و روزی هستند«.

سربلند باشید.

شرکت ها و بنگاه های اقتصادی در هر زمینه ای، چه در حوزهٔ تولید، 
چه در عرصهٔ ارایهٔ خدمات و... باید محصول تولیدی خود را به فروش 

برسانند تا با تحقق فروش و ورود وجه نقد به چرخهٔ کسب و کار 
بتوانند هزینه های مختلف مانند حقوق پرسنل، تأمین مصالح، مواد 

اولیه، هزینه های اداری و… را پرداخت کنند. همچنین سایر اهداف 
سازمان که همسو با منافع شرکت و پرسنل است را محقق نمایند. 
بدون تردید اگر پروسهٔ فروش به هر دلیل به سرانجام نرسد، بنگاه 

اقتصادی در پرداخت هزینه های مربوطه و یا پیشبرد اهداف یاد شده 
دچار اشکال خواهد شد.

عوامل متعددی در تحقق فروش به یک مشتری، دست به دست هم 
می دهند تا در نهایت، فروش به سرانجام برسد و وجه نقد به چرخهٔ 

نقدینگی سازمان تزریق شود.

برای تحقق چرخهٔ فروش، نقش همکاران ما در بخش های مختلف 
گروه باران، همچون نقش حلقه های یک زنجیر است. چنانچه هر 
کدام از این حلقه ها به درستی نقش خود را ایفا نکند، این زنجیره 

گسیخته شده و فروش به سرانجام نمی رسد و در نتیجه، سازمان و 
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برخی  باور دارند نام ها به افراد و پدیده ها 
شخصیت می بخشند. بعضی دیگر هم 

، سازندهٔ  اعتقاد دارند که شخصیت  و رفتار
تصوری است که ما از یک اسم داریم. هرچه 

که باشد همه این را قبول داریم که نام یک 
برند یا شرکت تجاری باید تا حد ممکن بیانگر 

تصویر آن و تداعی کنندهٔ ارزشی باشد که 
برای مخاطبانش خلق می کند. مثل باران، 

که زاینده و حیات بخش است و از دل خاک 
جوانه می رویاند؛ یا ستاره، که از قلب آسمان 

درخششی زیبا و باشکوه را به دیدگان 
می بخشد. »ستاره« نام شرکتی است که 

علاقه مند است در زندگی ذی نفعان خود 
درخششی دوست داشتنی بیافریند.

روزگاری در اواخر دههٔ 8۰ هنوز شرکت ستاره پا به دنیای 
کسب وکار نگذاشته بود، اما در طبقهٔ همکف دفتر مرکزی 

باران در خیابان احمدآباد، چند میز کوچک چوبی در یک اتاق 
مرتب، جایگاه تیمی فعال از کارشناسان جوان و با انگیزه 
بود که دپارتمان فروش »گروه مهندسی باران« را تشکیل 

می دادند. این هم البته آغاز ماجرا نبود چرا که چندی پیش 
ج باران۱ شکل  از آن، هستهٔ اولیهٔ این تیم در طبقهٔ دوم بر

گرفت؛ جایی که اولین شوروم شهر مشهد راه افتاده بود تا 
ج مدرن را با خدمات و امکاناتی فراتر از انتظار به  نخستین بر

مشتریان معرفی کند.

این مسیر با هدایت مستقیم دو تن از پایه گذاران اصلی گروه، 
یعنی مهندس هشام مقدسی و مهندس حامد مقدسی 
ادامه یافت. مسیری پر پیچ وخم که هر روز ابعادی جدید 

پیدا می کرد. آن روزها ایده پردازی، نوآوری، توصیف کانسپت، 
بازاریابی، ارتباط با مشتریان، تبلیغات و حتی مهندسی اجرا 

و خدمات پس از فروش، در تفکرات و گفتگوهای مداوم 
مؤسسان گروه، بروز و ظهور می یافت. فکرها با تلاشی 

شبانه روزی در بوتهٔ عمل قرار می گرفت و رفع اشکال می شد 
تا دوباره و دوباره بهبود پیدا کند. گاهی ایده هایی از جلسات 
اتاق فکر مدیران ارشد گروه شنیده می شد که بیشتر شبیه 

رؤیا بود، اما بعد از مدتی همان ایده به واقعیتی تبدیل شده 
بود که دیدنی و لمس کردنی است. آن روزها با همهٔ سختی ها 

و شیرینی هایش گذشت تا در اولین سال های دهه ۹۰ از بطن 
دپارتمان فروش گروه مهندسی باران، شرکت »ستاره فروزان 

هشتم طوس« تولد یافت.
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تأثیرگذاری در یک بازار و جلب اعتماد، نتیجهٔ سال ها 
رابطهٔ مؤثر با مشتریان است. تلاش برای پاسخ به 

، شفافیت  نیازهای مخاطب، تداوم در رابطهٔ احترام آمیز
در گفتگوی همدلانه و ارایهٔ پیشنهادهای برد-برد به 
مشتریان، هر یک بخشی از این ارتباط مؤثر را شکل 

می دهند. هلدینگ باران از طریق شرکت ستاره توانسته 
است شبکه ای از اعتماد و ارتباط مؤثر با جامعهٔ هدف 

خود را مدیریت کند. 

این اولین جملاتی است که در متن رسمی معرفی 
ساختار شرکت ستاره می خوانیم:

»ستاره فروزان هشتم طوس، یکی از 
شرکت های زیرمجموعهٔ هلدینگ باران است 

که از جنبهٔ راهبردی و عملیاتی، مدیریت ارتباط 
با مشتریان، بازاریابی و تبلیغات گروه را بر 

عهده دارد و چشم انداز خود را اینگونه ترسیم 
کرده است: »تبدیل شدن به اولین انتخاب 

مخاطبانی که بهترین را جستجو می کنند«. بر 
این اساس، گسترهٔ متنوعی از خدمات حوزهٔ 

 ، بازاریابی و فروش از جمله مطالعات بازار
برندینگ، مدیریت رسانه، تبلیغات و مدیریت 

ارتباط با مشتریان در حوزه مأموریت شرکت 
ستاره تعریف شده است.«

به مرور و در طول بیش از یک دهه فعالیت، با توجه 
به آنکه عملکرد باران معدل مطلوبی نزد مخاطبان 

کسب کرده است و از طرفی در رفتار شرکت های 
زیرمجموعهٔ هلدینگ هم شاخصه های مثبتی مانند 
نوگرایی، مشتری مداری، ارایهٔ راه حل های مناسب در 

حوزهٔ سبک زندگی و ایجاد ارزش افزودهٔ سرمایه گذاری 
بروز یافته، توان و دانش مارکتینگ شرکت ستاره نیز به 

صورت تصاعدی به نتایجی موفق رسیده است. بر این 
اساس، شبکهٔ گسترده  ای از اعتماد در لایه های مختلف 
شهروندان به عنوان مزیت رقابتی و سرمایهٔ ناملموس 

شرکت ستاره ایجاد شده است.

وجود ظرفیت های حرفه ای، سبب شده شرکت ستاره در 
، از همکاری مداوم با مشاوران و  حوزهٔ سبک زندگی فاخر
مجریان کارآزمودهٔ تبلیغات و فروش بهره ببرد. همچنین 

سازمانی متشکل از منابع انسانی خلاق و پویا شکل دهد که 
نتایجی درخشان از جمله برندینگ و مدیریت فروش بیش از 
ج های باران و دیگر مجموعه های  2۵۰ هزار متر مربع از هتل بر

ساختمانی را محقق ساخته است.

استفادهٔ بهینه از این ظرفیت ارتباطی و خدماتی، توان 
ج های  بازاریابی و فروش انواع کالا و خدمات از جمله هتل بر

مسکونی، املاک و مستغلات، سهام، دانش فنی مهندسی، 
خدمات برندینگ و تولید محتوا را فراهم آورده است. به 

همین سبب راه اندازی شرکت تخصصی برای ارایهٔ بهینهٔ این 
خدمات به دیگر کسب وکارها، در افق توسعهٔ شرکت ستاره 

قرار دارد.

در عنوان و ابتدای این یادداشت گفتیم ستاره علاقه مند 
است دوست داشتنی باشد. این عبارت را از مصاحبهٔ 

هنرپیشه و کمدین سینما، »رادنی دنگرفیلد« در مصاحبه 
با مجلهٔ تایم وام گرفتیم. او شغل مدیران فروش را با 

شغل کمدین ها مقایسه کرده و می گوید: »در هر دو شغل 
مهم ترین عامل این است که شما فردی دوست داشتنی 

باشید. خواه فروشنده باشید خواه روی صحنه نمایش، باید 
کاری کنید که همگان شما را دوست داشته باشند و باورتان 

کنند.« 

در شماره های بعدی 
آوند، از این هدف و 

راه های رسیدن به آن، 
بیشتر خواهیم گفت.



با مهندس حامـد علـوی نـژاد

گفــتگــــو

هنوز هم باید تغییرات به گونه ای ادامه 
یابد که همچون عمل جراحی، عارضه های 

کوتاه مدتی را تاب بیاورد تا در نهایت با 
گذشت زمان، نتایج مؤثر از این تغییرات 

اساسی را بچشد

مدیــر عامــل شــرکت آفتـاب
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آفتاب راه درازی 

پیش رو دارد



57
آونــــــد  |  نشـریـه سـازمـانـی گـروه بـاران

شماره ۱۰ | نوروز ۱۴۰۰

مهندس علوی نژاد در سمت مدیرعامل شرکت آفتاب در ساختار  هلدینگ باران حضور دارند. با اتکا به سابقهٔ طولانی 
در حوزهٔ مدیریت و معماری توانسته اند با جذب نیروهای متخصص، تغییر و تحولات چشم گیری در شرکت آفتاب رقم 
بزنند. اما به قول ایشان هلدینگ باران راه درازی را برای رسیدن به اهداف و چشم اندازهای ترسیم شده، در پیش دارد 

تا جزو پنج شرکت برتر EPL ایران شود. در ادامه گفتگوی بی پیرایهٔ آوند را با ایشان می خوانید.

جناب مهندس علوی نژاد. ممنون از فرصتی که در اختیار مجلهٔ آوند قرار دادید برای 
گفتگو. جنابعالی از مدیران و همکارانی هستید که امسال به تیم مدیریتی گروه باران و 

شرکت آفتاب پیوسته اید. برای آشنایی بیشتر خوانندگان ما با جنابعالی، لطفا معرفی 
کامل تری داشته باشید.

لطفا کمی در رابطه با زندگی شخصی تان صحبت کنید. خانواده، علایق و سرگرمی ها...

شما در زمانی به عنوان مدیرعامل شرکت آفتاب کارتان را آغاز کردید که شرکت آفتاب 
در حال تغییرات اساسی بود و ساختارهای ساخت دچار تغییر و تحولاتی شده بود. این 

تحولات را چگونه دیدید و چه چالش هایی را ایجاد کرده بود؟

غ التحصیل رشتهٔ مهندسی عمران از دانشگاه فردوسی مشهد در سال ۱۳۶۹  بنده فار
هستم. در ۳۰ سال گذشته به طور پیوسته در زمینه های مهندسی عمران در بخش های 

محاسبات سازه، طراحی معماری، نظارت مستقیم و سرپرستی نظارت، مدیریت فنی 
پروژه ها، مدیرعامل شرکت پیمانکاری، ساخت وساز شخصی و مدیریت پیمان فعالیت 

داشته ام. 

در سال ۱۳۷۶ ازدواج کردم و یک دختر محصل دارم. علایق شخصی من طراحی معماری، 
طراحی آرم و نشانه و گوش دادن به موسیقی کلاسیک آهنگ سازان مطرحی همچون 

باخ، ویوالدی، پاگانینی، مندلسون، یوهان اشتراوس و... است. 

با توجه به تغییر نگرش مدیر عالی مجموعه، در بحث پیشبرد پروژه ها از طریق 
شرکت های اقماری قطعا به چنین تغییراتی نیاز مبرمی داشتیم. هنوز هم باید تغییرات 

به گونه ای ادامه یابد که همچون عمل جراحی، عارضه های کوتاه مدتی را تاب بیاورد تا در 
نهایت با گذشت زمان، نتایج مؤثر از این تغییرات اساسی را بچشد. 



مخاطرات احتمالی تحولات در هلدینگ باران، برای شرکت آفتاب 
و فعالیت های جاری آن و پروژه ها چیست؟

یکی از موضوعاتی که در سندهای تحول در معماری 
هلدینگ باران به نظر می رسد این است که افق دید گروه 

باران از شهر مشهد فراتر می رود. شرکت آفتاب از این منظر 
چه چشم اندازی را پیش روی خود می بیند؟

بخشی از تحولات در معماری سازمان باران، معطوف به 
نیروی انسانی است. افرادی که در داخل سازمان احتمالا 

جایگاهی متناسب با توان شان ندارند و توانمندی آنها مورد 
، راهبردهای شرکت آفتاب برای  غفلت قرار گرفته؛ از این منظر

بروز توانمندی نیروی انسانی چیست؟ ایجاد ساختارهای سیستمی و بروکراسی مدار از آن دسته 
مخاطراتی است که بیم آن می رود از سرعت چرخش عملیات کم 
کند. از آنجا که این بیزینس متأثر از هزینه بوده و به زمان زیادی 

نیاز دارد، همواره باید از جریان پروژه ها مراقبت شود تا با چالش 
بروکراسی اداری مواجه نشود.

قطعا اولویت کوتاه مدت شرکت آفتاب، اصلاح ساختار فعلی 
برای اتمام پروژه های باران۳ و باران۴ است. شرکت آفتاب با 

توجه به گسترش دامنهٔ فعالیت هلدینگ در سطح کشوری، 
ضمن ایجاد بخش های مختلف، هدایت سایر پروژه ها را به 
عهده گرفته و با بهره گیری از تجربه های گذشته و با کیفیت 

، خواسته های هلدینگ را در حوزهٔ ساخت برآورده  بالاتر
خواهد کرد.

قطعا در شرکت آفتاب زمان و فضای کافی برای یادگیری 
و آموزش نیست؛ بنابراین یکی از مسائلی که به عنوان 

مدیریت این شرکت به شدت از آن پرهیز می کنم، جذب 
نیروهای بی تجربه است! چرا که فرصت، انرژی و زمان 

کافی برای آموختن و تجربه کردن این نیروها وجود ندارد. 
اما اگر بخواهم دربارهٔ وضعیت قبل از پیاده کردن این 

سیاست صحبت کنم، باید بگویم که پیش از این، نیروهای 
کم تجربه ای در شرکت حضور داشتند که به آنها فرصت 
توانمندسازی و تغییر سطح مورد نیاز برای اداره و انجام 

امور داده شده. خوشبختانه عده ای توانستند با استفاده 
از این فرصت، اطلاعات فنی و مهندسی خود را ارتقا دهند و 
با سیاست های فعلی شرکت آفتاب هم سو شوند، اما برخی 
دیگر به دلیل عدم استفاده از شرایط موجود حذف شدند. 

شرط اصلی برای حفظ نیروهای مستعد و توانمند، ایجاد 
انگیزه و فراهم نمودن فضا برای بروز توانمندی های آنان 

است. البته آموزش حین کار و جذب نیروهای متخصص و 
کارا قطعا یکی از سیاست های شرکت آفتاب خواهد بود.
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شرکت آفتاب را در ۳ سال آینده در چه 
جایگاهی می بیند؟ در چشم انداز ۱۰ 

ساله چه جایگاهی برای شرکت آفتاب 
ج های  و موضوعات مرتبط با ساخت بر

مسکونی در بازار مشهد و ایران متصور 
هستید؟

در سه سال آینده فرصت مناسبی برای 
شرکت آفتاب پیش می آید که نیروهای 

توانمند، با انگیزه و با تجربه ای را در 
چارت خود ببیند و پس از ثابت شدن 

زیرساخت های نیروی انسانی بتواند به 
عنوان یک شرکت تخصصی در حوزهٔ 

مشاور پیمانکار، عملیات پروژه های لوکس 
مسکونی را به صورت EPC به سرانجام 

برساند. البته تحقق این برنامه می تواند به 
دورنمای ده سالهٔ شرکت آفتاب تبدیل شود.

نقاط قوت گروه باران چیست؟

دارا بودن بازاری از مخاطبین و مشتریان 
، ارتباط با خریداران توانمند و  برخوردار

نیز تولید برند خوش نام در طی دو دههٔ 
گذشته، داشتن بستر بسیار مناسب برای 

جهت  دهی های بعدی در حوزهٔ ساخت 
پروژه های مسکونی لاکچری، از نقاط قوت 

بارز هلدینگ باران است.

نقاط ضعف گروه باران چیست؟ چه 
موضوعاتی را تا الان کمتر مورد توجه قرار 

داده و نیاز دارد تا اصلاح کند؟

اینکه تاکنون نتوانسته زیرساخت مناسبی 
تشکیل دهد و برخی از امور بدون برنامه 

پیش می رود، باعث هدررفت منابع و وقت 
شده است. پروژه های باران ارزش زمان را 

نمی شناسد و عمدتا برنامه و زمان بندی 
در پروژه های باران مغفول مانده است. 

به دلیل تورم های پیش آمده، بی زمانی و 
بی برنامه  بودن در موعد تحویل پروژه ها، 
اختلالاتی در اجرای پروژه ها به وجود آمده 

است.

نظم سازمانی را در باران چگونه می بینید؟ نظم مالی، نظم در تعامل و قرارداد با مشتریان، 
نظم در تعامل و قراردادها با پیمانکاران و نظم سیستمی.

، زمان بر بودن خروجی برخی از تغییرات است.  یکی از چالش های سازمان های در حال تغییر
این زمان، گاهی باعث می شود که مدیران از نتایج مورد انتظار ناامید شوند.راهکارهای 
پیشنهادی جنابعالی برای بهینه کردن این تغییرات ساختاری و رفع چالش ها چیست؟

، آوند را در بستر تحولات هلدینگ باران در چه جایگاهی می بینید و  به عنوان سؤال آخر
چگونه می تواند مؤثرتر باشد؟

ج های مسکونی در مشهد و ایران چگونه می بینید؟  جایگاه شرکت آفتاب را در بازار بر
ویژگی های تکنیکی و معمارانه پروژه های باران در قیاس با رقبای دیگر در چه جایگاهی 

است؟

متأسفانه از این نظر تاکنون در حد بسیار پایینی قرار داشته و به ویژه بابت عدم رعایت نظم 
کاری، ضررهای زیادی را متحمل شده است.

باید به افراد با تجربه و کاردان رجوع کرد و اختیارات لازم را به آنان داد تا در این بحرانِ 
تغییرات سازمانی، پروژه ها را با درایت و اختیارات لازم پیش ببرند و سازمان نیز برای این 

افراد، بروکراسی ایجاد نکند. 

»آوند« باید حوزهٔ مخاطبین خودش را بسیار گسترده تر کند و از موضوعات کلان تری صحبت 
کند. مطالبی که تاکنون در مجله کار شده، مقداری بار فنی آن هم به صورت سطحی داشته 

ح شدن در کل شهر و کشور نیست. فعلا آوند یک مجلهٔ خانوادگی و  که مناسب مطر
درون سازمانی  است.

شرکت آفتاب فعلا نمی تواند در مشهد جایگاهی داشته باشد، چرا که در اصل چیزی به 
نام هلدینگ باران وجود ندارد، بلکه ما با شرکتی مواجه هستیم که »آفتاب، سایه، ستاره و 
باران هوم« معاونت های آن محسوب می شوند. در واقعیت برای تبدیل شدن به هلدینگ 

باید زیرساخت های موجود، تغییرات اساسی کنند و به معنای واقعی کلمه، هیأت مدیرهٔ آن 
تشکیل شود و مانند یک بخش خصوصی شرکت داری کند. 

شرکت آفتاب در حال حاضر فقط در حد یک معاونت اختیارات دارد که مناسب توسعه در 
سطح کشور نیست و راه درازی پیش رو دارد. البته می تواند در آینده با گسترش و رسیدن به 

ح EPL ساختمانی کشور شود.  این چشم ا ندازها، جزو پنج شرکت مطر



گام های جدید در معمـاری باران
گزارشــی از مســابقه محـدود معمـاری باران

یادداشت مصور

60
در روزهای پایانی سال ۱۳۹۸ ایده گشودن درهای جدیدی از معماری در هلدینگ باران جرقه خورد. مکان تولد این 

تلیه معماری در مجموعه باران بود که بعد از اجرای آن، مرز ها و حدود واحدهای طراحی شده به گونه ای  مسابقه، یک آ
ج نشینی با طعم مشاعات را تجربه خواهند کرد.   است که ساکنان، فصل جدید از بر

ع اصلی مسابقه، طراحی معماری پروژه ساختمان مسکونی، از مجموعه پروژه های گروه باران در زمینی به  موضو
مساحت تقریبی ۲۱۰۰ مترمربع در شهر مشهد، تعریف شد. در فروردین ۱۳۹۹ پس از برگزاری جلسه ای پیرامون بررسی 

وضعیت جرم گزاری و تراکم پروژه با حضور مدیران عالی هلدینگ باران، کلیات طراحی معماری مصوب شد و ادامه 
تلیه معماری  اقدامات مربوط به برگزاری مسابقه، انتخاب بهترین گزینه سطح اشغال و مناسب ترین طراحی پلان به آ

واگذار شد.

در همین راستا سه گروه از مهندسین مشاور دارای کارنامه کاری ممتاز و حرفه ای با جوایز متعدد معماری برای دعوت 
ح )گروه طراحی شیفت(،  به مسابقه محدود انتخاب شدند. این سه گروه شامل »مهندسین مشاور تغییر روند طر

گروه معماری علیدوست و همکاران و دفتر معماری بوژگان«  بودند.

با آغاز اردیبهشت ماه، نامه دعوت به همکاری جهت ارائه کانسپت مفهومی طراحی پروژه به مشاوران منتخب ارسال 
شد. در این نامه به ماموریت و چشم انداز گروه باران، گزینه های پیشنهادی، شرایط و محدودیت های طراحی مورد 

انتظار در راستای استراتژی های مجموعه پرداخته شده بود.

ح به معیارهای  در مرحله اول، جدول و فرم ارزیابی به روش AHP تهیه شد. این فرم با رویکرد میزان پاسخ دادن هر طر
درنظر گرفته و امتیازبندی آن شامل سرفصل های زیر تدوین شد؛

الف( پاسخگویی به کلیات برنامه کالبدی اعلام شده

 ب( محتوای فضا

 ج( امکان وفاداری به ایده در ساخت

 د( رعایت ضوابط شهری و ویژه

ح را به عنوان اولویت نخست کارفرما انتخاب و به  ح مشاور تغییر روند طر در نهایت در خرداد ۹۹ هلدینگ باران، طر
ح  ح مهندسین مشاور شیفت در رتبه اول، طر ح ها و بررسی های صورت گرفته؛ طر آن مشاور اعلام کرد. پس از ارائه طر

ح استودیو معماری بوژگان رتبه سوم را به خود اختصاص دادند. دفتر معماری علیدوست و همکاران رتبه دوم و طر
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ج های بلندمرتبه عنصری مهم در شهرهای مدرن  امروزه بر
ج ها تنها به واسطه ارتفاعی که دارند مشخص و  هستند. هرچند بر

تعریف می شوند اما در تامین تراکم بالا نیز بسیار موفق هستند. 
اما اغلب این ساختمان های مرتفع در بهبود وضعیت زندگی 

ساکنین، هیچ مزایای اضافی و یا کیفیت معماری را ارائه نمی دهند 
و برای کسی که در این ساختمان ها زندگی می کنند، تجربه 

یکنواخت و تکراری ایجاد را پیش می آورند.

 در طراحی این پروژه تلاش شده تا با توجه به سبک زندگی امروز 
و ایجاد رفاه بیشتر به وسیله فضاهای رفاهی و تیپولوژی های 

متفاوت از فضاهای مسکونی، پرداخته شود. همچنین علاوه 
، مجموعه های شاخص و منطبق بر  بر پاسخ به تراکم موردنیاز

جامعیت خدمات رفاهی کاربران طراحی شود.

ح رتبـه اول طـر
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   جامعیت فضاهای رفاهی متعدد در جهت برندینگ و  
بالابردن کیفیت زندگی در یک ساختمان بلند مرتبه

   تلاش برای هماهنگی هرچه بیشتر با بافت از طریق 
تصمیم های طراحی مناسب و استفاده از پوشش گیاهی

   ارائه ترکیب مناسبی از فضای باز و بسته در طبقات

   ایجاد منظرهای متنوع در هر واحد در جهت منحصربه فرد 
شدن هر واحد

   ایجاد لایه فضاهای عمومی در طبقات میانی در جهت 
هماهنگی بیشتر با بافت اطراف و تاکید بر فضاهای رفاهی

   نفوذ پوشش گیاهی در ارتفاع در جهت نفوذ طبیعت در 
واحدهای بلند مرتبه

   تلاش برای ایجاد واحدهای منحصربه فرد برای هر گروه 
از کاربران از طریق تفاوت در تیپ بندی واحدها و اشکال 

متفاوت ازفضای

   باز و پوشش های گیاهی در هر واحد

   طراحی واحدهای مسکونی به ترتیبی که برای هر کاربر 
تجربه های منحصربه فرد از حریم خصوصی را ایجاد کند.
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در این پروژه استراتژی مشاور به  ط
گونه ای شکل گرفت که علاوه بر 

داشتن سطوح کیفیت بالا و تنوع 
فضاهای رفاهی؛  اینگونه فضاها به 
عنوان یک گره اصلی در محلی قرار 

گیرد که دسترسی به آن هم برای 
واحدهای مجموعه هم دسترسی 

ج از مجموعه به سهولت انجام  خار
شود. همچنین برای بالابردن 

کیفیت فضاهای رفاهی و تاکید 
بر این کاربری ها، محل قرارگیری 

این فضاها به عنوان یکی از 
لکه های اصلی مجموعه، در ارتفاع 

و در محل اتمام ارتفاعِ واحدهای 
همسایگی انجام شده است.

این مجموعه طراحی شده، در سه لایه ی هویتی متمایز است. در مرتبه 
اول دارای بازه ای وسیع و متنوع از انواع گونه های مسکونی است. از 

واحدهای  Row house و آپارتمانی فلت گرفته تا واحدهای حیاط دار در 
ارتفاع، واحدهای ویلایی در باغ همچنین گونه ای دیگر از واحدهای زیستی 
با نام HOME Office  را ارئه  دهد. بنابراین نوع مختلفی از واحدهای زیستی 

ح گنجانده و در نهایت به دلیل همین تنوع  را در یک مجموعه در این طر
در تیپولوژی واحدها مجموعه شاخص و متمایز شناخته شده و از عرف 

بازار فاصله گرفته است.

در لایه دیگر هویت سازمانی گروه ساختمانی باران، براساس تمرکز بر 
مشاعات متنوع و بهره برداری بی نقص از این مشاعات و خدمت رسانی از 
طریق این مشاعات به ساکنین مجموعه هایشان خواهد بود. این ویژگی 

وجه مشترک در تمام پروژه های گروه ساختمانی باران است.

 در این پروژه گروه طراحی به این لایه یک لایه ثانویه اضافه کرده است 
و آن تجربه زیسته این مشاعات است. به این ترتیب که نحوه ی ارتباط 

مشاعات با یکدیگر یک استخوان بندی عمودی به وجود آورده است. به 
همین دلیل واحدهای رفاهی پراکنده در مجموعه با یکدیگر ارتباطات 

بصری و حرکتی پیدا کرده اند و در نهایت واحدهای مسکونی به این 
واحدهای رفاهی مرتبط می شوند.

در لایه سوم، این مجموعه خود به عنوان توسعه ی شهر تلقی شده است 
خ می دهد اما در این پروژه  چرا که همیشه این اتفاق، به شکل افقی ر

خ  برای هماهنگی بیشتر با بافت زمینه، این رویداد در خود مجموعه نیز ر
داده است.
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بیوگرافی شرکت کنندگان
در مسابقه محدود معماری باران؛

مهندسین مشـاور بنـا - منظـر - شهـر
)گروه طراحی شیفت( ۱

شیفت، یک استودیوی طراحی و ساخت تحقیق محور که توسط رامبد ایلخانی و نشید نبیان تاسیس شده است. این استودیو، همه 
مقیاس های مربوط به محیط ساخته شده از زیرساخت ها گرفته تا محیط های شهری، معماری و حتی مصنوعات را دربر می گیرد. 

رامبد ایلخانی دارای کارشناسی ارشد معماری و شهرسازی، دانشگاه شهید بهشتی تهران و همکارش نشید نبیان با فوق دکترا طراحی 
شهر هوشمند و دکترای طراحی معماری از دانشگاه هاروارد بنیان گذاران این گروه می باشند.

دکترای طراحی معماری از دانشگاه هاروارد بنیان گذاران این گروه می باشند.

جوایز کسب شده توسط این گروه طراحی:

 مقام اول جایزه معمار در سال ۱۳8۵ / مقام سوم جایزه معمار در سال ۱۳8۶ / مقام دوم جایزه معمار در سال ۱۳8۷ / مقام چهارم جایزه 
معمار در سال ۱۳8۹ / مقام دوم و سوم جایزه معمار در سال ۱۳۹۳ / راهیابی به لیست منتخبان جایزه آقاخان در سال 2۰۱۰ / راهیابی به 

لیست منتخبان جایزه فستیوال جهانی معماری WAF در سال 2۰۱2



گروه معماری علیدوست و همکاران در سال ۱۳8۷ توسط شهاب علیدوست و سونا افتخاراعظم تاسیس شده. مدنظر قراردادن دیدگاه های 
ژرف و خلاقانه با استفاده از تجزیه و تحلیل موضوعاتی که شامل جزئی ترین رویکردها تا کلی ترین نظریه های معاصر می شود، روند اصلی 

شکل گیری پروژه های دفتر علیدوست و همکاران را تشکیل می دهد. جنبه های کارکردی و فیزیکی بنا بدون در نظر گرفتن مقیاس از یک سو 
و پاسخ دهی مناسب به نیروها و پتانسیل های بالقوه سایت، منجر به خلق اثری متمایز و متعلق به بستر خویش از دستاوردهای این گروه 

تخصصی است.

همچنین گفتنی است که شهاب علیدوست دارای دکتری معماری، دانشگاه تربیت مدرس است.

دستاوردهای این گروه معماری؛

 مسابقه بین المللی طراحی Film City Tower  با کسب رتبه دوم تقدیرشدگان /  جایزه معمار ۹۵، راه یافته به مرحله نیمه نهایی و 
فینالیست گروه آپارتمان های مسکونی /  جایزه معمار ۹۵، راه یافته به مرحله نیمه نهایی گروه بازسازی  /  جایزه معمار ۹۶، راه یافته به 
مرحله نیمه نهایی گروه آپارتمان های مسکونی /  جایزه معمار ۹۶ ،راه یافته به مرحله نیمه نهایی گروه ساختمان های عمومی / جایزه 

معمار ۹۷ ، راه یافته به مرحله نیمه نهایی و فینالیست گروه ساختمان های عمومی

گروه معماری علیدوست 
و همکاران 2
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 استودیو معماری بوژگان در سال ۱۳8۶ توسط حامد بدری احمدی تاسیس و پایه گذاری شد. این استودیو طی این سال ها، بصورت تدریجی 
و مداوم رشد کرده است. این دفتر معماری در زمینه معماری ساختمان های مسکونی، تجاری، اداری، پروژه های مرمت، بازسازی و … آثاری 

را از خود به جای گذاشته است که مورد ستایش جامعه معمار و غیرمعمار واقع شده است. دفتر بوژگان سیاست طراحی خود را بر پایه 
برخورد ساده با هر پروژه بنا کرده و تلاش می کند تا با در نظر گرفتن ظرفیت های موجود در پروژه و شرایط حاکم بر آن، بهترین اثر را ارائه دهد.

حامد بدری احمدی دارای مدرککارشناسی ارشد معماری از دانشگاه شهید بهشتی موسس این دفتر معماری است.

جوایز کسب شده توسط بوژگان:

رتبه دوم جایزه معمار آسیا / کسب سه جایزه معماری خاورمیانه

دفتــــر معمـــــاری
بــوژگان ۳



چابکی آفتاب 
برای باران
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ع کردم. در ۱۰ سال اول خدمات معماری را در قامت  ۱۵ سال پیش در دفتر یکی از اساتید برجسته کارم را شرو
طراح، ناظر عالی و پیمانکار ارایه می دادم. در ادامه مدیریت پروژه خواندم و مدیر پروژه ای شدم با نگاه معمارانه. 

بَرپروژه های ملی فرودگاهی و 
َ
در پروژه های مختلفی در شرکت های معتبر تجربه کسب کردم؛ از ساخت یک خانه تا ا

نمایشگاهی. 

 شبکهٔ ارتباطی گسترده ای دارم و تعامل با اطرافیان را دوست دارم.
ع چابک آن، از علاقمندی های من است و در این یادداشت روایتی از این ماجرا را در  مدیریت پروژه و به خصوص نو

تلیهٔ معماری آفتاب پیش روی تان می گذارم. آ

چابکی، خواستهٔ همه است در باران.

نزدیک به یک سال است در آفتابی بارانی کار می کنم که ماهیتی پیش ران دارد و باید بتابد تا ستاره 
و سایه محصولی جذاب داشته باشند برای فروش و نگهداری؛ باران هوم، بنایی داشته باشد برای 

آراستن و در نهایت رضایت مشتری، ایجاد ارزش کند برای باران.

در این یادداشت نگاه مختصری خواهم داشت به مفهوم چابکی، ارزش ها و اصول آن و در نهایت 
خواهم گفت که با همکاران مان در آتلیهٔ معماری آفتاب چه می کنیم و چه شد که در بخشی از آفتاب، 

یعنی در آتلیهٔ معماری، مشغول تمرین فرایندهای چابک شدیم.

چابک چیست؟

چابک )Agile( صرفا یک روش یا متدولوژی برای انجام کار نیست، بلکه یک سبک تفکر است. این 
سبک حدود 2۰ سال است در دنیا و در سال های نزدیک در ایران در حال پیاده سازی است. این سبک 

به سرعت در تمام صنایع و حتی در حوزه های سیاسی و اجتماعی ورود پیدا کرده و راه حل هایی برای 
، افزایش قدرت رقابت پذیری و بالا بردن کیفیت محصول با صرف زمان و  بهبود اوضاع کسب وکار

هزینه کمتر ارایه می کند. 

این طرز فکر گران بها دارای ۴ ارزش و ۱2 اصل مهم است که به صورت گذرا به آنها اشاره می کنم:

 

ارزش های چابک:

۱( افراد و تعاملات بین آن ها از فرایندها و ابزارها مهم تر هستند.
2( نرم افزارهای کارا از حجم انبوهی از مستندات مهم تر هستند.

۳( همکاری و تعامل با مشتری از قراردادها مهم تر هستند.
۴( پاسخ سریع به تغییرات مهم تر است از پیروی از یک برنامهٔ پُر جزییات.

اصول چابک:

۱( تحویل زود و مستمر محصول
2( تغییرات را می پذیریم، حتی اگر در لحظه های آخر باشد.

۳( کار را به صورت مکرر انجام می دهیم و خیلی سریع خروجی می دهیم.
۴( تیم توسعهٔ بازار و تیم پروژه، جلسات روزانه با هم دارند.

۵( پروژه در محیطی انگیزشی و با حس اعتماد و پشتیبانی انجام می شود.
۶( اثربخش ترین روش ارتباطی، ارتباط رو در رو است.



۷( نرم افزارهایی که کار می کنند، تنها شاخص 
اندازه گیری اند.

8( حفظ توسعهٔ پایدار اهمیت دارد.
۹( توجه مستمر به کیفیت بالای طراحی، به 

چابکی ما کمک می کند.
۱۰( سادگی، هنر حداکثرسازی کارهای انجام نشده 

، چیزی که مشتری  است؛ یعنی با حداقل کار
می خواهد را به او بدهیم. )کم کردن پیچیدگی(

۱۱( تیم های خودسازمان ده بهترین نوع تیم 
هستند. افراد باید خودشان، خودشان را 

مدیریت کنند.
۱2( در بازه های زمانی کوتاه، رفتار و عملکرد خود 

و تیمت را بازبینی و تنظیم کن.

علل شکست در به کارگیری چابک

۱( کمبود تجربه در مورد متدولوژی های مرتبط با 
پیاده سازی چابک

2( عدم هم خوانی فرهنگ سازمانی با فرهنگ 
چابک

۳( عدم حمایت توسط مدیران ارشد
۴( فشار بیرونی جهت حفظ فرایندهای سنتی

۵( عدم پشتیبانی جهت تغییر فرهنگ سازمانی
ج از سازمان و مشکلات اجتماعی ۶( موانع خار

تلیهٔ معماری آفتاب دربارهٔ آ

کمی دربارهٔ خودمان در آتلیه بگویم تا به چابکی 
در آفتاب برسیم. 

ما در آتلیهٔ معماری ابتدا ۳ نفر بودیم و به مرور 
در طول سال ۱۳۹۹ به تیمی ۷ نفره در پایان سال 
تبدیل شدیم. البته این هفت نفر فقط همکاران 

معماری هستند که در آتلیه مشغول به کار 
هستند و ۳ نفر از خبرگان سازه ای و تأسیساتی 

نیز ما را همراهی می کنند. 

محدوده )Scope( کاری آتلیهٔ معماری آفتاب 
بسیار گسترده است و شامل هر کاری است 

که مرتبط با مدارک مهندسی می شود؛ چه 
خود تولیدات مهندسی از قبیل نقشه ها، 

جداول، تصاویر و اعداد و ارقام؛ چه امور مرتبط 
با کلیهٔ ذی نفعان مرتبط با آن، مثل مشاوران، 

پیمانکاران، تمامی شرکت ها و واحدهای 
زیرمجموعهٔ هلدینگ باران و سازمان های نظارتی 

می افتد و حتی مراحل امکان سنجی را نیز انجام 
می دهیم و یا ایده های اولیهٔ مدیران را به تصویر 

می کشیم و یا به جهت روشن شدن ذهنیت 
مشاور نسبت به خواستهٔ کارفرما، خطوط اولیه را 

ترسیم می کنیم.

هنگامی که تمامی ملاحظات پیش بینی شد، 
نقشه ها را به کارگاه جهت اجرا ابلاغ می کنیم. 

از اینجا به بعد یا کارگاه به دفتر فنی مجهز 
شده که ادامهٔ راه را در حیطهٔ مهندسی با 

همکاری ما ادامه می دهد و یا دفتر فنی 
وجود ندارد و ما اسناد فنی مناقصه را آماده 

می کنیم و یا تعارضات احتمالی پیمانکاران را با 
دیسیپلین های مختلف در نقشه های اجرایی 

)شاپ( رفع می کنیم. در انتها نیز پیگیر تهیهٔ 
نقشه های ساخت )ازبیلت( خواهیم بود و آنها 

را بایگانی می کنیم و نسخه ای از آنها را برای 
بهره بردار ارسال می کنیم. 

خلاصه اینکه آتلیهٔ معماری شرکت آفتاب، از 
لحظهٔ تولد یک پروژه تا بلوغ و تبدیل شدن به 

فضای زیستن، در کنار پروژه و مجریان آن است.

تلیه انتخاب کردیم؟ چرا چابکی را برای آ

تقریبا همهٔ ذی نفعان گروه باران به نحوی با 
ما در ارتباط هستند و از ما به عنوان پایگاه 

دادهٔ مهندسی، به روزترین اطلاعات را دریافت 
می کنند. در آتلیهٔ معماری به طور روزانه درگیر 

پاسخ دهی به  ۵ یا ۶ درخواست این چنینی 
هستیم.

برای نمونه، یک روز کاری من )که از 8 تا ۱۰ ساعت 
و یا گاها به ضرورت تا ۱۴ ساعت هم به طول 

می انجامد( این گونه است: 

ابتدا طبق روال روتین روزانه، کارتابل را بررسی 
می کنم. روزانه بین ۵ الی ۱۵ نامه تهیه و ارسال 

می کنم. طی روز به همین تعداد نامه پاسخ 
می دهم. این مکاتبات هرکدام معمولا عقبه ای 

طولانی از پیگیری ها و بررسی ها را می طلبد. 8۰ 
درصد از کار من به عنوان مدیر این بخش، 

برقراری ارتباط درست و اولویت بندی شده بین 
کارهای محوله و همکاران است. برقراری ارتباط 

با سایر حوزه های آفتاب از قبیل امور قراردادها، 

مانند شهرداری، نظام مهندسی و آتش نشانی.

کار ما مراقبت از مدارک مرتبط با مهندسی 
است. با هدایت معاونت مهندسی از قبل از 
آغاز چرخهٔ حیات پروژه، پیگیر تهیهٔ مطالعات 

، امکان سنجی و تولید برنامهٔ فیزیکی پروژه  بازار
هستیم. با تولد پروژه، در فاز مهندسی، خدمات 

ما به اوج خود می رسد. 

قبل از شروع مهندسی، کمک کار سازمان در 
انتخاب مشاورین برجسته هستیم. گاهی 

شرایط را برای برگزاری مسابقه آماده می کنیم تا 
ابتدا کانسپت های متنوع مطابق با نیاز سازمان 
دریافت شود. مسابقه را با ملاحظاتش برگزار و 
ح را با معیارهای دقیق و فرایندهای  بهترین طر

علمی به مدیران ارشد معرفی می کنیم تا ایشان 
کانسپت منتخب را انتخاب نمایند. پس از 

انتخاب مشاور معماری، پیش نویس قرارداد 
او را تنظیم و گام به گام با او همراهیم تا ایده را 

مجسم و رؤیای خود را بر روی زمین محقق کند. 
به مرور و با اخذ تأییداتِ ذی نفع اصلی، کار را 

ادامه می دهیم.

این مرحله، زمان ورود سایر مشاورین است. تا 
الان همه چیز از دید یک معمار سر جای خودش 

قرار دارد، اما معمولا مشاورین نظرهای دیگری 
نیز دارند. شاید برخی از ایده ها با محدودیت های 
سازه ای همراه باشد یا الزامات تأسیساتی با ایدهٔ 

اولیهٔ معمار هم خوانی نداشته باشد. به نظر 
من مهم ترین نقش آتلیه در این بخش است 
و وظیفهٔ ایجاد یکپارچگی بین این مدارک فنی 

کار شاخصی است که آتلیه معماری آفتاب انجام 
می دهد.

بعد از بررسی دقیق نقشه ها و اطمینان از 
اعمال نظرات سازمان فروش و بهره برداری و 

همچنین در نظر گرفتن موارد مربوط به پروانه، 
ضوابط آتش نشانی و مقررات نظام مهندسی، 
، در نظر گرفتن استراتژی های  و از همه مهم تر

هلدینگ باران در زمینهٔ توسعه، وارد تولید 
جزییات اجرایی می شویم. این کار معمولا در 

محدودهٔ کاری معمار پروژه است؛ هرچند گاهی 
به علت ضرورت های کارگاهی یا عدم توانایی او، 
ما در آتلیه نقشه های لازم را تهیه می کنیم. این 

موضوع برخی مواقع در مراحل قبل نیز اتفاق 



ح وبرنامه و کارگاه ها یا هماهنگی و  واحد طر
، از این نوع اند. در طول  برگزاری جلسات مؤثر

روز کاری، دو یا سه جلسهٔ ۱۵ الی ۹۰ دقیقه ای در 
آتلیهٔ معماری یا شرکت آفتاب برگزار می کنیم و 

در آنها حضور دارم. 

یک موضوع مهم در کارهای روزانهٔ من، ایجاد 
تغییر در اولویت های روزانه ای است که از 

پیش برای خودم تهیه کرده ام و به دلیل بروز 
اولویت های مهم تر در همان روز پیش می آید.

 

ع می  ماجرای انتخاب چابکی از همین جا شرو
» شود: »تغییر

به واسطهٔ تحولاتی که در سازمان باران از سال 
گذشته آغاز شده است، شاهد تغییرات گستردهٔ 
ساختاری بودیم. در شش ماه نخست کاری ام، با 
ح وبرنامه، ۳ نفر مسئول مالی،  ۳ نفر مسئول طر

۳ کارشناس امور قراردادها،  2 نفر مسئول سازه، 
۵ مدیر پروژه برای 2 پروژهٔ مختلف و 2 مدیرعامل 

در شرکت آفتاب آشنا شدم و کار کردم. این 

تحولات سریع، به غیر از تحولات گسترده ای 
بود که در خود ساختار هلدینگ و شرکت های 

خ می داد. وابسته به آن ر

اینکه مخاطبان آتلیهٔ معماری در این یک سال 
به طور مداوم در حال تغییر بودند، شرایط را 

کمی سخت و یافتن سازوکاری متناسب با 
این شرایط را الزامی می کرد. بنابراین باید به 

دنبال طرز فکری می بودیم که با آغوش باز از 
تغییرات استقبال کند. به همین دلیل راهکاری 

را برگزیدیم که شرکت های معتبر بین المللی و 
برخی از شرکت های موفق داخلی که در حد و 

اندازهٔ برند باران هستند، آن را انتخاب کرده اند: 
»مدیریت چابک«.

 

)Agile Management( یت چابک مدیر

با توجه به اینکه متأسفانه سازوکارها در شرکت 
آفتاب هنوز سنتی است و فاقد یک سیستم 
اطلاعات مدیریت پروژه هستیم، در آتلیه به 
این فکر افتادیم که از ابزارهای عمومی رایج 

جهت پیاده سازی »مدیریت چابک« استفاده 
کنیم. اینکه این ابزارها چطور کار می کنند را در 

شماره های بعدی آوند بررسی می کنیم، اما برخی 
از این ابزارها را مرور می کنیم: 

در حال حاضر در حال استفاده از قابلیت های 
مختلف سرویس های گوگل هستیم )مانند 

Google Drive و Google Sheet و کانبان برد(. 

به زودی و با بلوغ چابکی سازمان، از ابزارهایی 
 Bitrix24 و Axosoft و Trello و Asana مثل

استفاده خواهیم کرد.

همهٔ این ابزارها با ترکیبی از متدولوژی Scrum و 
Kanban قابل استفاده خواهند بود. 

ابزارهای دیگری نیز مانند BIM و سیستم 
مدیریت یکپارچهٔ مدارک مهندسی، مدتی است 
که در آتلیهٔ معماری در حال راه اندازی و استقرار 
است و در صورت پیاده سازی بهینه، می توانند 

کمک قابل توجهی به چابکی سازمان بکنند.

در پایان می توان گفت در این مرحله از پیاده سازی طرز فکر و متدولوژی چابک، درگیر تمام شش عامل ایجاد شکستی که در بالا به آنها اشاره شد 
هستیم. هرکدام از این ۶ عامل تا حدی پیاده سازی این ایده را کمی کند کرده است. 

تلیه، برای  تلیه جاری کنیم. تا چابکیِ آ در نهایت من و همکارانم تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا بتوانیم ذهنیتی درست از فرهنگ چابک را در آ
آفتاب باشد و چابکیِ آفتاب برای باران!
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روایت پروژه باران ۳
گزارشی از پروژه باران ۳ در پایان سال ۱۳۹۹

گــــزارش
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مدیر پروژه باران ۳

ج باران ۳ بر پایه ایده های نوین معماری پایدار و ساختمان سبز  مفاهیم طراحی معماری هتل بر
ج های باران، پروژهٔ باران ۳ از امتیازات  شکل گرفت. علاوه بر تمامی امکانات و خدمات موجود در بر

خاص خود بهره مند است. گنجاندن حجم قابل توجه از فضای سبز در نما و مشاعات، استفادهٔ 
حداکثری از نور طبیعی در طراحی، کاهش قابل ملاحظهٔ مصرف سوخت های فسیلی، حفاظت از 

محیط زیست در ساخت و بهره برداری، آشتی با طبیعت از طریق ایدهٔ »هر خانه، یک حیاط« و تجهیزاتی 
چون منابع آب خاکستری؛ همگی نشان از احترام به محیط زیست دارد.

ج باران ۳ در حال تغییر و تحولات  پروژه در ماه های انتهایی رونمایی است و تقریبا تمام بخش های بر
ج زیبای خیابان کوهسنگی نمایان می شود. پیمانکاران در  سریع است و هر روز جلوه ای تازه در بر

تمام طبقات مشغول به کار هستند و همکاران پر تلاش شرکت آفتاب و سایر شرکت های زنجیرهٔ 
ارزش باران، روزهای شلوغی را پشت سر می گذارند.  با توجه به  اینکه سال ۱۳۹۹ آخرین سال عملیات 

عمرانی پروژه بود حجم تغییرات آن چنان گسترده بود که شاید در این مقال نگنجد. نصب چیلرها، 
نصب لاین بولینگ،  اتمام عملیات نما، اتمام مشاعات و لابی و بسیاری دیگر از رویدادها آخرین 

گام های گایانی پروژه در سال ۱۳۹۹ بودند.

چیلر ها و نمای شهر از پشت بام 
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در نیمه های سال ۱۳۹۹ نمای زیبای پروژه رونمایی شد

عملیات تکمیلی در مجموعه آبی و مشاعات پروژه



اصلاحات نهایی و تکمیلی واحدهای مسکونی و راهروهای طبقات
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روایـت پـروژه باران ۴
گزارشی از پروژه باران ۴ در پایان سال ۱۳۹۹

حمیــدرضـا کــریمـیگـــــزارش

مدیر پروژه باران ۴

که در بخش نمای سیمانی در طبقات در دست اقدام، پیشرفتی 
در حدود ۹۰ درصد داشته است و به موازات عملیات باقیماندهٔ نما 

که نمای شیشه ای می باشد آغاز شده است. بخش مهندسی آن 
رو به اتمام است، عملیات اجرایی در کارگاه آغاز شده و قراردادهای 

تأمین شیشه و پروفیل های پنجره منعقد شده است. در ماه 
پایانی سال، شاهد ورود متریال به کارگاه می باشیم.  

یکی از نکاتی که همواره مدنظر قرار داشته، رضایت مندی 
همسایگان و مجاورین سایت پروژه بوده است. در این خصوص 

ارتباط و تعامل مناسب و سازنده با همسایگان و حفظ رضایت 
ایشان به شکل های گوناگون در دستور کار قرار داشته است؛ 

ج از جمله  راه کارهایی همچون ایمن سازی فضاهای پیرامونی بر
. همچنین در راستای بهبود جلوهٔ  ساختمان ها و بناهای مجاور

بصری و زیباسازی پروژه، دیوار پیرامونی اصلاح و بازپیرایی شده و 
ورودی جدید کارگاه احداث گردیده است. 

فرصت مناسبی است که اشاره کنیم، برنامه ریزی ها و 
هدف گذاری های سال ۱۴۰۰ از مدت ها پیش صورت پذیرفته و در 
تلاش هستیم تا با تدارک تمهیدات و به انجام رساندن اقدامات 

لازم، پروژهٔ فاخر باران۴ در سال پیش رو رنگ و بوی تازه   تری به خود 
بگیرد. نکتهٔ جالب توجه در برنامهٔ سال آتی پروژه، فعالیت کلیهٔ 

رسته های کاری اعم از سازه، سفت کاری، فازهای ۱ و 2 تأسیسات و 
نازک کاری، آسانسور و اجرای نمای سیمانی و شیشه ای، در قالب 
زون های ۱ و 2 پروژه می باشد. ضمن اینکه امیدوار هستیم اجرای 

گودبرداری و سازهٔ نگهبان زون۳ به زودی آغاز گردد. 

ح ها  همان طور که اشاره شد با گسترش و پیشرفت پروژه که طر
و چشم انداز وسیعی را پیش روی آن می بینیم، مسیر پیش روی 

باران۴ در سال ۱۴۰۰ را باید پر پیچ و خم  و دشوارتر از گذشته 
دانست، اما به یقین با یاری خداوند متعال و همراهی همکاران 

عزیز مجموعهٔ بزرگ باران، قادر خواهیم بود سالی درخشان را در 
مسیر سازندگی پروژه شاهد باشیم.

۱۳۹۹ سالی سرشار از تغییرات و تحولات بنیادی در مسیر رشد و 
پیشرفت پروژهٔ باران۴ بود. با وجود مسائل و موضوعات کوچک و 

بزرگ پیش آمده، برنامه ریزی ها و اقدامات صورت گرفته به نحوی 
هدایت شد که پروژه روز به روز پویاتر و سرزنده تر از گذشته به راه 

خود ادامه دهد. گواه این مدعا را می توان شیب صعودی نمودار 
تعداد نفرات شاغل در پروژه دانست که در طول سال به روند 

افزایشی خود ادامه داد، به نحوی که این روزها شاهد رشد قریب 
، در مقایسه با ماه های ابتدایی  به دو برابری تعداد پرسنل حاضر

سال هستیم. 

سرآغاز سال ۱۳۹۹ مصادف شد با بهره برداری از واحدهای شوروم 
پروژه. هم زمان در زون2 پروژه، گودبرداری و فونداسیون تکمیل 

گردید و اجرای سازهٔ طبقات آغاز شد. سازه ای که هم اکنون به 
خ می نمایاند.  ترازهای ارتفاعی مثبت رسیده و بر قامت شهر ر

تابستان ۱۳۹۹ با ورود پیمانکار تأسیسات زیرساخت برقی و 
مکانیکی، برگ جدیدی در پروژه ورق خورد. هم اکنون عمدهٔ 

عملیات فاز یک تأسیسات برقی و مکانیکی در پارکینگ های 
زون۱ خاتمه یافته و اجرای کار در واحدهای مسکونی در جریان 

است. با تدابیر و تصمیماتی که در خصوص تأمین متریال و لوازم 
تأسیساتی اتخاذ شده است، امید داریم این عملیات در آیندهٔ 

نزدیک تکمیل گردد. 

آغاز عملیات تأسیساتی بهانه ای شد تا انبار جدید کارگاه در طبقه 
۳- با تجهیزات و تمهیدات حفاظتی، نظیر سیستم های اطفاء و 

اعلان حریق، پوشش دوربین های مداربسته و... احداث شود و به 
بهره برداری برسد. 

در همین حال، شناسایی پیمانکار سفت کاری تکمیلی، فاز ۱ 
ج  نازک کاری واحدهای مسکونی و همچنین نازک کاری مشاعات بر
زون۱ در دست اقدام بوده و مذاکرات جهت جمع بندی موضوع در 

جریان است.

امسال یکی از بارزترین فعالیت های پروژه، اجرای نمای زون۱ بود 



در نمای یک پروژه باران ۴ شاهد عملیات تکمیلی ابینه و نما هستیم.



75
آونــــــد  |  نشـریـه سـازمـانـی گـروه بـاران

شماره ۱۰ | نوروز ۱۴۰۰

زون دو پروژه رفته رفته قد می کشد.



نماهایی از پروژه فاخر باران ۴
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روایت
ایمنی

یــادداشـــــت

نــغمـــــــــه تـــرابـــــی زاده

HSE مشاور

از ابتدای تابستان ۱۳۹۹ با تغییر و تحولاتی که در واحد ایمنی 
پروژهٔ باران ۴ با ورود مشاور و مسئول ایمنی حرفه ای به وجود 
آمد، شاهد دور تازه ای از ایمنی در شرکت آفتاب هستیم. این 
فعالیت ها هرچند در راستای فعالیت های گذشتهٔ این واحد 

بود، ولی چون با هدف استقرار هرچه بیشترِ ایمنی در تاروپود 
همهٔ فعالیت های کارگاهی بود، تعریف تازه ای از ایمنی را در 

پروژه های آفتاب به وجود آورد.

برای نیل به این هدف والا، کارشناسان این واحد که شامل 
مشاور ایمنی )خانم مهندس ترابی زاده( و مسئول ایمنی ناظر 
)آقای مهندس حیدری( می باشند، همواره با تلاش و جدیت، 

پای اصول و قوانین ایمنی ایستاده و در این مسیرِ سخت و پر 
فراز و نشیب، لحظه ای درنگ نکرده اند.

از ابتدای فعالیت این واحد در فصل جدید فعالیت ها، بعد 
از شناسایی نقاط پُر مخاطره و ارزیابی ریسک، بر اساس 

که هر سه ماه یک بار  اولویت های موجود در این ارزیابی ها )
مورد تحلیل مجدد قرار می گیرد( و شدت و سطح ریسک هر 

مورد، اقدامات اصلاحی و پیش گیرانه در جهت بهبود شرایط 
موجود طراحی و اجرا شده است. 

مختصری از اقدامات انجام گرفته در طی این مدت و ادامهٔ این مسیر در سال 
۱۴۰۰ را به اختصار عرض می کنیم:

۱- تشکیل جلسات ایمنی کارگاهی هفتگی با کلیهٔ پیمانکاران حاضر در پروژه، 

جهت رفع مغایرت های باقی مانده و الزامات مربوطه

2- برگزاری جلسات آموزشی و مانورهای اطفاء حریق به منظور بالا بردن 

توانمندی عملیاتی پرسنل در کارگاه

۳- اقدام بر اصلاح داربست های موجود برای ایمن سازی بیشتر آنها

، با نظارت  ۴- اقدام بر اصلاح مغایرت ها و مشکلات موجود در تاور و آسانسور

کامل و تغییر پیمانکار تعمیر و نگهداری

۵- اخذ گواهی های سلامت و ایمنی مربوط به تاورها و آسانسورهای موجود

۶- اصلاح HSE PLAN های پیمانکاران جهت انجام کار ایمن در حین اجرا

۷- اخذ تأیید صلاحیت برای کلیهٔ مسئولین ایمنیِ پیمانکاران حاضر در پروژه

8- اقدام برای اخذ تأیید صلاحیت ایمنی پیمانکاران برای کلیهٔ پیمانکاران حاضر

( برای کلیهٔ پیمانکاران حاضر ۹- اخذ گواهی سلامت و معاینات ادواری )طب کار

۱۰- کنترل و نظارت کامل بر الزامات مربوط به ایمنی در کلیهٔ قراردادهای موجود

۱۱- کنترل و نظارت کامل بر بیمه نامه های پیمانکاران و ماشین آلات، از نگاه 

ایمنی و اعلام مغایرت های حائز اهمیت

۱2- برگزاری جلسات تخصصی ارزیابی ریسک با کلیهٔ مسئولین ایمنی حاضر در پروژه

۱۳- اخذ استعلامات مربوط به ایمنی با کمترین قیمت

۱۴- انجام بازدیدهای میدانی هفتگی به همراه کلیهٔ پرسنل ایمنی حاضر در 

پروژه، به منظور نظارت دقیق بر روند ایمنی در حین اجرای کارگاه و اخطار به 

پیمانکاران جهت اصلاح موارد احتمالی

۱۵- اقدام بر اخذ کارت بهداشت برای کلیهٔ نیروهای خدماتی

۱۶- نظارت کامل بر رعایت نکات بهداشتی در کارگاه، با توجه به شیوع ویروس 

کرونا، به منظور حفظ سلامت همکاران و جلوگیری از اپیدمی بیماری در 

کارگاه و تعطیلی آن.

لازم به ذکر است که با این رویکرد در واحد ایمنی، در حال حاضر موفق شده ایم 
نقاط پُر ریسک را در پروژه شناسایی کنیم و با ایمن سازیِ نسبی آن، پروژه را به 
اولین نقطهٔ امن سوق دهیم. در این مسیر نمی توان از مساعدت های مدیران 

ارشد در شرکت آفتاب و پروژهٔ باران ۴ نام نبرد، چرا که اگر همراهی آنان نبود 
قطعا در این نقطه از امنیت نسبی نبودیم.

از آنجا که ماندن در این اولین نقطه، هدف ما نیست، برای تضمین بیشترِ 
ایمنی در پروژه، در سال ۱۴۰۰ تلاش و پیگیری بیشتری به شکل مویرگی در کلیهٔ 

مراحل اجرایی خواهیم داشت. سعی می کنیم که پروژهٔ باران ۴ را به نمادی  از 
امنیت، سلامت و آرامش در سطح شهر مشهد تبدیل کنیم.

با آرزوی سالی خوش و ایمن در ۱۴۰۰.



دوستــــانِ 
هم قایـقی

هیچ قایقی به جلو نمی رود، اگر 
قایق رانان در جهت های متفاوت پارو 

بزنند.

، پیدا کردن دوستان  یکی از بهترین اتفاقات در محیط کار
جدیدی است که شاید اگر با هم یک جا کار نمی کردید، 

هیچ وقت آن ها را نمی شناختید. با این همکاران 
می خندید و درد و دل می کنید؛ و برای کار تیمی اولین 
انتخابتان هستند. با آن ها کارکردن دلنشین تر است.

در گروه باران این دوستی ها رنگ و بوی دیگری دارد. 
هلدینگ باران از شرکت های مختلفی تشکیل شده 
که هرکدام کار خودشان را دارند، ولی ساختار زنجیرهٔ 

ارزش های تولید شده در هلدینگ به گونه ای است که 
ساختارهای سازمانی شرکت های مختلف، ارتباطات 

فراوانی با هم دارند. در واقع با شکلی از مناسبات 
سازمانی سر و کار داریم که همهٔ شرکت ها را به هم وصل 

می کند. 

این وصل شدن ها باعث می شود دوستان و هم راهان 
متنوعی در گروه باران داشته باشیم: دوستانی داریم 
که فکر و ذکرشان ساخت است. دوستانی داریم که 

متخصص مارکتینگ و فروش اند. دوستان متخصص در 
خدمات بهره برداری داریم و دوستانی داریم که ذهن شان 

پُر از ایده های ناب برای دکوراسیون و زیباسازی فضای 
زند گی است؛ و در کنار این ۴ گروه، دوستانی نیز داریم 

که خوراک روز و شب شان، استراتژی و سندهای تحلیل 
سازمانی و بیانیه های مأموریت است.

در باران، هر روز با دوستانی با دغدغه های متنوع 
معاشرت داریم و با هم پارو می زنیم.

در تیم های کاری افراد مانند قایق رانانی هستند که سوار 
بر یک قایق به سوی هدف حرکت می کنند.

برای موفقیت لازم است تلاش  تمام اعضا همسو با 
اهداف سازمان باشد. همسو بودن البته به این معنا 

نیست که همه مانند هم فکر کنیم. اتفاقا یکی از 
اتفاقاتی که کار کردن در گروه باران را جذاب می کند، فضا 

برای فکرهای متفاوت و ایده های نو است. فضایی که 
نمی شود گفت بهینه ترین حالت ممکن است و مطمئنا 
ایرادات مختلفی دارد، ولی با سازمانی مواجه هستیم که 

ایده های تازه را نمی خشکاند و تا حد ممکن به آنها اجازهٔ 
پر و بال گرفتن می دهد.

از این همکاران 
دوست داشتنی که در سال 

۱۳۹۹ همدل و همراه گروه 
باران بودند و قایق های باران 
را هدایت می کردند، قدردانی 

می کنیم.



گ
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سعه منابع 
 واحد برنامه ریزی و تو

ت برند
 واحد روابط عمومی و ارتباطا

گ باران
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گ باران
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ســـــتاره
گ باران

ب هایی از خانواده بزر
قا



باران هوم گ باران
ب هایی از خانواده بزر

قا



ب
آفتـا

گ باران
ب هایی از خانواده بزر

قا



پــروژه بـاران ۴   |    پـروژه بـاران ۳

گ باران
ب هایی از خانواده بزر

قا



باران گپ!
خانـــــــواده بـــاران

گفتگوهای کوتاه با همکاران گروه باران

آخرین کتاب

بازی
 کامپیوتری

آخرین فیلم

تحولات 
هلدینگ

گجت دم دستی

استقلال یا 
پرسپولیس؟

     یه رمان بود اما اسمش یادم نیست!
TENET     

     اپلیکیشن های بانکی
     اصلا

     با افتخار پرسپولیسی!
     مثبت. به عبارتی نظام مند می شویم. 
 از نگاه تخصصی خودم، بحث بودجه بندی 

خیلی مهم است. همچنین  توجه به 
سرمایه های انسانی و فکری سازمان.

 SOUL               اثر مرکب     
Trading View     

     بله و قدیم ترها /  کاماندو - روم - 
مکث پین و جی تی ای

     هیچ کدوم!               مثبت

     اثر مرکب
     سریال قورباغه

     گوشی
     خیر

     استقلال
     نابسامان

مدیر مالی شرکت سایه

مدیر مالی شرکت ستاره

مدیرمالی شرکت آسمان

امرالله علوی

آرش غلامیان

دانیال پور اسدی

پولدارهای 
سازمان!

در روزهای پایانی سال ۱۳۹۹ برای شناخت بیشتر   و کنجکاوی در 
سلایق و روحیات شخصی شان، به سراغ برخی از همکاران مان 

در واحدهای مختلف هلدینگ رفته و از آن ها چند سوال واحد را 
پرسیدیم. عنوان آخرین کتابی که خواندید، عنوان آخرین فیلم و 

سریال، اسم گجت دم دستی، این که آیا اهل بازی کامپیوتری هستند یا 
، سلیقه فوتبالی و نظرشان پیرامون تحولات هلدینگ.  خیر



     درمان شوپنهاور
     جان ویک - قسمت سوم

     واتساپ و اینستاگرام
     بله/ فکری - جنگی - هیجانی

     پرسپولیس
     به نظرم مثبت بوده.

     ۱۳ کاری که زنان دارای ذهن قوی انجام 
نمی دهند

     انتقاد
     موبایلم، همه چیزم است!
     فقط با گوشی بازی می کنم.

     داور بازی!
     همه برای آیندۀ روشن تلاش می کنیم.

     مدیریت پروژه
     خیلی وقته ندیدم.

     هدست
     نه

     قبلا پرسپولیسی بودم. الان هیچکدوم!
     مثبت

     جلد دوم سفرنامۀ منصور ضابطیان
     فیلمی در ژانر دفاع مقدس 

) که اسمش الان یادم نمی آید!(
     موبایل

     خیلی/ فوتبال - پی اس ۴
     من فکر می کنم انسان ها دو دسته اند:

 یا پرسپولیسی هستند یا دوست دارند پرسپولیسی 
باشند!

     مثبت

     سی شارپ!
     سریال ملکهٔ گدایان

     واتس اپ و تلگرام و همراه بانک ها
     نه زیاد/ ایکس باکس - اسنایپر

     هیچ کدوم
     مثبت

سرپرست دفتر فنی پروژه باران ۳ مدیرمالی شرکت آرمان

مسئول آتلیه معماری شرکت آفتاب

مدیر مالی شرکت باران هوم

مسئول پشتیبانی و بازرگانی شرکت آفتاب

احمد ناظری راد افسانه رضایی

محمدرضا گلچیان

مهدی محمودی

علی وجدان پرست

بسازهای 
سازمان!
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     در شش ماه اخیر هیچی نخوندم.
     یادم نمیاد. اهلش نیستم.

     واتس اپ
     خیر

     پرسپولیسی ام خراب!
     مثبت

     پرنده ها می روند در پرو می میرند
ANOTHER ROUND     

     موبایل
     بله! /فیفا - پی اس ۴

     استقلالو ترجیح میدم.
     هلدینگ به جایی رسیده که در شهر در حوزهٔ 

سرمایه گذاری، برندینگ و ساختمان پیشرو شده 
و سیاست های کاری شهر  رو تحت تأثیر قرار میده. 

خیلی اتفاق خوبیه. هلدینگ آن قدر استوار و قوی 
شده که این پیچیدگی های اقتصادی که امسال  
باهاش درگیر بودیم، نتونست اثر منفی بگذاره و 

این نشانهٔ بسیار درخشانیه. خوشحالم که نقش 
کوچکی در این تحولات داشتم.

مدیر پروژه باران ۴

مدیر پروژه باران ۳

حمیدرضا کریمی

مهران متبسم

پروژه چرخون های 
سازمان!

     یادم نمیاد!
     سریال آقازاده

     واتس اپ و تلگرام
     نه خیلی؛

کنسول پی اس و بازی های دم دستی موبایلی
     پرسپولیسی

     مثبت

     نابغهٔ علم و عرفان
     نگاه نمی کنم

     موبایل!
     خیر

     پرسپولیسی
     مثبت

     قله ها و دره ها
     اکالیپتو

     موبایل! و اسمارت واچ
     خیر

     هیچ کدوم!
     تا تحول چی باشه! خیلی در جریانش نیستیم.

مسئول امور قراردادها و پیمان رسیدگی پروژه 
باران ۴ 

سرپرست سازه و ابنیه پروژه باران ۴

سرپرست دفتر فنی پروژه باران ۴

احمد شادلو

نصیر اختراعی طوسی

منا امین زاده
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     ملت عشق )برای بار پنجم(
SOUL     

     خودنویس
ASMR SLICING / نه خیلی/با گوشی بیشتر     

     فوتبالی نیستم؛ با اینکه ۵ ساله حرفه ای 
فوتسال بازی می کنم!

     چون ارتباط زیادی با هلدینگ نداریم، خیلی 
متوجه نمی شویم.

     سلام بر ابراهیم
     سریال قورباغه

     بیسیم!
     خیلی کم/ حضور ذهن ندارم.

     تیم ملی!
     مثبت

     تاریخ ویل دورانت جلد آخر
     مردان سیاه پوش۳

     موبایل
     به هیچ وجه
     پرسپولیسی

     تغییر و تحول همیشه خوبه و راه جدیدی 
رو باز می کنه.  ممکنه اولش موانعی وجود داشته 

باشه، اما به هرحال تأثیر خودشو می گذاره.

     فرشته هایی که از آسمان سقوط کردند
     سه تیغ اره ای )جنگی آمریکایی(

     هندزفری برای گوش کردن به نصرت
     نه. اصلا.

     پدیده شهر خودروی خراسان
     مثبت

     کلیله و دمنه
     سریال دادستان

     موبایل
     الان نه / کلش

     پرسپولیس! این چه سؤالیه؟!
     مثبت/ انتقادی ندارم.

ج باران ۱ سرپرست حفاظت باران ۳مدیر بر

ج باران ۳ مدیر بر

مدیر حفاظت و امنیت گروه باران

سرپرست حفاظت باران ۴

ابراهیم صبوریسارا مهماندوست

امیر فردین

محسن قربانیان

رضا آبو

هتلی های 
سازمان!

محافظ های 
سازمان!



مدیرعامل شرکت ستارهمشاور امور بیمه شرکت سایه

بفروش های سازمان!سایه های سازمان!

     فن آوری و صنعت بیمه
     زیاد فرصت فیلم دیدن ندارم.

     زیاد فرصت بازی )خصوصا از نوع کامپیوتری( ندارم.            
      استقلالی؛ از نوع فجیع               مثبت

، سریع و کند«      کتاب های »فراتر از عملکرد« و »تفکر
    سریال The Queen's Gambit          موبایل           اصلا
     سال هاست هیچکدام، ولی به هر دو علاقه مندم. برای هر 

کدام اتفاق خوبی بیفتد، خوشحال می شوم.
    به تفصیل در مصاحبه بیان کردم.

     بهترین کتاب »سینوهه«
Game of Thrones، Head in Clouds     

    تلگرام و اینستاگرام
     اهل بازی کامپیوتری هستم. زیادم هستم! / 

کال آف دیوتی
     البته و صدالبته پرسپولیس!

     نظر منفی ندارم.

     گنجینهٔ فروش      سریال قورباغه           موبایل   
    نه               حتما پرسپولیس. مگه استقلال تیمه؟! باید 

بپرسین پرسپولیس یا سپاهان!
    خیلی زیاد مثبت - وقتشو بیشتر کنین!

     کتاب درسی! »مکانیک خاک«
      ۳۰۰              آپ               بله

پی اس ۴ - ایکس باکس- کال آف دیوتی
     فوتبالی نیستم               مثبت

     هفت عادت مردان مؤثر       ۱۹۱۷
     اینستاگرام - واتس اپ

    بودم/ پی سی - فیفا             استقلال         مثبت
از هم گسیختگی تصمیمات و عدم یکپارچگی و عدم وحدت رویه 

دیده میشه که باید برطرف بشه.

     خون حرف نمی زند               سریال نارکوس
    اسپری الکل و خودکار               خیر

     فوتبالی نیستم               مثبت

    دال دوست داشتن
    SOUL              واتس اپ و اینستاگرام

    اصلا               پرسپولیس              مثبت

مدیر بازرگانی شرکت سایه

نماینده ارشد فروش شرکت ستاره

سرپرست HSEشرکت سایه
نماینده ارشد فروش شرکت ستاره

سرپرست واحد ارتباط با مشتریان شرکت ستارهعضو هیئت مدیره شرکت سایه

حامد مقدسیمحمد وفایی

امیر نجات

امیر بصیر

علی ظهوریان
حمید روشن ضمیر

نیلوفر مرتضویحمیدرضا رضازاده



91
آونــــــد  |  نشـریـه سـازمـانـی گـروه بـاران

شماره ۱۰ | نوروز ۱۴۰۰

« اثر دیوید فاستر والاس      »این هم مثالی دیگر
     شنای پروانه

    گوشی موبایل - شبانه روز
/ هیچ وقت اهل بازی کامپیوتری نبوده ام.      خیر

     استقلال چیه؟ میدانی در مشهد منظورتون هست؟ 
     همچنان جدی و سریع، امیدبخش، با افقی کم و بیش مبهم. 

ناچاریم به سازمانی یادگیرنده تبدیل شویم تا همچون گذشته 
بتوانیم حتی قبل از ایجاد یک نیاز برای مشتری، راه حلی برای آن خلق 

کرده باشیم.

     مصائب من در حباب استارتاپ
Mank | David Fincher     

     گوشی موبایل - دفتر و خودکارهای رنگارنگ!
FIFA و PUBG /بعضی وقت ها، با پسرهایم     

     استقلال
     حضورم در کنار تیم روابط عمومی باران در سال 

جاری، هم راه با تحولات سازمان بود و خوشحالم که در 
پروژه های رسانه ای، هم راه این جریان جذاب بودم.

     روزی که زندگی کردن آموختم!
Shameless فیلم ناگهان درخت / سریال     

    موبایل
     بله/ PES / حریف هم می طلبم

     تیم حکومتی هم شد تیم؟!
     مثل هرگونه تغییری، وجه های مثبت و منفی توأمان داره. اما 
طبعا نظم و ساختار نظام مند، حتی در مقیاس حداقلی اش، بهتر از 

بی نظمی و بی ساختاری است.

     ملت عشق               فیلم آنا               ایرپاد
     خیر               هیچکدام

     منفی

     ندای کوهستان
     اطلس ابرها

     اینستاگرام
     بله/ پی اس
     پرسپولیس

     مثبت

سردبیر مجله آوند و مشاور حوزهٔ رسانهمدیر تبلیغات شرکت ستاره

مدیر روابط عمومی و ارتباطات برند هلدینگ

کارشناس روابط عمومی

کارشناس شبکه های اجتماعی

محسن برجیرضا نوریانی

آرین انزان پور

ترانه اصلانی

شهرزاد رحیم اقلی

ر وابط عمومی چی ها و 
تبلیغاتچی ها!



مسئول دفتر مدیران هلدینگمدیر سرمایه های انسانی هلدینگ

آجودان های سازمان!بالانشین های سازمان!

Why Nations Fail      
    یک فیلم آرژانتینی به نام »قصه های وحشی«

     موبایل
    خیر

     تیم ملی
    بهتره خوش بین باشیم.

     اندیشه های کوانتومی مولانا
    سریال دارک / فیلم تنت

     موبایل          اصلا و ابدا
     هیچ کدام. کلا فوتبالدوست نیستم.

    همه چیز منوط به نتیجه گیری می باشد.
مجموعا از کلیات رضایت دارم.

     »شیوه نهنگ« نوشته کنت بلانچارد
Perfume آخرین و برای دفعه سوم، فیلم    

Simple Scanner     
    اهل بازی کامپیوتری به هیچ عنوان نیستم.

     نه استقلال، نه پرسپولیس.
    تحولات هلدینگ به دلیل اینکه در ابتدای 

راه هست از منظر بیرونی هنوز دید خوبی به 
سایرین نداده. مانند کودکی که در آستانهٔ 

راه افتادن بارها به زمین می خورد.  اما ادامهٔ این 
تحولات قطعا سازمانی خواهد ساخت در شأن 

باران.

     تکه هایی از یک کل منسجم
SOUL    

     موبایل        خیر
     هیچ کدام

    با توجه به شرایط  کنونی تحولات هلدینگ در مقایسه با 
رقیبان به نظرم مثبت ارزیابی می شود.

     سووشون / سیمین دانشور
    فیلم نگاه نمی کنم.

     تلفن؛ صبح تا شب!
    اصلا

     خیلی اهل فوتبال نیستم، اما پرسپولیس!
    مثبت

مسئول دفتر مدیران هلدینگمدیر امور مجامع و شرکت های هلدینگ

مسئول دفتر مدیرعامل شرکت ستاره

آیدا حاجیانمجتبی هاشمیان

فاطمه عارف خانیسعید پاشایی

مینا چشمی

مدیر امور برنامه ریزی و معماری سازمان

      جامعه شناسی نخبه کشی
    علاقه مند نیستم!

GoodReads اپلیکیشن     
    خیر

     پرسپولیس
----    

حمیدرضا اکبرپناه
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    ملت عشق
    قورباغه

، به واسطه محیط کار      کامپیوتر
    اصلا

     استقلالی
    این تحولاتی که ازش صحبت می کنیم، ذاتا 

خیلی خوبه.

     چه کسی پنیر مرا دزدید؟
Room    

     غیر از تلفن همراه؟!
    با گوشی!/ کندی مانیا

     پرسپولیس
    مثبت

مسئول دفتر مدیرعامل شرکت سایه

مسئول دفتر مدیرعامل شرکت آفتاب

مریم محسنی

کتایون گنج
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     کتاب»جموعه مقالات هاروارد«
     Soul               موبایل

     NFS با کامپیوتر پنتیوم سه!
     اس اس ته!

     در بستر تئوری، الزام آور و امیدوارکننده 
است، اما در عمل هنوز انسجام نداشته و در واقع 

ساختارمند نیست. مثلا جلسات تعالی مدیران 
دیگر برگزار نمی شود. امیدوارم با استقرار کامل این 

ساختار سیستماتیک، این اتفاق بیش از پیش 
اتفاق بیفتد.

     دنیای سوفی
The Little Things     

     موبایل - ایرپاد
     نه

     پرسپووولیییییس
     مثبت

     هنر همچون درمان
Tenet     

     موبایل               خیر
     هیچ کدوم

     مثبت

مدیرعامل شرکت باران هوم

مسؤول فروش خدمات طراحی داخلی باران هوم

سرپرست دکوراسیون داخلی باران هوم

امیرحسین تیموری

فرانه شکوهمند

علی مالکی

خونه سازهای سازمان!



روایت
 پیمان های

آفتاب

گپ وگفتی با مهندس احمد شادلو

گفــتگـــو

مسؤول امور قراردادها و پیمان رسیدگی پروژهٔ باران۴

جناب شادلو. لطفا خودتان را معرفی کنید و بفرمایید از چه تاریخی وارد گروه 
باران شدید و در این مدت در چه مسؤولیت هایی مشغول به کار بودید؟

سلام. احمد شادلو هستم. متولد بهمن ماه ۱۳۶2. لیسانس عمران و 
فوق لیسانس مدیریت پروژه و ساخت دارم. 

شروع آشنایی من با گروه باران به سال ۱۳۹2 برمی گردد که در قالب نمایندهٔ 
سرمایه گذار در پروژهٔ باران۳ مشغول به فعالیت شدم و بعد از آن ارتباط من با 
این مجموعه شکل گرفت. در سال ۱۳۹۴ و پس از تغییر مالکیت پروژهٔ باران۳ 

از حقیقی به حقوقی، جذب گروه وزین باران شدم و در شرکت تازه تأسیس 
آفتاب مشغول به کار شدم.

آن روزها با توجه به تغییر و تحولات گسترده ای که در باران به وجود آمده 
ح و انحلال معاونت مهندسی گروه(،  بود )من جمله جذب شرکت مدیر طر

مسئولیت شرکت نوپای آفتاب بسیار سنگین بود. در واقع تنها شرکت 
اجرایی گروه بود و مسئول تشکیل ساختار جدید و تعامل با شرکت مدیر 

، بر عهده »آفتاب« بود. دقیقا  ح و سازمان فروش و سازمان بهره بردار طر
همین اقداماتی که امروز توسط دوستان ما در دفتر مرکزی هلدینگ به انجام 

می رسد، در آن زمان توسط شرکت آفتاب انجام می شد.

در ادامه با توجه به سیاست های سازمان و گسترده و تخصصی شدن 
 ، فعالیت ها و بزرگ تر شدن شرکت آفتاب و جذب نیروهای متخصص بیشتر

بنده در سال ۱۳۹۷ به حوزهٔ امور قراردادها و پیمان رسیدگی ستاد آفتاب 
منتقل شدم. از سال ۱۳۹۹ با اعمال استراتژی پروژه محوری در شرکت، به 

عنوان مسئول امور قراردادها و پیمان رسیدگی پروژهٔ باران۴ در خدمت گروه 
باران هستم.

ح  در بخش قراردادها و پیمان رسیدگی در پروژه باران ۴ و شرکت آفتاب چه شر
خدماتی را بر عهده دارید؟

وظیفهٔ من در پروژهٔ باران۴ شامل چند بخش می شود:

بخش اول / در این مرحله برای انجام یک پکیج فعالیت، نیاز به جذب 
پیمانکار داریم. برای این امر عملیات شناسایی و فیلترینگ پیمانکاران بالقوه 

انجام می شود و پس از تأیید لیست پیمانکاران در قالب برگزاری استعلام یا 
مناقصه، عملیات جذب پیمانکار و انعقاد قرارداد با وی  صورت می پذیرد.

، مسئولیت  بخش دوم / در مرحلهٔ بعد و پس از مشغول به کار شدن پیمانکار
رسیدگی به قیمت جدیدها، صدور الحاقیه های قراردادی، صورت مجالس 

احجام کار و در نهایت رسیدگی به صورت وضعیت های ایشان توسط من و 
همکارانم در پروژهٔ باران۴ انجام می شود.

، تأیید صورت مجالس تحویل  بخش سوم / در زمان اتمام کار پیمانکار
، جمع آوری و کنترل لوایح تأخیرات،  موقت و قطعی، آزادسازی حسن انجام کار

نقشه های ازبیلت، بالانس متریال و رسیدگی به صورت وضعیت قطعی 
پیمانکار و انجام مقدمات تسویه حساب با وی توسط این واحد به انجام 

می رسد.
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با چه قسمت ها و شرکت هایی در داخل 
شرکت آفتاب و گروه باران بیشتر در ارتباط کاری 

هستید و این ارتباط شامل چه مواردی است؟

در سال های گذشته به جهت مسئولیت 
شرکت آفتاب در حوزهٔ طراحی و اجرای پروژه ها، 

جلسات متعددی با شرکت های ستاره و 
سایه در جهت اخذ نظرات و بازخوردهای آنها 

از بهره برداری و فروش پروژه ها و اعمال این 
نظرات در روند طراحی انجام می شد. در حال 
حاضر این امر توسط همکارانم در معاونت 

مهندسی شرکت آفتاب انجام می شود، ولی از 
بعد از انتقالم به پروژهٔ باران۴، در زمان انعقاد 
قرارداد با پیمانکاران در صورت لزوم به جهت 
اخذ تأییدیه ها و ارایهٔ توضیحات، در جلسات 

هلدینگ و شرکت آفتاب حضور پیدا می کنم. در 
صورتی که پیمانکاران تمایل به خرید واحد در 

قبال فروش متریال و یا انجام خدمات داشته 
باشند، هماهنگی بین دفتر فروش و هلدینگ 

با پیمانکار را به انجام می رسانم.

یک روز کاری شما به چه صورت است؟

خ  در یک روز کاری اتفاقات متفاوت و مختلفی ر
می دهد که حل و فصل برخی از آنها به صورت 
فردی و برخی به صورت گروهی انجام می شود. 

این موضوع باعث تنوع و جذابیت کار ما 
می شود. از برگزاری جلسات با پیمانکاران 

و عوامل اجرا تا رسیدگی به قیمت جدیدها 
و وضعیت ها، برگزاری جلسات کمیسیون 

معاملات و بازگشایی پاکات استعلام و مناقصه، 
پروسهٔ تهیهٔ اسناد استعلام و قراردادها.

از زندگی شخصی تان برای همکاران باران تعریف 
کنید. ازدواج کرده اید؟ فرزند دارید؟

من در یکی از بهترین سال های زندگی ام )سال 
۱۳8۹( ازدواج کردم و حاصل این ازدواج مبارک، 

یک دختر زیبای ۶ ساله و یک پسر شیطون 
تقریبا 2 ساله است.

از خاطرات و ماجراهای جالبی که در گروه باران و 
شرکت آفتاب برایتان پیش آمده تعریف کنید.

با توجه به سابقهٔ فعالیت من در گروه باران، 
تعداد خاطرات تلخ و شیرینی که برایم پیش 

آمده فراوان است، ولی من عادت دارم که 
تلخی ها را فراموش می کنم و سعی می کنم که 

فقط قسمت های جذاب و شیرینش را به خاطر 
بسپارم. 

شیرین ترین خاطره ای که الان به یاد دارم، 
همکاری در طراحی سازه، عقد قرارداد با پیمانکار 

و نظارت بر اجرای سازهٔ فلزی موقت طبقات ۱8 
ج باران۳ به مساحت تقریبی ۶۰۰۰ متر  تا 22 بر
مربع بود که در دی ماه سال ۱۳۹۶ در کمتر از 
یک هفته اجرا شد و برای خودش یک رکورد 
محسوب می شد. وقتی این کار به سرانجام 

رسید، شیرینی این کار خستگی کارهای بسیار 
سخت و 2۴ ساعته را از تن تمام عوامل ستادی 

ج کرد و برای من هم یک خاطرهٔ  و کارگاهی خار
ماندگار شد.

با کرونا این روزها چه می کنید؟ کرونا در سال 
۱۳۹۹ تغییری در مدل کاری شما ایجاد کرده؟

کرونا در ابتدا خیلی سخت و ترسناک بود، 
به خصوص برای ما که با افراد مختلفی در 

طول روز سر و کار داریم و نمی توانیم کارمان 
را تعطیل کنیم. ولی کم کم عادت کردیم که با 
ماسک و الکل کارمان را ادامه دهیم. به نظرم 

به دلیل ماندگاری درازمدت این ویروس، کرونا 
و رعایت پروتکل های آن جزئی از فرهنگ روزمرهٔ 

زندگی مان شده که فعلا باید تحملش کنیم.

چه انتظاری از مدیران گروه باران و شرکت آفتاب 
دارید؟ 

به نظرم مهم ترین نکته ای که برای همهٔ پرسنل 
اهمیت دارد این است که زحمات و تلاش ها 

و دلسوزی هایمان دیده شود و مورد توجه 
و اهمیت مدیران قرار بگیرد. توجه به منابع 

انسانی که در حقیقت مهم ترین و گران ترین 
سرمایهٔ هر شرکتی است و باور به اینکه 

انسان ها روح دارند و ربات نیستند، خیلی مهم 

است و به نظرم باید سرلوحهٔ عملکردی مدیران 
باشد. خوشبختانه این روزها پس از یک دوره ای 

که این موضوع با کاستی روبرو بود و نقصانش 
به شدت در لایه های پایین تر سازمانی حس 

می شد، مجددا اهمیت منابع انسانی در سازمان 
مدنظر قرار گرفته است.

نظرتان در مورد مجله آوند چیست؟ چه 
پیشنهادهایی برای بهتر شدن مجله دارید؟ 

چه بخش هایی از مجله برایتان جذاب تر و 
خواندنی تر است؟

از زمانی که چاپ مجلهٔ »خانه نو« متوقف شد، 
جای خالی اش احساس می شد. حالا مجلهٔ 

»آوند« با رویکردی کامل تر آغاز به کار کرده 
است. با توجه به گستردگی نیروهای انسانی 

در هلدینگ باران و شرکت های تابعهٔ آن، وجود 
چنین مجلاتی وجوه کامل سازمان را برای همه 
روشن میکند و قطعا می تواند مثمر ثمر باشد.

پیشنهادی که دارم - و البته در جهت تکمیل 
رویهٔ فعلی شماست - این است که به تمام 

لایه های سازمان، از کوچک ترین تا بزرگ ترین، 
سر بزنید و پای درددل شان بنشینید و 

پیشنهادها و انتقادهایشان را منتشر کنید.

برای نوروز امسال چه برنامه ای دارید؟

اگر کرونا اجازه بدهد، دوست دارم با خانواده ام 
به مسافرت بروم تا خستگی یک سالِ کاری را 

فراموش کنم. 

سال ۱۴۰۰ را در گروه باران چگونه می بینید؟ 

امسال تغییرات ساختاری بسیاری در برخی از 
شرکت های هلدینگ و خود گروه اتفاق افتاد. 

امیدوارم که این تغییرات در سال آتی منتج به 
نتیجه بشود. با توجه به اینکه ما در سال آینده 

ج باران۳ و ورود باران به بورس را داریم،  افتتاح بر
پیش بینی ام برای سال آینده، سالی سرشار از 

خبرهای خوب است.



تسلیت 

یک تبــــر

جناب آقای دکتر ابراهیمی
مدیریت محترم فنی و مهندسی شرکت آفتاب

سرکار خانم دکتر مرضیه ترابی
استاد گرامی حوزه طراحی شهری

برادران گرامی عباس زاده

جناب آقای مهندس اخباری
مدیریت محترم فنی و مهندسی شرکت سایه

جناب  آقای مهندس امین مرادیان

مصیبت وارده را خدمتتان تسلیت عرض می کنیم.
همکاران باران را در غم خود شریک بدانید.

درگذشت پدر گرامی تان را تسلیت می گوییم.
همکاران باران را در غم خود شریک بدانید.

اســـفند

حسین منتصری
دفتر مرکزی

 عباس غفاری
شرکت سایه

سولماز علی پور
شرکت ستاره

  1

غ  با خبر شدیم که خانهٔ آقای سلطانی، همکار خدمات شرکت باران هوم شلو
« رنگ و بوی تازه ای به خانهٔ ایشان بخشیده. شده و »امیر شهریار

از طرف همهٔ همکاران گروه باران به ایشان تبریک می گوییم.

اســـفند

  2
اســـفند

  6

محمد سعید 
ناقدی مهر

شرکت آسمان

مهدی آهنگر
شرکت سایه بان

اســـفند

  9

مجتبی اقبالی
شرکت سایه

اســـفند

  10

حسین حسین زاده
شرکت سایه بان    

درگذشت پدر گرامی تان را تسلیت می گوییم.
همکاران باران را در غم خود شریک بدانید.

درگذشت پدر گرامی تان را تسلیت می گوییم.
همکاران باران را در غم خود شریک بدانید.

تبریک تولد اعضای خانواده باران
در اسفند ماه
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اســـفنداســـفنداســـفنداســـفنداســـفند

  11  15162122

حسین مهربانی
شرکت آرمان

حسین غفوری جباری
شرکت آرمان

محمد طهماسبی
شرکتسایه بان

محمدرضا فتحی
شرکت سایه

احسان اروجی
شرکت سایه بان

کیومرث صفایی
شرکت سایه

مهدی خالقی
شرکت باران هوم

اســـفند

   24
شهرزاد رحیم اقلی

شرکت ستاره

ناصر غفاریان
شرکت آفتاب

یخ تولد  ماجرای این همه تار
برای اول فروردین چیست؟!

در اولین روز سال و در روزی که همه عالم و آدم در ایران نوروز را 
جشن گرفته اند و برایش سفره هفت سین چیده اند، تولد تعداد 

زیادی از بارانی ها را هم داریم.

فـــــروردیــــن

 اسحاق سنایی پور
شرکت سایه بان

ابوالفضل محسنی
شرکت سایه بان

محمد عباسی
شرکت سایه بان

وحیدرضا ابراهیمی
شرکت آفتاب

نسرین علی اکبریان
شرکت سایه

مهدی نوروزی
شرکت سایه بان

علی اکبر سیف پور
شرکت آسمان

نصیر اختراعی طوسی
شرکت آسمان

سید مجید حسینی
شرکت سایه بان

راحله آقاسی زاده 
شرکت آفتاب

محمدجواد یوسف نژاد
شرکت آفتاب

معصومه علیرضایی
شرکت سایه

هادی یوسفی
شرکت آرمان

سارا سعیدی
شرکت ستاره

شمس الدین حسینی
شرکت سایه

فاطمه عارفخانی
دفتر مرکزی

محمد کاظمی
شرکت سایه

محمدعلی فضل اللهی
شرکت آسمان

  1

تبریک تولد اعضای خانواده 
باران در فروردین ماه



فـــــروردیــــنفـــــروردیــــن فـــــروردیــــنفـــــروردیــــن

فـــــروردیــــن

ابراهیم اکبری
عضو هیئت مدیره 

هلدینگ
 

حمید نصیری
شرکت آفتاب

امیرحسام فخاری فر 
شرکت آفتاب

موسی بادنوا
شرکت سایه

سامان حیدری
شرکت آسمان

امیر پوروردی
شرکت سایه

احمد مؤمنی
شرکت سایه

مرتضی سخدری
شرکت ستاره

حامد داروغه
شرکت سایه بان

محمدرضا عرفانیان زاده
شرکت آفتاب

حمیدرضا طلوع نیا
شرکت سایه

  2  3   5  8

   10

محمود زعیم زاده
شرکت آسمان

فـــــروردیــــن فـــــروردیــــنفـــــروردیــــن
  11   12   14

سید مجتبی 
هاشمیان

دفتر مرکزی

مهندس حامد 
مقدسی

مدیرعامل شرکت 
ستاره

رضا نوریانی
شرکت ستاره

فـــــروردیــــن

 سینا جواد 
موسوی

شرکت آسمان

6

فـــــروردیــــن

   15

سید نصراله میرشعبانی
شرکت سایه

علی مستقیم
شرکت سایه

سید مهدی رضوی پور
شرکت آفتاب

فـــــروردیــــنفـــــروردیــــنفـــــروردیــــن فـــــروردیــــنفـــــروردیــــن

سید حسام الهی
شرکت آفتاب

احسان کیوان 
شکوه

شرکت باران هوم

مهدی کیفور 
زرمهری

شرکت سایه

علی اکبر سعادتی
شرکت آفتاب

جواد امیدی
شرکت سایه

محمود سلیم
شرکت سایه بان

مجید حوتی
شرکت سایه بان 

   18   24 26 30    31
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یک روز  تبر
مهنـدس

ی 
هـــا

ده 
ر ر

 بـــ
ری

رو
م

ان
ــار

ر ب
ی د

س
نـد

مه

لیست رده های 
مهندسی در گروه باران

نگاهی آماری به تعداد مهندسین 
شرکت های مختلف گروه باران

یـــادداشــــت

شکوه و شوکتِ بناهای فاخر و بدیع مان را 
مرهون فکر مُنتظم و صُنعِ هنرمندانهٔ شما 

مهندسان عزیزمان می دانیم.
 امتداد اثرِ سرپنجهٔ خلاق شماست که بر تارکِ 

سازه های ما همیشه مانا و مستدام خواهد بود.
ج می نهیم و قدردان  با مُفاخره و مباهات، روزتان را ار

حضورتان در گروه بزرگ باران هستیم.

به منـاسبـت ۵ اسـفنـــد، روز مهنــدس

   برق
   عمران

   معماری
   نرم افزار

   فناوری اطلاعات
   صنایع

   شیمی گاز
   مدیریت پروژه
   محیط زیست

   شهرسازی
   مدیریت شهری

   مکانیک جامدات
   مکانیک سیالات

   تأسیسات
   مهندسی فناوری اطلاعات - 

امنیت اطلاعات
   مهندسی تکنولوژی

   مهندس کامپیوتر - هوش 
مصنوعی

   مهندسی برق - الکترونیک
   مهندسی کشاورزی

   مدیریت اجرایی
   نقشه برداری

   مهندسی عمران - سازه
   برق قدرت

   متالورژی

جمعیت کل مهندسین هلدینگ باران: 

۱۰۰ نفر

مردان
مهندس باران

 
۸۲ نفر

بانوان
مهندس باران

  
۱۸ نفر

99
۵ اسفند، روز مهندس را، به پرابلم سالوِرهای 

باران تبریک می گوییم!



هم فامیل ها در گروه باران
دور افتادگانِ یک قوم!

فرانک باباپوریــادداشـــــت

احتمالا برای هر کس در طول زندگی اش پیش آمده که در گروهی قرار بگیرد و در آن گروه، یک 100
هم فامیلی داشته باشد. این گروه می تواند پایه های تحصیلی دوران مدرسه باشد، یا دوران دانشگاه 

. به هرحال یک  ع، یا در نهایت همکارانش در محل کار و کلاس های مختلف و آدم های جدید و متنو
ع ممکن است برایتان  جایی هست که شما یک نفر را با فامیلی خودتان پیدا کنید و این موضو

جالب باشد )یا نباشد(.

این موضوع برای منِ نگارنده هیچ گاه اتفاق نیفتاده بود و از این حیث خودم را، چه از جهت نام و چه 
از جهت فامیلی، منحصر به فرد می پنداشتم. البته فامیل مشابه همیشه بود، یعنی شما »بابا« را کنار 
هرکدام از پیشوندها و پسوندها بگذارید، بالاخره یک فامیلی از تویش درمی آید. از این جهت فامیلِ 

مشابه هم زیاد بود: بابازاده، بابانژاد، بابایی، باباخانی و...، اما فامیل مشترک فقط یک نفر بود که او 
هم غریبه نبود؛ دخترعموی پدرم بود که یکی دو سال از دوران مدرسه اش را به مدرسهٔ ما آمده بود.

با همهٔ این ها، من بالاخره توانستم یک »هم فامیل« پیدا کنم و کی فکرش را می کرد این اتفاق در 
ج سازی که هیچ وجهِ مشترک دیگری با هم نداشتیم، جز همین  گروه باران بیفتد؟ یک گروه بزرگِ بر

فامیلِ مشترک! از حق هم نگذریم این وجه مشترک ارادت خاصی ایجاد می کند. ارادتی که مدلش با 
تمام مدل های ارادت فرق می کند. یک جور احساس خانواده بودن. مثل این است که یکی از اعضای 

خانواده که سال ها دور افتاده، ناگهان از پس آدم هایی با فامیل های متفاوت، پیدا شود. هیچ هم 
بعید نیست که در یک گفتگوی شجره نامه ای، برسیم به آن پدر جدِ بزرگ و مشترک. از این جهت 

، ارادت ویژه ای دارم و لازم می دانم عید را هم به شکلی ویژه  اعتراف می کنم که به این هم فامیلیِ عزیز
به هم فامیلی خودم تبریک بگویم؛ هرچند تا به حال او را ندیده ام و نمی دانم وقتی لبخند می زند چه 
شکلی می شود. با این حال امیدوارم پذیرای ارادت و تبریک من باشد: سرکار خانم حانیه باباپور در 

دفتر مرکزی، عید شما مبارک!

البته نمی خواهم این لذت را منحصر به شخص خودم کنم، چرا که در بین همکاران بارانی، چند نفر 
دیگر با فامیلی مشترک وجود دارند که برای به اشتراک گذاشتن این لذتِ جدید، اسامی این عزیزان 

را هم اعلام می کنم. همچنین برای اینکه راحت تر جویای احوالِ هم باشید، سمت شغلی هر کدام نیز 
قید شده:
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احـمــدیــــــان  هـــا

رضا احمدیان
)حفاظت، سایه بان(

عاطفه احمدیان  یزدی
)مهندسی، سایه(

بــادنـــــــــــــــــواهـــــــا

موسی بادنوا
حفاظت، باران ۴

 علی بادنوا
حفاظت، باران ۴

حسین حسین زاده 
)حفاظت، سایه بان(

حسیـــــن پــورهــــا

احسان حسین پور 
خدمات آفتاب

محمد حسین پور 
حفاظت باران 2

حـســینـــــــــی هـــــــا

شمس الدین حسینی
حفاظت، باران ۱

سید محمد حسینی 
هوش مصنوعی، سایه

سید مجید حسینی زیدانلو
حفاظت، ستاره

نگار ابراهیمی
)مهندسی، سایه(

وحیدرضا ابراهیمی
)مهندسی، آفتاب(

ابـــراهیــــــــمی  هـــا

مجید ابراهیمی
)آسمان(

زهرا ابراهیمی
)اداری باران هوم(

حسیــــن زاده  هـــا

ابوالفضل  حسین زاده
)شوروم  باران ۴(

فتانه حسین زاده
)مالی، دفتر مرکزی(

احــمـــــــــدی هـــــــا

علی احمدی
دفتر مرکزی

محمد احمدی
قائم مقام مدیرعامل 

هلدینگ

حســـــن زاده هــــــا

محبوبه حسن زاده
مهندسی، آفتاب

جواد حسن زاده جوهری
مهندسی، آفتاب

بابــــــاپــــــــــور هــــــــا

حانیه باباپور
اداری، دفتر مرکزی

فرانک باباپور 
نویسنده، 

روابط عمومی و 
ارتباطات برند

حـیــــــــــــدری هــــــــا

پیمان حیدری 
حفاظت دفتر مرکزی

سامان حیدری 
مهندسی آفتاب

خــلیــــــــــــلــی هـــــــا

فرزاد خلیلی
مهندسی، باران هوم

فاضل خلیلی
اداری، دفتر تهران

رجــبـــــــــــــــــی هـــــــا

حجت رجبی
HSE باران ۳

محسن رجبی نیازآبادی 
نقشه برداری، باران ۴

رضــــــــــــازاده هـــــــا

محسن رضازاده 
حفاظت، باران ۳

 حمیدرضا رضازاده 
هیئت مدیره، سایه

رضــــــــایــــی   هـــــــــــا

افسانه رضایی
مالی، دفتر مرکزی

صالحه رضایی
حقوقی، دفتر مرکزی

صــــالـحـــــــــی  هـــــــا

کتایون صالحی 
مهندسی، باران ۴

فهیمه صالحی
مالی، باران ۱

طهماسبــــی  هـــــا

زهره طهماسبی زاوه 
باران ۱

محمد طهماسبی 
گنجور

حفاظت، باران ۳

عــلـــــــــــی زاده  هـــــــا

غلامرضا علی زاده 
حفاظت، باران 2

پیمان علی زاده

مسعود علی زاده نخعی

قـــربانـــــــــــی  هـــــــــا

مازیار قربانی 
حفاظت، باران ۱

 محمدرضا قربانی 
شرکت آفتاب

رضا قربانی
 IT، سایه

مــــرادیـــــــان  هـــــــا

محمدامین مرادیان 
پروژه باران ۳

مهرداد مرادیان
طراح گرافیک، روابط عمومی 

و ارتباطات برند

مقدســــــــــی  هــــــا

حامد مقدسی 
مدیرعامل ستاره

احسان مقدسی
 فروش، ستاره

هشام مقدسی 
مدیرعامل هلدینگ

هاشمـــــــیان  هــــا

احسان هاشمیان 
باران 2

مجتبی هاشمیان
سرمایه انسانی،مرکزی



جناب نجات. شما از همکاران قدیمی گروه باران هستید 
و سال های زیادی است که با مجموعه همکار هستید. 

لطفا خودتان را معرفی کنید و بفرمایید از چه تاریخی وارد 
گروه باران شدید و در این مدت در چه مسؤولیت هایی 

مشغول به کار بودید؟

مدیر بازرگانی 
سایه، آچارفرانسه 

است

گپ وگفتی با مهندس امیر نجات

گفــتگـــو

مدیــر بازرگــانی شـــرکت ســایه
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غ التحصیل رشتهٔ  امیر نجات هستم. متولد ۱۳۶۱. فار
برق قدرت. از اوایل سال ۱۳۹2 با گروه باران همکاری ام را 

شروع کردم. در طی این مدت در پست های مدیریت امور 
قراردادها، مدیریت بازرگانی، مدیریت غذا و نوشابه، راه اندازی 

ج های ساخته شده  شوروم های باران، راه اندازی و تجهیز بر
، در خدمت گروه باران  و در حال ساخت و حوزه های دیگر

بوده ام.

ح خدماتی را بر عهده  بخش بازرگانی در شرکت سایه چه شر
دارد و شما چه مسؤولیتی در این زمینه دارید؟

به طور خلاصه بخش بازرگانی سایه علاوه بر فعالیت های 
مرتبط با بازرگانی، خرید و تأمین، وظیفهٔ نظارت بر پیمانکاران، 

مشاوره در امور انتخاب اجناس، نظارت بر عملکرد انبارها و 
پیگیری امور مالی پیمانکاران را نیز بر عهده دارد. همچنین 
تیم بازرگانی سایه در تعامل با سایر شرکت های گروه باران، 

در برخی موارد مشاوره و خرید اقلام را برای ایشان انجام 
می دهد.

با چه قسمت ها و شرکت هایی در داخل شرکت سایه و گروه 
باران بیشتر در ارتباط کاری هستید و این ارتباط شامل چه 

مواردی است؟

کار بازرگانی بیشترین ارتباط را با واحد مالی و تیم فنی شرکت 
ج های باران دارد. علاوه بر این مدیر بازرگانی  سایه و مدیران بر

در شرکت سایه، یک آچارفرانسهٔ به تمام معناست و باید 
توانایی تصمیم گیری و حل بسیاری از معضلات را داشته 

باشد. 

از زندگی شخصی تان برای همکاران باران تعریف کنید. ازدواج 
کرده اید؟ فرزند دارید؟

بله. در تیرماه ۱۳88 پا به وادی تأهل گذاشتم. از ابتدای ورود 
( شدم. ورود به  به باران، صاحب 2 فرزند دوقلو )دختر و پسر

باران هم زمان با تجربهٔ شیرینِ پدر شدن برای من بود؛ که آن 
را به فال نیک گرفتم.

از خاطرات و ماجراهای جالبی که در گروه باران و شرکت سایه برایتان پیش آمده 
تعریف کنید.

هر روز که در این مجموعه حضور دارم پر از خاطره های شیرین و تلخ هست. وقتی 
به سال های گذشته نگاه می کنم، همهٔ ماجراها به شدت برایم شیرین بوده و جزئی 

از روزهای خوب زندگی ام است.

با کرونا این روزها چه می کنید؟

کرونا مشکلی است که متأسفانه همه جا را فرا گرفته و فعلا جزئی از زندگی روزمرهٔ 
ما شده. تا ریشه کن شدن آن باید با آن بسازیم، ولی با این حال به شدت برای 

تیم تأمین و کارپردازی که مجبور هستند برای آسایش همکاران و مالکین محترم 
ج های باران مرتب به بازار مراجعه کنند، خطرناک و طاقت فرساست. هتل بر

نظرتان در مورد مجله آوند چیست؟ چه پیشنهادهایی برای بهتر شدن مجله 
دارید؟ چه بخش هایی از مجله برایتان جذاب تر و خواندنی تر است؟ 

به شخصه خیلی خوشحالم که این مجله راه اندازی شده و در حال انتشار است. 
انتشار این مجله حس دیده شدن به پرسنل می دهد و خواندن آن سرگرمی بسیار 

خوبی است، چون از چشم اندازها و آیندهٔ گروه باران خبردار می شوند. من تقریبا 
تمام مجله رو جزء به جزء مطالعه می کنم و مطالب آن برایم بسیار جالب است. فکر 

می کنم اگر در آیندهٔ نزدیک بخش های مسابقه و سرگرمی در مجله راه اندازی شود، 
باعث جذاب شدن بیشتر مجله می شود.



جادوگری 
یستاهای  بار

باران با
دانه های قهوه

هیچکس نمی داند که قهوه دقیقا از چه زمانی و توسط 
چه کسی کشف شد! روایت های زیادی دربارهٔ کشف 

دانه های قهوه  وجود دارد، اما داستانی از فلات اتیوپی 
نقل شده که قابل تأمل است.

یــادداشـــــت 
و گــفـتــگـــــــو

دامداری به نام کالدی یک گله بز داشت و ظاهرا نخستین کاشف 
این دانه های محبوب بود. او یک روز درست زمانی که گلهٔ خود را 
به مراتع برده بود، بزِ بازیگوشی را هنگام خوردن یک گیاه خاص، 

غافل گیر کرد. موضوعِ عجیب این بود که آن حیوان زبان بسته 
بعد از خوردن آن گیاهِ مخصوص، انرژی مضاعفی داشت که 

باورنکردنی بود! کالدی ماجرا را پی می گیرد و بعد از این اتفاق 
به صومعه می رود و این کشف را با بزرگِ صومعه به اشتراک 
می گذارد. و اما جرقهٔ بزرگ... درست زمانی که بزرگِ صومعه، 

نوشیدنیِ حاصل از دانه های این گیاه را می نوشد، آشنایی 
با جادوی قهوه اتفاق می افتد. او مدت زمانی زیادی را بدونِ 

احساس خستگی و بی نیاز به خواب سپری می کند.

اما درست کردن قهوه برای اکثر آدم ها، مثل همان داستان 
معروفِ لمس کردن فیل در تاریکی است. هرکسی به ظن خود، 

بعد از لمس قسمتی از بدنِ فیل، برداشت خاص خودش را دارد. 
درست مثل دم کردن قهوه و نوشیدن آن!

برای این جادوی بزرگ، برداشت ها و سلیقه های متفاوتی روی میز 
است. شاید اگر از من خواسته شود که قهوه ای را برای مهمان 

خاصِ عصرانه تدارک ببینم، فرمول خاص خودم را پیاده کنم 
که احتمال مورد پسند بودن آن در هاله ای از ابهام است! این 

داستان برای مهمان ها و همکاران گروه باران کمی متفاوت است. 
همانطور که خاطرهٔ اولین ملاقات با مدیران و همکاران بارانی 
فراموش نشدنی است، اولین قهوه ای که توسط باریستاهای 

حرفه ای باران برایتان سرو می شود را نیز هرگز از یاد نخواهید برد! 
بر اساس پژوهشی که در واحد پژوهش های عجیب وغریب مجلهٔ 
آوند انجام دادیم، تعداد فنجان های قهوه ای که در طول یک سال 
روی میز های جلسات و اتاق های کاری همکاران گذاشته می شود، 

در تخمینی تقریبی به ۱۵۰ هزار کاپ قهوه بالغ می شود! کلا 
باریستاهای باران را با فرمول های رازگونهٔ قهوه، دست کم نگیرد!

تا چند سال پیش، حرفه ای تحت عنوان »باریستا« در ایران 
ناشناخته بود و کسانی که به طور حرفه ای این شغل را انتخاب 

کرده بودند تحت عنوان »کافی من« شناخته می شدند. اما بعد از 
گذشت سال ها و تمایل عموم مردم به گذراندن اوقات فراغت 

در کافی شاپ، باریستا و تخصص آنها نیز مورد توجه بیشتری قرار 
گرفت. 

باریستاها فقط در کافی شاپ ها حضور ندارند! آنها هر جایی 
هستند که شأن و منزلت قهوه به درستی درک می شود؛ و باران 

یکی از آن جاهاست! هلدینگ باران، چند باریستای حرفه ای 
را برای میزبانی از میهمانان مجموعه و همچنین تهیهٔ قهوهٔ 

باکیفیت برای مدیران و پرسنل مجموعه انتخاب کرده است. با 
دو نفر از این متخصصین قهوه گفتگو کرده ایم.
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استایل ارایهٔ قهوه 
مهم است

محمدرضا دبوری هستم. اول مهرماه سال ۱۳۹۳ وارد باران شدم. 
قبل از باران، ۱2 سال در هتل پردیسان کافی من بودم. حدود 

چهار سال در باران۱ مشغول به کار بودم و اواخر سال ۱۳۹۶ به 
دفتر مرکزی هلدینگ منتقل شدم. در دفتر مرکزی مجموعه، 

پذیرایی از مدیران و میهمانان ویژه بر عهدهٔ من است.

در منوی باران با انواع نوشیدنی های گرم و سرد از میهمانان مان 
پذیرایی می کنیم. انواع و اقسام نوشیدنی ها از شکلات داغ، موکا، 

ماکیاتو، انواع کیک، شیک، گلاسه و آبمیوه ها. الان هم مشغول 
آماده کردن یک ماسالای ویژه برای پذیرایی از میهمانان جدید 

هستم.

، به مقولهٔ پذیرایی هم به  ما در باران مثل همهٔ مسائل کاری دیگر
صورت تخصصی و ویژه نگاه می کنیم. پذیرایی با منوهای متنوع 

و خاص و توجه به ذائقهٔ میهمانان، از جمله موضوعاتی است که 
برای آن برنامه ریزی کرده ایم.

زمانی که در هتل پردیسان مشغول به کار شدم، دوره تخصصی 
باریستایی را گذارنده ام و همین طور مدرک فنی وحرفه ای 

»کافی منی« را دارم. به نظرم یک باریستای خوب، همانطور که 
به دیزاین کردن رسپی خودش اهمیت می دهد، باید به ظاهر و 

استایل شخصی خودش هم رسیدگی کند. نحوهٔ برخورد حرفه ای 
و استایل ارایهٔ قهوه به ارباب رجوع و میهمان، یک بخش مهم 

دیگر از این کار است. باریستای حرفه ای باید به انواع روش های 
سرو کردن نوشیدنی ها و اصول پذیرایی از مهمان عادی و 

وی آی پی مسلط باشد. 

لطفا خودتان را معرفی کنید.

کمی هم دربارهٔ سرو قهوه در باران صحبت کنید.

باریستا کیست؟ باریستا بودن چه قواعدی دارد؟

گپی با محمدرضا دبوری
باریستای دفتر مرکزی هلدینگ



رازهای خودم را برای 
سرو قهوه دارم

مرتضی سخدری هستم، متولد ۱۳۶۹ و مجرد! اواسط سال ۱۳۹۱ 
وارد مجموعه باران شدم. قبل از آن در هتل فلامینگوی کیش به 

حرفه باریستایی مشغول بودم. 

سرو کردن قهوه، مثل انجام دادن تمام کارهای خاص، 
ظریف کاری ها و آداب خاصِ خودش را دارد. قهوه ها یک رسپی 

اصلی دارند که معمولا شامل یک شات اسپرسو است! باریستای 
حرفه ای باید اصول میکس کردن را بداند. در این حرفه، هرکس 

رسپی خاص خودش را دارد. مثلا من نوعی از موکا را سرو می کنم 
که فرمول آن جزو راز های شخصی خودم است! جالب اینجاست 

که این موکای ویژه را برای هرکسی که سرو کرده ام با استقبال 
زیادی مواجهه شده ام! فرمول این موکا یک راز است و مثل بقیه 

باریستاهای حرفه ای، من هم رازهای خود را برای سرو قهوه دارم.

»همون همیشگی!« شاید عبارت خنده داری باشد، اما برای من 
زیاد اتفاق می افتد که یکی از میهمانان که طعم رسپی های مرا 

تجربه کرده است، بیاید و بگوید: همان همیشگی!

یک باریستای حرفه ای برای تهیهٔ یک شات اسپرسوی دلپذیر با 
، شگرد خاصی برای »تمپ کردن« قهوه دارد. اینکه  طعمی ماندگار

 . چه مقدار فشار موقع پرس کردن قهوه وارد کند و چند نکتهٔ دیگر
حتی طرز ایستادن باریستا هم مهم است.

باران همیشه مزیت های زیادی نسبت به رقیبان خودش داشته 
و دارد. اینکه میهمانان باران می توانند انواع قهوه را از باریستاهای 

حرفه ای این مجموعه بخواهند، خودش یک مزیت دیگر است. 
)این را با خنده می گوید و اضافه می کند: البته اگر حمل بر 

خودستایی نباشد!(

لطفا خودتان را معرفی کنید. چه زمانی به باران آمدید؟ 

کمی در مورد ماجراهای قهوه صحبت کنید.

کمی در مورد قهوه در باران صحبت کنید. چه مدل 
قهوه هایی سرو می کنید؟

گپی با مرتضی سخدری
باریستای شرکت ستاره 
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بله. من در کیش دوره های تخصصی »کافی منی« را گذرانده ام. 
به نظرم باریستاهای باران درست مثل تمام پرسنل این 

مجموعه، باید خیلی منظم و با پرستیژ باشند. برخلاف 
مکان های دیگر که باریستاها می توانند با استایل عمومی تر و 

اسپرت در محل کار خود ظاهر شوند.

یکی از دلایل مهمی که در باران ماندگارم کرد، رفتار خوبِ 
مدیران و همکاران است. از حضور در این مجموعه احساس 

خوب و خوشایندی دارم.

بعد از این گفتگوی اغواکننده با دو نفر از باریستاهای باران، فقط یک 
فنجان قهوهٔ داغ که بخار ملایمی روی آن می رقصد و محو می شود، 

می  تواند خستگی فشارهای کاری آخر سال را بشورد و ببرد.

در آخرین روزهای سال و در زمان آماده سازی مجله برای چاپ، با خبر شدیم که ابوالفضل 
حسین زاده به قطار در حال حرکت متأهلین باران پیوسته اند و مراسم دامادی شان برگزار 

شده. به ایشان و همسرشان تبریک می گوییم. قهوهٔ مشترک شان همیشه به راه باشه!

آیا برای این کار در دوره های خاصی شرکت کرده اید؟
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در مجله آوند از اعضای خانوادهٔ بزرگ باران دعوت کرده بودیم 
که نقاشی های فرزندان شان را برای ما بفرستند که در مجله 

ع »کار پدر )یا  چاپ کنیم. نگارگری فرزندان خانوادهٔ باران با موضو
مادرم( در باران«.

به تعدادی از نقاشی های رسیده کارت هدیهٔ خرید از پردیس 
کتاب مشهد اهدا کردیم و در شماره های گذشته تعدادی از این 

نقاشی ها را چاپ کردیم. 

ج  در این شماره نیز تعدادی از نقاشی های تازهٔ این عزیزان را در
می کنیم و به رسم یادگار در شمارهٔ سالنامهٔ مجله، مروری داریم 

بر کارهای قبلی. عذرخواهی

یک سهو نگارشی در شمارهٔ قبلی مجله پیش آمد 
، نام  و در کنار چاپ نقاشی »آدرینا پسندیده« عزیز
ج کردیم. از جناب مهندس  پدرش را اشتباهی در

پسندیده و جناب مهندس متبسم و البته از 
آدرینای عزیز عذرخواهیم.

آدرینا پسندیده / ۵ ساله / فرزند جناب مهندس پسندیده، 
از همکاران پروژه باران ۳

بهار خواجوی / ۷ ساله / دختر آقای خواجوی، از همکاران 
شرکت سایه

نقاشی های 
شیخانوادهٔ باران

قا
ه ن

وع
جم

م
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سیاوش فروزانفر / ۴ ساله / پسر خانم ترانه اصلانی، از همکاران 
روابط عمومی

ج باران 2 کیمیا کافی / 8 ساله / دختر آقای  کافی، از همکاران هتل بر

مهند مرادیان / 8 ساله / فرزند جناب مرادیان، از همکاران ریحانه طیبی / ۷ ساله / دختر آقای طیبی، از همکاران پروژه باران ۴
پروژه باران ۳



تحول از نگاه کارتونیست

ون
ارت

ه ک
وع

جم
م

با نگـــاه به تحـــول

معرفی کارتونیست

»تام فیشبورن« )Tom Fishburne( یک کارتونیست 
آمریکایی است که کارهایش در حوالی مارکتینگ و بازاریابی 
و تحلیل بازار می چرخد و با چرخش قلم روانش، کارتون ها و 

کمیک استریپ هایی برای نقد و بررسی ترندهای روز مدیریتی 
می کشد. کارهای او محبوبیت زیادی بین بازاریابان  و تحلیل گران 

سیستم دارد و با اینکه عیب و ایرادشان را به شکل روی 
خ شان می کشد، ولی دوستش دارند! اعصابی به ر

در گذشته تفکر سازمانی به طور عمیقی تحت تأثیر تفکر مکانیکی قرار گرفته بود که معتقد بود جهان مجموعه ای از سیستم ها و معلول های خطی است که 
برآیند علت های خاص هستند. تحت تأثیر این فضای فکری، اولویت رهبران سازمان، حفظ وضع موجود بود؛ اما پیچیدگی و تغییرات روزافزون در محیط های 

سازمانی امروزی، مفاهیم جدیدی از جمله تئوری پیچیدگی، دیدگاه کوانتومی و سازمان یادگیرنده را وارد ادبیات مدیریت و سازمان کرده است. دیدگاه کوانتومی، 
جهان را به عنوان یک سیستم پویا، خودسازمانده و غیرقابل پیش بینی توصیف می کند. در این دیدگاه سازمان ها باید آرایش یادگیرنده داشته باشند. 

در چنین سازمان هایی، ویژگی ها، مهارت ها و وظایف رهبران باید متفاوت از نوع سنتی آن باشد تا بتوانند در چنین محیطی ظرفیت یادگیری شان را بهبود بخشند 
و سازمان هایشان را توسعه دهند.
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